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گرفتن جایگاه روستاها در تصمیمات کلان اقتصادی گزارش »اسکناس« از آسیب های نادیده 

خطر افول اقتصاد روستایی

روز پُر التهاب مجلسروز پُر التهاب مجلس
ادعای یک نماینده درباره وتوی طرح رفع فیلترینگ؛ ادعای یک نماینده درباره وتوی طرح رفع فیلترینگ؛ 

همیشــه مــی گوینــد کــه شــهر قــوی زمانــی اقتصــادی پایــدار خواهد 
داشت که روستاهایش به لحاظ اقتصادی قوی باشند. محمد تقی 
رضوانــی کارشــناش کشــاورزی  ضمــن بیــان اینکــه در ابتدای انقلاب 

می خواستیم همه چیز را خودمان تولید کنیم در نتیجه نهضت چاه 
کنی و توسعه کشاورزی کلید خورد، گفت: این امر سبب شد که تعداد 

چاه های آب در کمتر از دو سال در استان سمنان دو برابر شود...
صفحه  3
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سرمقاله

بایدن را قدرت رسانه کنار گذاشت
 محمدرضا اسلامی

لجبازیِ جو بایدن سر انجام 
بــه پایــان رســید و او پذیرفت 
ریاســت  رقابتهــای  از  کــه 
جمهــوری کنــار بکشــد. امــا 
چــه چیــزی پیرمــرد لجــوج را 
بالاخره به اینجا رساند؟ قدرت رسانه! برای پرداخت 
شارژ ماهیانه منزل به نزد مدیر مجتمع ساختمانی 
رفتــه بــودم. خانمــی اســت بددهــن و خشــن کــه کل 

مجتمع از او حساب می برند...

 صفحه 2 را بخوانید

گزارش

بورس با هیجانات روی کارآمدن مسعود 
پزشکیان هم رشد نکرد

  دولت چهاردهم می تواند 
گرداند؟ رونق را  به بازار سرمایه باز

 بــازار ســرمایه کــه از ابتــدای هفتــه جــاری رونــد 
کاهشــی بــه خــود گرفتــه بود، اما در روز سه شــنبه 
رشــد ضعیفــی را بــه دلیــل ابطــال مصوبــه نــرخ 
ک و ســوخت توســط دیــوان عدالت اداری  خــورا
تجربــه کــرد که ایــن موضوع قطعا مقطعی تاثیر بر 

بازار خواهد داشت...
 صفحه 3 را بخوانید

گفت وگو

ح شد: در گفت وگو با معاون بانک مرکزی مطر

 استفاده از ارز محلی به جای دلار 
در مبادلات تجاری اعضای بریکس

کید بر لزوم اســتفاده  معــاون بانــک مرکزی ضمن تا
از ارزهــای محلــی در مبــادلات تجاری گروه بریکس 
گفت: کاهش اتکا به دلار آمریکا و افزایش اســتفاده 
از ارزهــای محلــی در تبــادلات اقتصــادی و تجاری، 
ح تســویه حســاب مالی چند جانبه  اســتفاده از طر
کانال هــای  بکارگیــری  و  بریکــس  اعضــای  میــان 
تبــادل اطلاعــات بانکی ســریع و امــن بریکس )پیام 
کید  رسان های بانکی مستقل از سوئیفت( مورد تا

اعضــای بریکس قرار گرفته اســت...
 صفحه 3 را بخوانید
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سرپرست ریاست جمهوری گفت: در واقعه ای که اتفاق افتاد، شخص مقام معظم رهبری 
کشور را اداره کردند و ما تنها مجری بودیم. مخبر سرپرست ریاست جمهوری در آخرین 
جلســه هیئت دولت ســیزدهم اظهار کرد: رئیس جمهور شــهید ما حقیقتاً یک ســبک 

حکمرانی برگرفته از تدابیر امام خمینی و رهبر معظم انقلاب داشت...

سرپرست ریاست جمهوری در آخرین جلسه هیئت دولت سیزدهم:

 پس از شهادت آقای رئیسی
رهبری کشور را اداره کردند

تیترهای  مهم

کشورها  کردن   دست و پنجه نرم 
گرما با 

 فعالیت راهبران مترو 
روی ریل نارضایتی

کاری پویا   محیط 
با همدلی سازمانی

نقشه راه سیاست خارجی دولت چهاردهم؛ 

تنش زدایی و تعامل متوازن
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»اسکناس« از اثرات حذف ارز ترجیحی واردات برنج گزارش می دهد

 از دست دادن اعتبار جهانی 
در صورت تداوم مشکلات ارزی

و  تولیدکننــدگان  انجمــن  دبیــر 
بــا  ایرانــی  برنــج  تامین کننــدگان 
کید بر اینکه حذف ارز ترجیحی  تا
اصــلا  حاضــر  حــال  در  برنــج  از 
انتخــاب درســتی نیســت، دربــاره 
افزایش قیمت برنج اظهار کرد: در صورت افزایش تقاضای برنج های 

خارجی ممکن اســت شــاهد افزایش قیمت جهانی باشــیم...
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فرمانده کل سپاه:

 هویت حقیقی سپاه 
برآمده از روح عاشوراست

فرمانده کل سپاه با بیان اینکه هویت حقیقی 
گفــت:  عاشوراســت،  روح  از  برآمــده  ســپاه 
پاســداران انقــلاب اســلامی، عاشــورایی عمــل 
می کنند. ســردار سرلشــکر »حســین ســلامی« 
فرمانــده کل ســپاه در مراســم معارفــه معــاون 
جدید روابط عمومی سپاه و رئیس جدید مرکز 
اسناد و تحقیقات دفاع مقدس ، ضمن تسلیت 
ایام ســوگواری شــهادت حضرت سیدالشــهدا 
)ع( اظهار داشت: تولد سپاه پاسداران انقلاب 
گرفــت؛ آن  اســلامی در ظهــر عاشــورا صــورت 
هنگامــی کــه تعــدادی از اصحــاب بــا ایمــان و 
وفادار برای اقامه نماز سینه های ستبر خود را 
آماج تیرهای دشــمن کردند تا حجت خداوند 
به همراه اهل بیت او بتوانند اقامه ی نماز کنند.
سرلشــکر ســلامی ادامه داد: پاســداری از اقامه 
نمــاز یکــی از زیباتریــن جلوه هــای پاســداری از 
اســلام بــود؛ زیــرا کســانی که در مقابــل تیرهای 
دشــمن ایســتاده بودند، باید تن خود را به تیر 
می زدند؛ نه اینکه تیرها به تن آن ها می خورد.
فرمانده کل سپاه افزود: انسان وقتی در مقابل 
آماج گلوله ها و ضرورت شمشیرها قرار می گیرد، 
هرگاه تیرهای بلا به ســوی او بیایند، باید خود 
را به کناری بکشد تا تیرها به پیکر او نخورد؛ اما 
کســانی کــه از امــام دفاع می کردنــد، باید خود را 
به تیر می زدند و هیچ تیری نباید از پیکر آن ها 
عبور می کرد و این نفس پاسداری است.وی با 
بیان اینکه پاسدار انقلاب اسلامی به آب و آتش 
می زنــد و پیکــر خــود را بــه شمشــیر می ســپارد، 
گفت: پاســدار انقلاب اســلامی ســینه خود را به 
تیــر می زنــد تــا ایــن تیرها به پیکره امت اســلام و 
جسم امام و مسلمین وارد نشود. آن هنگامی 
کــه حضــرت ابوالفضل العباس علیه الســلام آن 
جوانمرد الهی پرچم را به دست گرفت، مشک 
بــر دوش نهــاد، آب ننوشــید و مشــک را در زیــر 
دستانش که قطع شده بودند با دهان خویش 
به سوی خیمه ها می برد و آنگاه که چشمانش 
هــدف تیــر قــرار گرفت و از اســب بــر زمین افتاد، 
ســپاه پاســداران انقلاب اســلامی شکل گرفت.
فرمانــده کل ســپاه بــا بیــان اینکــه آن هنگامــی 
کــه طلحــه و زبیــر مقابــل امیرالمؤمنیــن علــی 
علیه السلام ایستادند، سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی شکل گرفت، عنوان کرد: هویت حقیقی 

سپاه برآمده از روح عاشوراست. 

 مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق 
تهران بزرگ:

حدنصاب تامین برق تهران 
شکسته شد

مدیرعامــل شــرکت توزیــع نیــروی بــرق تهران 
بــزرگ اعــلام کــرد: بــا توزیع بــدون محدودیت 
بیــش از ۱۰۰ میلیــون کیلــووات ســاعت انــرژی 
، حدنصاب تامین برق در  طی یک شــبانه روز
شهر تهران در تاریخ صنعت برق شکسته شد. 
کامبیــز ناظریــان بــا بیان ایــن که تأمین برق در 
شرایط آب و هوایی رخ داده تبدیل به چالشی 
بــزرگ بــرای کشــورهای منطقــه شــده اســت 
خاطرنشان کرد: علیرغم این که چندین کشور 
همســایه ایــران، مجبــور بــه اعمال خاموشــی 
شــده انــد امــا شــاهد هســتیم کــه با تــلاش بی 
بدیل کارکنان صنعت برق، شــبکه برق کشــور 
و همچنین شــهر تهران با همراهی مشــترکان 
کاملاً پایدار می باشــد.وی تصریح کرد: در این 
شــرایط با توزیع ۱۰۲ میلیون کیلووات ســاعت 
، حــد نصــاب تأمیــن بــرق  انــرژی در شــبانه روز
شــهر تهــران در تاریــخ صنعــت بــرق شکســته 
شــد و افــزود: بــه ازای هــر یــک درجــه افزایــش 
دمــای هــوا در پایتخــت، بالغ بر ۲۰۰ مگاوات به 
بار شــبکه تهران افزوده می شــود و با توجه به 
پیش بینی سازمان هواشناسی انتظار می رود 
بیش از ۳۰۰ مگاوات در دوره آتی به بار شــبکه 
تهران اضافه گردد لذا همراهی و صرفه جویی 
بیــش از پیــش هموطنــان تهرانــی برای حفظ 
پایداری شــبکه ضروری است.ناظریان افزود: 
بــا همراهی مشــترکان، برنامــه ای برای اعمال 
خاموشی در کشور و یا شهر تهران وجود ندارد 
و امید داریم با تلاش همکاران خود و همراهی 
و همکاری مردم بتوانیم ایام پیش رو به ویژه 
هفته جاری و آتی را به عنوان دو هفته بســیار 
گرم در کشــور پشــت ســر بگذاریم.وی ارســال 
پیامک برای مشترکان پرمصرف شهر تهران را 
به عنوان هشداری برای پرمصرف ها دانست 
و گفت: انتظار می رود این دسته از مشترکان 
توجه بیشــتری به شــرایط فعلی کشــور نشــان 
دهند.مدیرعامــل شــرکت توزیــع نیــروی برق 
تهــران بــزرگ در پایــان از شــهروندان تهرانــی 
درخواســت کــرد بــه ویــژه طــی هفتــه جــاری 
کثــر صرفــه جویــی در مصــرف  و آتــی بــا حدا
بــرق و خــودداری از اســتفاده از وســایل برقــی 
پرمصرف به ویژه در ســاعات ۱۱ تا ۱۷ به حفظ 

پایداری شبکه برق کشور کمک کنند.

خبر روزخبر ویژه
رییس سازمان فضایی خبر داد؛

۶ تا ۸ ماهواره تا پایان سال به فضا پرتاب می شوند
مهتاب چابوک/ گروه سیاست 

رئیــس ســازمان فضایــی ایــران بــا اعــلام اینکــه ۶ تــا ۸ پرتاب 
ماهــواره داخلــی و خارجــی تــا پایان ســال ۱۴۰۳ داریم، گفت: 
ماهــواره طلــوع ۳ و ظفــر ۲ بــا پرتابگــر خارجــی آذر و دی مــاه 
۱۴۰۳ پرتــاب می شــود. حســن ســالاریه در نشســت خبــری 
تشــریح پیشــرفت پروژه هــای فضایــی و ارائــه برنامــه ســال 
۱۴۰۳ که امروز در دبیرخانه شــورای عالی فضایی برگزار شــد، 
مهم ترین اتفاق صنعت فضایی ایران در ســه ســال گذشــته 
را احیای شــورای عالی فضایی عنوان کرد و گفت: این شــورا 
بالاترین مرجع سیاســتگذاری صنعت فضایی کشــور است 
که در آذر ســال ۱۴۰۰ اولین جلســه شــورا برگزار شــد، سال ۱۴۰۱ 
دومین جلسه و در خرداد ماه سال جاری جلسه سوم شورا 

با حضور سرپرست ریاست جمهوری برگزار شد.
ســالاریه گفت: در جلســه اول شــورای عالی فضایی مســائل 
مهمــی مطــرح شــد و پروژه هــای زیــادی اســتارت خــورد. در 
جلسه دوم شورا برنامه ۱۰ ساله مصوب شد و در جلسه سوم 
گزارشی از وضعیت پروژه ها ارائه شد و تکالیفی به دستگاه ها 
ابلاغ شــد.وی افزود: ایجاد دبیرخانه شــورای عالی فضایی، 
تدویــن برنامــه و رصــد برنامه هــا ماحصــل ایــن جلســات 
شورای عالی فضایی بود.سالاریه گفت: در سه سال گذشته 
پروژه های زیرساختی در صنعت فضایی ایران آغاز و انجام 
شد که شاخص ترین آن پایگاه فضایی چابهار بود که ۱۰ سال 

زمین آن در اختیار ســازمان فضایی بود اما اقدامی صورت 
نگرفته بود.وی با اعلام اینکه پایگاه فضایی چابهار در ســه 
فاز برنامه ریزی شده که تا پایان سال بهره برداری از فاز اول 
آن آغاز و نخستین پرتاب آن انجام خواهد شد، خاطرنشان 
کــرد: بــا فعــال شــدن پایــگاه فضایــی چابهــار دسترســی بــه 
مدارهای با شــیب های مختلف فراهم خواهد شــد.رئیس 
ســازمان فضایی ایران از احداث آزمایشــگاه کلاس یک تن 
خبر داد وگفت: تا پایان سال زیرساخت فیزیکی آزمایشگاه 
آماده می شود. وجود چنین آزمایشگاهی منجر به افزایش 
ساخت ماهواره، افزایش کیفیت ماهواره و ساخت ماهواره با 
اجرام بالا می شود.وی همچنین از پرتاب ماهواره بومی کوثر 
در آبان ماه ۱۴۰۳ خبر داد و گفت: این ماهواره توسط بخش 

خصوصی ساخته شده است. 
در دولــت ســیزدهم بخــش خصوصــی مــا در حوزه هــای 
تأمیــن تجهیــزات و سیســتم ها فعــال شــدند و قراردادهای 
بزرگی با بخش خصوصی منعقد شد.سالاریه با اعلام اینکه 
طراحی هــای منظومــه ماهواره ای شــهید ســلیمانی انجام 
شــده وامســال پرتــاب آزمایشــی داریــم گفــت: امیدواریم که 
ســال آینــده بتوانیــم پرتاب هــای اصلــی را داشــته باشــیم.

رئیس سازمان فضایی با اشاره به اینکه ۶ تا ۸ پرتاب داخلی 
و خارجــی در ســال جــاری داریــم کــه ممکــن اســت افزایــش 
یــا کاهــش پیــدا کنــد، گفت: دو پرتاب مهــم داخلی پیش رو 

داریم که نخست بلوک انتقال مداری )سامان یک( و دیگری 
یــک ماهــواره تحقیقاتــی اســت که در مردادماه ســال جاری 
صــورت می گیــرد.وی بــا بیان اینکه امســال ۲ پرتاب خارجی 
داریــم، گفــت: ماهــواره طلــوع ۳ و ظفــر ۲ بــا پرتابگــر خارجی 
در آذر و دی مــاه ۱۴۰۳ پرتــاب می شود.ســالاریه ادامــه داد: 
همچنیــن ۲ و ۳ پرتــاب داخلــی دیگــر مــا در پاییز و زمســتان 
انجــام می شــود کــه محمولــه و جزئیــات آن را اعلام خواهیم 
کرد.رئیس سازمان فضایی با بیان اینکه ماهواره پارس ۲ به 
زودی پرتاب می شود، گفت: این ماهواره نسخه ارتقا یافته 
ماهــواره پــارس یــک اســت و در الگوریتم های مدیریت داده 
تغییراتی در آن انجام شــده اســت.رییس ســازمان فضایی 
ضمن بیان این مطلب که ماهواره های سنجشی ارتباطی، 
ناوبری، تحقیقاتی، سنجشــی راداری را از جمله مدل های 
مختلف ماهواره ها عنوان کرد و گفت: ماهواره های ارتباطی 
براســاس نقــل و انتقــال داده تقســیم بنــدی می شــوند و بــه 
لحــاظ تکنولــوژی مزایایــی دارد.ســالاریه بــا اشــاره بــه اینکه 
ساخت ماهواره های سنجشی راداری راد ۱ و راد ۲ آغاز شده 
اســت، گفت: ماهواره های ســری راد ماهواره های سنجشی 
راداری هستند که بر اساس امواج الکترومغناطیسی کار می 
کی آســمان و وجود گرد و غبار نیز  کنند از این رو حتی با ابرنا
می توانند داده ها را ارسال کنند. دقت ماهواره »راد ۱ «۵۰ متر 

و »راد ۲« ۲۰ متر است.

قیمت جهانی میلگرد تثبیت شد

آمده است سکون فصلی در بازار به وجود 
در حالی قیمت جهانی میلگرد در ماه جاری میلادی به اصطلاح 
تثبیت شده است که کارشناسان معتقدند در بحبوحه کاهش 
فعالیت خریداران، ســکون فصلی در بازار به وجود آمده و انتظار 
کان پایین بماند. در جدیدترین گزارشی که  می رود قیمتها کما
مرکز GMK منتشر کرده آمده است: قیمت های جهانی میلگرد 
کثــر مناطق اصلی ثابت مانده اســت.  از ابتــدای مــاه جــولای در ا
رکود بازار نتیجه کاهش تقاضای فولاد است. در عین حال، بازار 
چین در میان تغییرات استانداردهای ملی، پویایی قیمت منفی 
را تجربــه مــی کند.طبــق ایــن گــزارش، قیمت میلگــرد در ترکیه در 
۵۷۵-۵۸۰ دلار در هر تن فوب طی ۱ تا ۱۹ ژوئیه ثابت ماند. به طور 
کد بوده و قیمت  کلی، بازار از اواسط ماه مه )اواسط اردیبهشت( را
هــا از ۵۸۰ دلار در هــر تــن تجــاوز نکــرده و کمتــر از ۵۷۰ دلار در هر تن 
کاهش پیدا نکرده است.قیمت میلگرد ترکیه برای مدت طولانی 
در بحبوحه تقاضای ضعیف داخلی و صادرات ثابت مانده است. 
در عین حال قیمت قراضه در سطوحی حفظ می شود که با وجود 
کمبود تقاضا اجازه کاهش قیمت میلگرد را نمی دهد. از ســوی 
دیگــر، ایــن موقعیــت خریدارانــی را کــه در صــورت کاهــش قیمت 

گرچه بازار برای  میلگرد می توانند فعال تر شوند، محدود می کند. ا
تخفیف محصولات طولانی فشار وارد می کند، اما تولیدکنندگان 
نمی توانند این کار را انجام دهند، زیرا هزینه های بالای ضایعات 
منجر به بی ســودی می شــود.در این گزارش آمده اســت: تقاضا 
از ســوی مصــرف کننــدگان اروپایــی در میــان فصــل تعطیــلات 
همچنــان کاهــش مــی یابــد. با ایــن حال، رومانی و بلغارســتان تا 
حدودی به محصولات بلند ترکیه علاقه نشان می دهند. علاوه 
بر این، تولیدکنندگان مصری و الجزایری با پیشنهادات مطلوب 
تری وارد بازار اروپا شده اند که منجر به افزایش رقابت شده است. 
خریداران آمریکایی ممکن است فعالیت خود را فقط در ماه اوت 
کنون  از سر بگیرند.قیمت میلگرد در بازار اروپا از ابتدای جولای تا
اندکی کاهش یافته است. در اروپای شمالی، قیمت ها برای دوره 
۲۸ ژوئــن تــا ۱۹ ژوئیــه ۱۰ یــورو بــه ازای هــر تــن بــه ۶۲۰-۶۳۰ یــورو در 
تن کاهش یافت. در عین حال، سقف بالای قیمت ها از ابتدای 
مــاه مــی ثابــت بــوده اســت، در حالــی که حد پایینــی در این دوره 
بیش از ۱۰ یورو در هر تن نوسان نداشته است. در ایتالیا، کاهش 
قیمت ها قابل توجه تر بود - ۳۰ یورو به ازای هر تن، به ۶۰۰-۵۸۰ 

یورو در هر تن رسید.از سوی دیگر تولیدکنندگان میلگرد اروپایی 
نیــز در بحبوحــه فعالیــت کــم ســاخت و ســاز بــا تقاضای ضعیف 
برای محصولات خود و فشار بر قیمت ها مواجه هستند. برخی 
از تولیدکننــدگان ســعی کردنــد قیمــت های پیشــنهادی خود را 
افزایش دهند اما با مقاومت بازار و تقاضای ضعیف مواجه شدند. 
با نزدیک شدن به فصل تعطیلات تابستانی، فعالیت ها به کندی 
ادامه می دهند، بنابراین قیمت میلگرد اروپایی در کوتاه مدت 
تثبیــت یــا اندکــی کاهش خواهد یافت.در ایالات متحده، قیمت 
میلگرد در ۴ هفته گذشته در ۷۶۰-۷۸۰ دلار در هر تن استاندارد 
قبلی ثابت بوده اســت. عرضه در ســطح کافی باقی می ماند، اما 
فعالیت خریدار کند می شــود. وضعیت منفی در ســایر بازارهای 
فولاد، به ویژه در بازار ورق گرم، فشار بیشتری را وارد می کند. انتظار 
مــی رود بازارهــای فــولاد بــا افزایش قیمت قراضــه در ماه جولای و 
افزایش احتمالی بیشتر قیمت مواد خام حمایت شوند. انتظار 
گوست و اوایل سپتامبر، قیمت ها افزایش یابد. می رود در اواخر آ

از سوی دیگر از ۱۹ ژوئیه، قیمت میلگرد در چین ۴۴۸-۴۵۱ دلار 
در هر تن در مقایسه با ۴۶۱-۴۶۴ دلار در هر تن در ۲۸ ژوئن بود.

       جلسه علنی روز گذشته مجلس شورای اسلامی برای لحظاتی به تنش کشیده شد

گر صدایم را بلند کردم        محمدقسیم عثمانی سپس در تذکری شفاهی گفت: بنده از همه همکاران عذرخواهی می کنم ا
کرد کی عذرخواهی  نماینده شا
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ادعای یک نماینده درباره وتوی طرح رفع فیلترینگ؛ 

روز پُر التهاب مجلس
جلسه علنی روز گذشته مجلس شورای 
اســلامی بــرای لحظاتــی بــه دنبــال تذکر 
نماینده بوکان درخصوص اعلام وصول 
نشــدن طــرح دو فوریتــی اش درباره رفع 

فیلترینگ، به تنش کشیده شد.
در  تذکــری  در  عثمانــی  محمدقســیم 
جلســه علنــی مجلس شــورای اســلامی 
بیــان کــرد: از نماینــدگان تقاضــا دارم به 
صحبت هــای بنــده گــوش کننــد چرا که 
دردی کــه بنــده امــروز دارم درد فــردای 
شما هست. من طرحی دو فوریتی تهیه 
و تقدیــم هیات رئیســه کــردم. این طرح 
تمــام مراحــل خود را طی کرده اســت اما 
آقــای قالیبــاف ایــن طرح را وتو کردند. با 
چــه حقــی ایــن کار را انجام دادید؟ آقای 
قالیباف شــما به قرآن ســوگند یاد کردید 
کــه آیین نامــه داخلــی مجلــس شــورای 

اسلامی را رعایت کنید.
وی در ادامــه اظهــار کــرد: طــرح بنــده 
چــه مشــکلی داشــت؟ آقــای قالیبــاف 
اینجا پادگان نیست بلکه اینجا مجلس 
شــورای اســلامی است. اینجا خانه ملت 
اســت، بنــده بــه عنــوان نماینــده مــردم 
طرحی را در جهت منافع مردم طراحی 
کرده و طبق آیین نامه مراحل دو فوریتی 
آن را طــی کــردم چــرا آقــای قالیبــاف این 

طرح را وتو کردند.
نماینده مردم بوکان در مجلس شورای 
اســلامی تصریح کرد: مگر هیات رییســه 
نبایــد آیین نامــه مجلــس را رعایت کند. 
گــر مــن به عنــوان نماینده مردم نتوانم  ا
صحبت کنم چه کســی باید حرف مردم 
را بزنــد؟ آقــای قالیبــاف  فکــر می کنیــد 
بــه  چــرا  هســتید؟  اندیــش  مصلحــت 
بــا  بنــده  نمی کنیــد؟  عمــل  آیین نامــه 
همــه دوســتان هیــات رئیســه صحبــت 

کــردم و گفتنــد کــه مراحل این طرح طی 
شــده اســت چــون طرح رفــع فلیترینگ 
اســت اجــازه نمی دهیــد در دســتور کار 
قــرار گیــرد. مگــر همــه از رفــع فلیترینــگ 
صحبــت نمی کردیــد؟ چــرا طــرح بنده را 
وتــو می کنیــد؟ ایــن اقدامات را نکنید به 

خدا به نفع کشور نیست.
کــه اداره جلســه علنــی را  علــی نیکــزاد 
تذکــر  بــه  پاســخ  در  داشــت،  برعهــده 
انتصابــی  کــرد:  بیــان  بــوکان  نماینــده 
شــورای  مجلــس  رئیــس  بــه  شــما  کــه 
کنون  اســلامی دادید درســت نیســت. ا
۳۰ طــرح دو فوریتــی در هیــات رئیســه 
 وجــود دارد و هــر کــدام بایــد بــه موقــع 

مطرح شود.
کیــد کــرد: بــا شــناختی  وی در ادامــه تا
کــه بنــده از شــما دارم و ســوابقی کــه از 
اینگونــه  می شناســم  شــما  نمایندگــی 
صحبــت کــردن مصلحــت نیســت. ایــن 
چه الفاظی اســت که شــما به کار بردید؟ 
یعنــی چــه کــه می گوییــد اینجــا پــادگان 

مــا  اســت؟  حرفــی  چــه  ایــن  نیســت. 
جبهــه دیده ایــم، بــالا و پاییــن در کشــور 
کنــون ۳۰ طــرح دوفوریتی در  دیده ایــم، ا
هیات رئیســه اســت که به وقتش مطرح 
می شــود. بنده تقاضا دارم که هم شــأن 
مجلــس شــورای اســلامی و هــم شــأن 
نماینــدگان و هــم شــأن رئیــس مجلــس 

شورای اسلامی را حفظ کنید.
پــس از پایــان توضیحــات نایــب رئیــس 
از  تعــدادی  اســلامی  شــورای  مجلــس 
رئیــس  طرفــداران  از  کــه  نماینــدگان 
صندلــی  اطــراف  بودنــد،  مجلــس 
کــرده و  محمدقســیم عثمانــی تجمــع 
بــه بحــث بــا او پرداختنــد. در نهایــت بــا 
حضــور حمیدرضــا حاجی بابایــی نایب 
رئیــس مجلــس شــورای اســلامی ایــن 

بحث خاتمه یافت.
حیــن  در  گــزارش،  ایــن  اســاس  بــر 
عثمانــی  محمدقســیم  صحبت هــای 
تعــدادی از نماینــدگان نیــز بــا صــدای 
بلند و به نشانه مخالفت ۲ -۲ می کردند 

کنش به این صحبت ها،  و عثمانی در وا
کتاب آیین نامه داخلی مجلس شــورای 

اسلامی را بر روی میز خود کوبید.

کی عذرخواهی کرد    نماینده شا
محمدقســیم عثمانی سپس در تذکری 
شــفاهی گفــت: بنــده از همــه همــکاران 
گر صدایم را بلند  عذرخواهی می کنم که ا
کــردم. بنــده عضــوی از مجلس شــورای 
اســلامی بــوده و بــرای جایــگاه مجلــس 
احتــرام قائلــم امــا بنــده به شــدت تحت 

فشار بوده و عصبانی بودم.  
عثمانــی اضافه کرد: بنده چندین بار به 
آقای متفکر و آقای حاجی بابایی مراجعه 
کــردم تــا در خصــوص طرح دوفوریتی به 
بنــده توضیــح دهنــد. درســت اســت که 
حــدود ۳۰ طــرح دوفوریتــی اعلام وصول 
شده است اما برای من اولین طرح بود 
مــن یاغــی نیســتم مــن یک دانشــگاهی 

هستم.  
نماینده مردم بوکان در مجلس شورای 
اســلامی تصریح کرد: طرح بنده ســالانه 
هزینه هــای  از  تومــان  میلیــارد   ۵۰۰۰
رهبــری  مگــر  می کنــد  کــم  را  مــردم 
نگفتنــد کــه در جهــت خدمــت به مردم 
کنیــد؟ آیــا ایــن خدمــت   قانون گــذاری 

به مردم نیست؟ 
کــرد: مــا مدیــون  کیــد  وی در ادامــه تا
پادگان هــای کشــور هســتیم بنــده خود 
کــه در  کســانی می دانــم  ک پــای  را خــا
مرزهای کشور و در پادگان ها برای عزت 
و ناموس کشور از جان مایه می گذارند. 
حرفــی کــه بنــده زدم از ایــن منظــر بــود 
کــه رابطــه در مجلــس شــورای اســلامی 
فرماندهــی و فرمانبــر نیســت بلکــه در 

کم است. اینجا آیین نامه حا

نقشه راه سیاست خارجی دولت چهاردهم؛ 

تنش زدایی و تعامل متوازن
علمــداری  انعامــی  ســهراب  دکتــر 

تحلیلگر حوزه راهبردی
گی  واقعیــت های ژئوپولیتیک ایرانی، ویژ
بیــن  و  پیرامونــی  محیــط  ســیال  هــای 
المللــی کنونــی گویای یک مفهوم ماهوی 
و تغییرناپذیــر در الگوهــای رفتــاری ایــران 
اســت؛ سیاســت خارجی ایران دیگر نمی 
توانــد در قالــب یــک کلان الگــو و راهبــرد 
گــی های  کــه ویژ مســتمر حرکــت کنــد چرا
ژلاتینــی ســاختار نظــام بین الملل و حتی 
الگوهــای رفتــار جمعــی در داخــل ایــران 
همــواره الزامــات، مقــدورات و محــذورات 
تــازه ای را بــر ســاختار سیاســت خارجــی 
دیکتــه مــی کنــد. در ایــن قالب، سیاســت 
خارجی ایران باید در چرخه تداوم و تغییر 
خود از تمام ظرفیت های راهبردی برای 
پیشبرد و حفظ منافع ملی به ویژه منافع 

راهبردی و و اقتصادی بهره گیرد.       
سیاســت خارجی ایــران در دولت مرحوم 
آیــت الله هاشــمی رفســنجانی همزمــان با 
پایــان جنــگ تحمیلــی، از سیاســت تنش 
زدایــی محدود بــرای بهبود فضای روابط 
خارجــی ایــران و نیــز گســترش مناســبات 
اقتصــادی بهــره بــرد. ایــن سیاســت در 
دوران دولت های هفتم و هشــتم به طور 
گســترده پیگیــری و موفقیــت های مهمی 
را نیــز برای سیاســت خارجــی ایران ایجاد 
کــرد. تنــش زدایی به سیاســتی اطلاق می 
شــود کــه از طریــق روش هــای مســالمت 
آمیــز و دیپلماســی منافــع ملــی پیگیــری 

می شود. 
امــا در دولــت نهــم و دهــم افــزون بر اینکه 

تــداوم پویایــی هــای سیاســت خارجــی 
شــد  قطــع  خــود  پیشــین  دوره  نســبت 
شــدید،  هــای  تکانــه  وقــوع  همچنیــن 
سیاســت  چرخــه  در  پذیــری  آســیب 
خارجــی و پیگیــری منافــع ملــی را نیــز بــا 
گی های  مشکل مواجه کرد. مهمترین ویژ
سیاســت خارجــی ایــران در ایــن دوران، 
تقابــل رویکــردی و عملیاتــی در فضــای 
منطقــه ای و بیــن المللــی، عــدم پذیــرش 
فرایندهای حل المســائلی و عملگرایانه و 
به تبع آن شــکل گیری الگوهای تقابلی در 
محیط امنیتی ایران بود. برآیند رودرویی 
الگوهای رفتاری تقابلی باعث شد تا ایران 
از طریق ســاز وکارهای اجماع منطقه ای 
و بیــن المللــی ذیــل فصــل هفتــم منشــور 
ســازمان ملــل قــرار بگیــرد و تحریــم هــای 

گسترده ای را تجربه کند.
گرچه در دولت های یازدهم و دوازدهم،  ا
پذیــری  بازگشــت  بــا  خارجــی  سیاســت 
مرحلــه ای و بــا در پیــش گرفتــن سیاســت 
تعامل سازنده به عنوان کلان راهبرد ایران 
کاهــش  توانســت رویکردهــای تقابلــی را 
دهــد و در قالــب رویکــرد تعاملــی، توافــق 
برجام )برنامه جامع اقدام مشــترک( را به 
ســرانجام برســاند و مناســبات سیاســی و 
اقتصادی منطقه ای - بین المللی دهه ۷۰ 
و اوایل دهه ۸۰ خورشیدی را تا حدودی 
احیــا کنــد امــا در نهایــت ایــن راهبــرد بــه 
واســطه فقدان اجماع و زیرســاخت های 
اقتصــادی در داخــل، ورود دونالــد ترامپ 
کاخ ســفید، خــروج آمریــکا از توافــق  بــه 
برجــام و بــه تبــع آن بازگشــت تحریــم های 

ثانویــه آمریــکا وارد فــاز رکــود شــد. بــا روی 
کار آمــدن دولــت ســیزدهم در ســال ۱۴۰۰ 
خورشــیدی و پذیــرش برخــی از مولفــه 
هــای بنیادیــن سیاســت خاجــی دولــت 
کــرت احیــای  قبــل همچــون تــداوم مذا
برجــام و تعامــل هوشــمند، ایــن امید می 
رفت که چرخه تداوم و تغییر در سیاست 
خارجــی ایــران همچنان تــداوم یابد اما با 
کــرات احیــای  گذشــت زمــان و توقــف مذا
برجــام از شــهریور ۱۴۰۲، افزایــش تنــش ها 
در خاورمیانــه )جنــگ غــزه(، روند تداوم و 
تغییر در سیاســت خارجی ایران در عمل 

پیگیری نشد.
پــس از شــهادت آیــت الله ســید ابراهیــم 
انتخــاب  و  انتخابــات  برگــزاری  رئیســی، 
مسعود پزشکیان در ۱۵ تیر ۱۴۰۳، با توجه 
بــه مواضــع ایشــان در دوران کارزارهــای 
انتخاباتــی ایــن پرســش مطــرح شــد کــه 
آینــده سیاســت خارجــی ایــران در دولــت 

چهاردهم چه خواهد بود؟
مواضع و رویکردهایی که مسعود پزشکیان 
در قامت کاندیدای ریاســت جمهوری در 
حوزه سیاســت خارجی ایران اعلام کرد را 
می توان به نوعی امتداد سیاست خارجی 
دولــت هــای هفتــم و هشــتم تحلیل کرد؛ 
بازگشــت بــه راهبــرد تنــش زدایــی و تداوم 
کلان راهبرد تعامل ســازنده - هوشــمند با 
رویکردی متوازن در قالب تعامل متوازن. 
در فرجــام مــی تــوان گفــت کــه سیاســت 
گرچه  خارجی ایران طی دهه های اخیر ا
تغییراتــی مرحلــه ای را بــه خــود دیــده امــا 
بــا حفــظ اصــول کلــی و نگاهــی متفــاوت، 

اغلب در مسیری عملگرایانه حرکت کرده 
اســت. روی کار آمدن دولت چهاردهم با 
نگاهــی متفــاوت، می تواند مســیر تازه ای 
را بــرای سیاســت خارجــی ایران بگشــاید. 
در ایــن قالــب، شــکل گیری و شــکل دهی 
رویکــرد  عنــوان  بــه  متــوازن  تعامــل  بــه 
محــوری و دال مرکــزی سیاســت خارجــی 
ایــران، ظرفیــت پاســخ دهــی، کنشــگری و 
نقــش یابــی راهبــردی ایــران را در محیــط 
داخلــی، منطقــه ای و بین المللی افزایش 
خواهد داد. ترکیب سیاســت تنش زدایی 
و تعامــل متــوازن در حــوزه اجــرا، با رویکرد 
حــل المســائلی مــی توانــد پرونــده هــای 
چالــش زا در سیاســت خارجــی ایــران را در 
مســیر نتیجــه محــوری قــرار داده و بــا حل 
ایــن پرونــده هــای چالــش زا، مناســبات 
اقتصادی نیز در مسیر افزایشی قرار گیرد. 
در ایــن چارچــوب و در حــوزه همســایگی، 
عــلاوه بــر اینکــه مــی تــوان کاهــش تنــش 
های محدود با همســایگان را شــاهد بود 
همچنیــن رونــد مناســبات اقتصــادی نیز 
افزایشــی خواهــد بــود. همزمــان بــا بســط 
موازنــه گرایــی و سیاســت خارجی تعادلی 
در حوزه اروپا و شرق آسیا و به ویژه ایجاد 
تعادل در مناسبات با قدرت های اروپایی 
همچون آلمان، فرانســه و انگلیس دریک 
، می  سو و با روسیه و چین در سوی دیگر
توان انتظار بهره مندی بیشتری از منافع 
اقتصادی حاصل از متوازن ســازی روابط 
بــا قــدرت های بزرگ، قدرت های نوظهور 
اقتصادی )هند، آفریقای جنوبی و برزیل( 

و در نهایت همسایگان بود.

اتهام زنی ژنرال انگلیسی به ایران: 

ایران جز محور آشوب است!
رئیــس ســتاد کل نیروهــای مســلح انگلیس هشــدار داد 
ارتش این کشــور باید ظرف ســه ســال برای جنگ علیه 

دشمنان خود آماده شود.
کــر« کــه مــاه گذشــته رئیــس ســتاد کل  ژنــرال »رولانــد وا
نیروهای مسلح انگلیس شد، در اظهاراتی خصمانه ادعا 
کرد روسیه، چین، ایران و کره شمالی می توانند یک رابطه 
ک ایجاد کنند که او از آن، به عنوان  در هم تنیده و خطرنا

»محور آشوب« نام برد.
 او در ادامه با تکرار ادعاهای بی اساس غرب درباره برنامه 
هســته ای ایــران گفــت: روســیه می توانــد پــس از جنــگ 
اوکرایــن بــه دنبال تلافی باشــد، چیــن می تواند به دنبال 
حمله به تایوان باشــد و ایران و کره شــمالی می توانند به 

تولید سلاح های هسته ای ادامه دهند.
او بــا بیــان اینکــه »یــک مشــکل در یک منطقــه می تواند 
باعــث انفجــار همســو در منطقــه ای دیگــر شــود« ابــراز 
امیــدواری کــرد تــا ســال ۲۰۲۷ توانایــی ارتــش انگلیس را ۲ 

برابر کند.

پاسخ ایران به ادعای جاوید رحمان
ســخنگوی وزارت خارجه به انتشــار گزارش کذب جاوید 
کنش نشان  رحمان گزارشگر سابق شورای حقوق بشر وا
داد.  ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خا رجه انتشــار 
گزارش کذب جاوید رحمان گزارشگر سابق شورای حقوق 
بشر را شدیدا محکوم کرد و آن را تلاش دشمنان ایران برای 
خدشه دار کردن وجهه جمهوری اسلامی ایران دانست. 
کید کرد : این گزارشــگر ســابق با اتکا به عنوان   کنعانی تا
بین المللی و در ادامه خدمات خود به گروهک تروریستی 
منافقین در آخرین روزهای دوره کاری اش، منویات این 
گروهک تروریستی را دنبال کرده و بدیهی است ادعاهای 
وی فاقــد هــر گونــه وجاهــت قانونــی بــوده و کامــلا مردود 

است. 
روسیه:

  کسی نمی تواند بین ما و ایران 
شکاف ایجاد کند

کید بر اینکه »روابط  معاون وزیر امورخارجه روســیه با تا
میان تهران و مســکو بر مبنای دوســتی اســتحکام یافته 
است« خاطر نشان کرد از این رو، امکان نفوذ خارجی در 

روابط دو کشور وجود ندارد.
آندری رودنکو، معاون وزیر امورخارجه روسیه در گفت وگو 
بــا خبرگــزاری تــاس اظهار داشــت: روابــط دوجانبه میان 
ایران و روســیه بر پایه محکمی از دوســتی اســتوار اســت. 
بنابراین، هیچ کس نمی تواند بین تهران و مسکو شکاف 
ایجــاد کنــد. وی ادامــه داد: ایــران به عنــوان یــک ملــت 
مســتقل حق دارد سیاســت های خارجی خود را آن طور 
کــه صــلاح می دانــد، دنبــال کنــد. مــا بــه نوبه خــود بر این 
باوریم که روابط بین روســیه و ایران دارای پایه محکمی 
از دوستی و همسایگی است و با وجود تلاش دشمنان ما 
برای بازی ناجوانمردانه و ایجاد شکاف بین دو ملت، این 
روابط مستعد نفوذ خارجی نیست. رودنکو تصریح کرد: 
اعضای ارشــد دولت ایران، ازجمله هیاتی که به تازگی با 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری دیدار کرد به وی درباره 
»آمادگــی خــود بــرای تقویت مناســبات در تمام زمینه ها 
و اجــرای پروژه هــای ســودمند و متقابــل دولت پیشــین، 
مطابق با مســیر راهبردی که توســط رهبر معظم تعیین 

شده است«، اطمینان دادند.

تخریب و ویرانگری گسترده رژیم 
صهیونیستی در مناطق مرزی لبنان

رســانه انگلیســی با ارزیابی تصاویر ماهواره ای گزارش داد 
روســتاها و شــهرهای لبنان که نزدیک مرز این کشــور با 
اراضــی اشــغالی فلســطین قــرار دارنــد متحمل بیشــتری 
آســیب در اثر حملات رژیم صهیونیســتی در طی جنگ 

اخیر غزه شده اند.
 داده هــای راداری و تصاویــر ماهــواره ای مــورد اســتناد 
یک گزارش منتشــر شــده در وبگاه شــبکه »بی.بی.سی« 
نشان می دهند ساختمان ها و زیرساخت های شهرهای 
نزدیک به مرز لبنان و اراضی اشغالی در اثر حملات رژیم 
صهیونیستی که با پاسخ حزب الله لبنان مواجه می شوند 
متحمل آسیب های شدید شده و مردم محله ها مجبور 

به فرار از خانه های خود می شوند.
در حالــی کــه رژیــم صهیونیســتی و حــزب الله لبنــان تا مرز 
جنگ تمام عیار رفته اند اسناد و مدارک نشان می دهند 
حملات ۲ طرف که تقریبا هر روز رخ داده اند باعث تخریب 
و ویرانی ها هم در شهرهای واقع در سرزمین های اشغالی 

و هم در شهرهای واقع در لبنان شده اند.

اخبار

بایدن را قدرت رسانه کنار گذاشت
 محمدرضا اسلامی

لجبــازیِ جــو بایــدن ســر انجام 
به پایان رســید و او پذیرفت که 
از رقابتهــای ریاســت جمهوری 
امــا چــه چیــزی  کنــار بکشــد. 
پیرمرد لجوج را بالاخره به اینجا 

رساند؟ قدرت رسانه!
برای پرداخت شــارژ ماهیانه منزل به نزد مدیر مجتمع 
ساختمانی رفته بودم. خانمی است بددهن و خشن که 
کل مجتمــع از او حســاب مــی برنــد. )از تیپ طرفدارهای 
ترامــپ(. ســر صحبــت را بــاز کــرد و بــه سیاســت کشــاند. 
در میانــه صحبتهایــش حــرف جالبــی زد. گفــت: »گاهی 
بــا دوســتانمان کــه دورهــم جمــع مــی شــویم مــی گوئیم 
ایــکاش ممکــن بــود کــه زمان بــه عقب برگــردد. ما آرزوی 
آن آمریکای دهه هشــتاد )میلادی( و آن روزهای خوب 
را داریم. ایکاش دوباره روزگاری برقرار می شــد که توئیتر 
نبــود و اصــلا اینترنــت نبــود)!(. آن روزهــای خــوب کاش 

دوباره بر می گشت«
ولی واقعیت این اســت که زمان به عقب باز نمی گردد. 
توئیتــر و  شــبکه های اجتماعــی یک »رکن« اساســی این 
دنیــای جدیــد اســت. دنیایــی کــه دیگــر آبِ خــوش از 
گلــوی هیچ سیاســتمداری براحتــی پائین نمی رود. این 
مــدت اخیــر وحشــی ترین گفتگوهــا و تندترین نقدها در 
گر  فضای توئیتر درباره جو بایدن در جریان بود. شــاید ا
روزگارِ ســنتی دهــه هفتــاد و هشــتاد میــلادی برقرار بود، 
»ضعفهای جو بایدن« اینگونه پررنگ نمی شــد. شــاید 
« قدرت  به روال ســنتی، دموکراتها می توانســتند »۲ دور
را در دست داشته باشند و بعد نوبتِ جمهوریخواه ها!

 ، ! مــردم لحظــه بــه لحظــه اخبــار را در توئیتــر ولــی خیــر
ک، واتس اپ و… می بینند.  گرام، تلگرام، تیک تا اینستا
مثل دهه هفتاد-هشــتاد میلادی نیســت که شــهروند 
ســاده دل آمریکایی به امور یومیه مشــغول باشــد و بعد 
حوالــی انتخابــات، تعــدادی گفتگــو برگزار شــود، روزنامه 
ها مقالاتی/تحلیلهایی منتشــر کنند، و بعد هم یک نفر 
، ســاعت به ســاعت، و گاه  رئیس جمهور شــود. روز به روز
دقیقه به دقیقه »تحلیل و محتوا« تولید می شود و افراد 

بر روی گوشی هایشان می بینند.
جو بایدن برای آمریکا رئیس جمهور بدی نبود و به رغم 
کرونــا و چالشــهای اقتصــادی بعــد از آن، ایــالات متحــده 
شــاهد آمار خوب اشــتغال، مهار تورم و رشــد اقتصادی 
بــود. امــا اذهــان عمومــی در دنیای جدیــد فقط به »آمار 
اشتغال و تورم« و … نگاه نمی کند. افزون بر شاخصهای 
گیهای شــخصیتیِ سیاســتمداران به شــدت  آماری، ویژ

زیر نظر شبکه های اجتماعی است. به تعبیر حافظ
بس »نکته غیرِ حُســن« بِباید که تا کســی/ مقبولِ طبعِ 

مردم صاحب نظر شود!
»جــو بایــدن پیــر و فرتــوت« بــرای شــهروند دموکــرات و 
صاحــب نظــر آمریکایــی پذیرفتنی نبــود، اما لجبازی جو 

بایدن را رسانه مهار کرد. 
بازتاب رسانه به قدری قوی است که در چشمهای لجباز 
هــر پیرمــرد صاحــبِ قدرتی می نشــیند و برقش چشــم را 

بصارُهم!
َ
عًا أ

ّ
خاشع می کند! خُشَ

انتخــاب کامــالا هریــس اشــتباه دیگــر دموکراتهــا خواهد 
بود. این بانوی کم استعداد در چهارسال گذشته بسیار 
ضعیف تــر از انتظــار بــوده اســت. بــزرگان دموکــرات روی 
مســئله ی زن بودن، رنگین پوســت بودن و آســیایی تبار 
بــودنِ هریــس )اقلیــت بودن( حســاب باز کرده اند، حال 
آنکــه حریــف ترامــپ بایــد بســیار باهــوش، دارای حضــور 
ذهــن قــوی، و درک عمیــق از اذهــان عمومــی باشــد. 
ترامپ نیک می داند که ســفیدهای طرفدارش از وضع 
« خشــمگین اند. آنها از اینکه می بینند  »آمریکای امروز
فلان جوان مهاجر هندی، چینی، ایرانی و… به سرعت 
در این مملکت رشد می کند و به همه جا می رسد ولی 
فرزندانشــان فقیرند، خشــمگین اند. آنها از موازنه اخیر 

ثروت-قدرت در آمریکا راضی نیستند.
بــرای »حریــف ترامپ شــدن« در ســخنوری، فردی مثل 
 ، گوین نیوسام  فرماندار کالیفرنیا )یا حتی گرتچن ویتمر
فرمانــدار میشــیگان( بایــد روی رینــگ بوکــس مناظــره 
قــرار گیــرد. نــه هریس ســردمزاج. کامالا هریس در جریان 
رقابتهای انتخاباتی ۲۰۲۰ سخنوری خوبی از خود نشان 
داد و عملا تنها کسی بود که آن سال در جریان رقابتهای 
»درون حزبــی« بــه شــدت بــه جــو بایــدن تاخــت)!( ولی 
او پــس از انتخابــات ۲۰۲۰ و طــی چهــار ســال گذشــته بــه 
شــدت یخ و منفعل عمل کرده اســت. اینکه گمان شــود 
۸۱ میلیون رای ســال ۲۰۲۰ دموکراتها، براحتی پشــت ســر 
هریس قرار می گیرد، اشــتباه محاســباتی است. برنده ی 
انتخابــات پیــش رو »رســانه« اســت. کســی انتخابــات 
صدوپنــج روز آینــده را خواهــد بــرد که رســانه را »بفهمد« 
بــرای شــهروندان قابــل  گیهــای شــخصیتی اش  و ویژ
قبول باشــد. شــهروندی که ســاعت به ســاعت از رســانه 
« دریافــت مــی کنــد. دونالد ترامپ درک روشــنی از  »خبــر
رســانه دارد و عــلاوه بــر آن درک روشــنی هــم از روحیــات 
ســفیدهای طرفدار خودش دارد. او ســبد رای خودش 
را خوب می شناسد. رقابت با چنین فردی بسیار دشوار 
گر بخواهد مشابه هیلاری کلینتون  است. کامالا هریس ا
عمــل کنــد، »دومیــن زنی« خواهد بود که مغلوب ترامپ 

می شود.
هریــس تنهــا در صورتــی خواهــد بــرد کــه در ایــن ۱۰۵ روز 
لحظه به لحظه با رسانه حرکت کند. با رسانه موج ایجاد 
کند. و با رسانه در ذهنها و قلوب انسان مدرن و نسل زد 

جایی باز کند مختصّ خودش. 
آیــا او کــه چهارســال اینگونــه نبــوده، چنیــن توانمنــدی 

خواهد داشت؟!

سرپرســت ریاســت جمهوری گفت: در واقعه ای که اتفاق افتاد، شــخص مقام معظم سرمقاله
رهبری کشور را اداره کردند و ما تنها مجری بودیم.

مخبر سرپرست ریاست جمهوری در آخرین جلسه هیئت دولت سیزدهم اظهار کرد: 
رئیس جمهور شهید ما حقیقتاً یک سبک حکمرانی برگرفته از تدابیر امام خمینی و 
رهبر معظم انقلاب داشت. شهادت رئیس جمهور و همراهان ایشان ضایعه ای برای 
کشور بود، اما ما از شهادت ایشان نیز می توانیم برای اداره کشور استفاده کنیم، چرا 

که هر کدام از ما جلوه ای از این حکمرانی را ارائه کردیم.
سرپرست ریاست جمهوری بیان کرد: باید از رهبر معظم انقلاب قدردانی کنم، چرا که 
ایشان حمایت بزرگی از تک تک اعضای دولت داشتند و به صورت علنی و غیرعلنی 
توصیه ها و تذکراتی را به ما ارائه کردند یک پشتیبانی بود که فوق العاده در موفقیت 

دولت موثر بود.
خبــر گفــت: مــا در ابتــدای دولت اصلاحاتی را انجام دادیم، اما نتوانســتیم به تناســب 
آن کار رسانه ای انجام بدهیم، اما بار ها احساس کردم که رهبر معظم انقلاب در این 

باره در سخنان خود از ما پشتیبانی می کنند.
سرپرست ریاست جمهوری افزود: در همین ضایعه ای که اتفاق افتاد ما نعمت ولایت 
فقیه را بیشتر احساس کردیم. من به عنوان کسی که باید بعد از این جریان اداره کشور 
را بــر عهــده می گرفتــم وقتــی نــزد مقــام معظــم رهبری رفتم به یــک آدم دیگری تبدیل 

شدم که باید کشور را آنگونه اداره کنند.
مخبر اظهار کرد: در این واقعه ای که اتفاق افتاد شخص مقام معظم رهبری کشور را 
اداره کردند و ما تنها مجری بودیم و حقیقتاً باید به دلیل وجود رهبری شکرگزار باشیم.

سرپرست ریاست جمهوری 
در آخرین جلسه هیئت 

دولت سیزدهم:

پس از شهادت 
قای رئیسی  آ

رهبری کشور را 
اداره کردند
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بورس با هیجانات روی کارآمدن مسعود 
پزشکیان هم رشد نکرد

  دولت چهاردهم می تواند 
گرداند؟ رونق را  به بازار سرمایه باز

 بــازار ســرمایه کــه از ابتــدای هفتــه جاری روند 
کاهشی به خود گرفته بود، اما در روز سه شنبه 
رشــد ضعیفــی را بــه دلیــل ابطــال مصوبــه نرخ 
ک و سوخت توسط دیوان عدالت اداری  خورا
تجربــه کــرد کــه این موضوع قطعا مقطعی تاثیر 

بر بازار خواهد داشت.
در معامــلات روز سه شــنبه ۲ مــرداد مــاه ۱۴۰۳، 
شــاخص کل بــورس تهــران ۸ هــزار و ۹۶۰ واحد 
نســبت به روز کاری گذشــته بالاتر ایســتاد و به 
سطح ۲ میلیون و ۱۷۷ هزار و ۹۷۰ واحد رسید. 
اما در واقعیت، بازار سرمایه متوجه ریزش های 
غیــر طبیعــی در روز هایــی کــه انتظــار افزایــش 
شــاخص می رود، شــده و این موضوع علاوه بر 
تاثیرگذاری سیاســت های داخلی و خارجی بر 
بازار به بحث قوانین و مصوبات دست و پا گیر 

برمی گردد.
در همیــن رابطــه احمد اشــتیاقی، کارشــناس 
بازار سرمایه در تشریح عواملی که منجر به بروز 
شرایط سخت و ریزش شاخص ها طی روز های 
اخیر شــده اســت، گفت: در سال های گذشته 
بــه خصــوص ســال ۱۳۹۹ حجم معامــلات بازار 
ســرمایه تــا ۲۲ هــزار میلیــارد تومان نیز افزایش 
کنون حجم معاملات بازار  یافتــه بــود، اما هــم ا

سرمایه بین ۳ تا ۴ هزار میلیارد تومان است.
اشتیاقی ادامه داد: این موضوع باعث کاهش 
سود در بورس شده است. به همین جهت لازم 
است که دولت چهاردهم فورا نسبت به تقویت 
بازار سرمایه و رونق بخشیدن به بورس اقدام 
کنــد. لازم بــه ذکــر اســت کــه در مقطعــی دولت 
مردم را تشــویق به حضور در بازار ســرمایه کرد 
و ایــن حضــور موجــب رونــق بورس شــد، اما در 
ادامه بی اعتمادی ایجاد شد و عموم مردم از 

بازار سرمایه جدا شدند.
وی تصریــح کــرد: فاصلــه گرفتــن مــردم از بــازار 
ســرمایه به معنای فاصله گرفتن ســرمایه های 
عمومی از این بازار و اقبال به بازار های موازی 
ماننــد طــلا و ســکه و خــودرو اســت. کاهــش 
ســرمایه بــورس موجــب رکــود معاملاتــی و بــه 
تبــع آن از دســت رفتــن اهمیــت و اولویــت بازار 

سرمایه شده است.
تصمیماتی بر ضد توسعه صنایع بورسی

گر  ایــن کارشــناس بــازار ســرمایه تصریح کــرد: ا
دولت چهاردهم قصد برگرداندن رونق به بازار 
سرمایه را داشته باشد بایستی اقداماتی را که 
منجر به رشد تولید و سودآوری بخش تولیدی 
می شــود را در دســتور کار قرار دهد. به همین 
جهــت تصمیمــات کلان اقتصــادی کــه گرفتــه 
می شــود بایســتی در جهــت توســعه صنایــع 

مختلف کشور باشد.
کید کرد: در شرایطی که نرخ سود بانکی  وی تا
بالای ۳۰ درصد اســت، نرخ ارز در ســامانه نیما 
ک  افزایــش نمی یابــد و در عیــن حال نرخ خورا
پالایشی و پتروشیمی افزایش می یابد؛ بدیهی 
است که بازار سرمایه در این شرایط جذابیت 
خود را نسبت به دیگر بازار ها از دست خواهد 
داد. بــه عنــوان مثــال بایــد بــه ۶۵ همــت پولی 
اشــاره کــرد کــه بــرای خریــد خــودروی وارداتی 
در حســاب های وکالتــی مــردم بلوکــه شــده 
بــود؛ پــس نقدینگــی در بین مردم وجود دارد، 
امــا مــردم حاضــر بــه ســرمایه گــذاری در بــازار 
ســرمایه نیســتند و ایــن موضــوع رویکــردی 
را  آن  بایســتی  چهاردهــم  دولــت  کــه   اســت 

تغییر دهد.
اشــتیاقی تصریح کرد: نگرش و اقبال عمومی 
به بازار سرمایه با اتخاذ سیاست های درست 
در حــوزه کلان اقتصــادی و مدیریــت صحیــح 
ارز و سود صنایع و همچنین یارانه ها محقق 
می شود. شایان ذکر است که در سال گذشته 
گاه  قیمت حامل های انرژی برای صنایع به نا
افزایش یافت؛ همچنین برق و گاز صنایع نیز 
در شــرایط ناتــرازی قطــع می شــود، به همین 
جهــت تولیــد صنایــع کاهــش یافتــه اســت. 
بایــد توجــه داشــت کــه بــازار ســرمایه بــه جــز 
تولیــد و ســودآوری بخــش صنایع و خدمات، 

پشتوانه ای ندارد.

گزارش

گفت وگو

ح شد: در گفت وگو با معاون بانک مرکزی مطر

 استفاده از ارز محلی به جای دلار 
در مبادلات تجاری اعضای بریکس

کیــد بــر لــزوم اســتفاده از  معــاون بانــک مرکــزی ضمــن تا
ارزهــای محلــی در مبــادلات تجــاری گــروه بریکس گفت: 
کاهــش اتــکا بــه دلار آمریــکا و افزایــش اســتفاده از ارزهای 
محلی در تبادلات اقتصادی و تجاری، اســتفاده از طرح 
تسویه حساب مالی چند جانبه میان اعضای بریکس و 
بکارگیری کانال های تبادل اطلاعات بانکی سریع و امن 
بریکــس )پیــام رســان های بانکــی مســتقل از ســوئیفت( 

کید اعضای بریکس قرار گرفته است. مورد تا
 طبــق اعــلام بانــک مرکــزی، محســن کریمــی - معــاون 
امــور بین الملــل بانــک مرکــزی - در ارتباط زنده تصویری 
سومین نشست معاونان مالی و بانک مرکزی کشورهای 
عضــو بریکــس کــه در شــهر ریــودو ژانیــرو برزیــل در حــال 
برگزاری است، ضمن تشریح سیاست های بانک مرکزی 
در زمینه توســعه همکاری های مالی با کشــورهای عضو 
بریکس هدف مشترک تمامی کشورهای عضو را کاستن 
از اتــکای بــه دلار در مبــادلات تجــاری و افزایش اســتفاده 
از ارزهــای محلــی عنــوان کرد و افــزود: بانک مرکزی ایران 
حمایــت و آمادگــی خــود را بــرای مشــارکت در پــروژه »پل 

بریکس« اعلام می کند.  
پــل بریکــس مکانیســم توســعه تســویه حســاب    

اعضای بریکس
وی در ایــن نشســت بــا بیــان اینکــه موضوعــات مربــوط 
بــه یادداشــت مفهومــی پل BRICS، مکانیســم ســازوکار 
تســویه حســاب چند جانبه مالی و نیز کانال های تبادل 
اطلاعــات بانکــی ســریع و امــن بریکس )پیام رســان های 
بانکــی مســتقل از ســوئیفت( برای اعضــای بریکس مهم 
کافی،  هســتند تصریــح کــرد: مســائلی مانند شــفافیت نا
کنش هــا و همچنین  هزینه هــای بــالا و ســرعت پاییــن ترا
عــدم دسترســی عادلانــه بــه کانال هــای پرداخــت بــرون 
مرزی برای همه شرکت کنندگان، از دلایل اصلی اهمیت 

»پل بریکس« است.
معــاون بانــک مرکزی خاطرنشــان کــرد:  همانطور که تیم 
BRICS روســیه اشــاره کــرده اســت، ایــن پیــش نویــس 
می تواند به عنوان یک یادداشت مقدماتی در نظر گرفته 
شود و با توجه به پتانسیل خوب برای استفاده از فناوری 
دفاتر توزیع شده )DLT( و تمرکززدایی، می توان آن را به 

عنوان پیش نویس توسعه داد و ارائه کرد.
کریمی گفت:  پل بریکس نه تنها با اســتفاده از قراردادها 
و خطوط سوآپ دوجانبه )BSL( در تضاد نیست، بلکه 
ایــن قراردادهــا را تقویــت کــرده و مســیر عملیاتــی آنهــا را 
تســهیل می کند و امکان گســترش آنها را به قراردادهای 
خطــوط نقدینگــی چندجانبــه همــوار و از آنجایــی کــه 
بســیاری از کشــورهای عضــو پــل کــه قبــلا چنین خطوط 
ســوآپ نقدینگــی را ایجــاد کرده انــد، عملیاتــی شــدن و 
چندجانبــه ســازی آن خطــوط ســوآپ بســیار تســهیل 

می شود.
وی با بیان اینکه نمی توان بر اهمیت پرداختن به موضوع 
کید کرد، افــزود: انتظار  چارچــوب قانونــی بیــش از حــد تا
می رود حقوق همه اعضا از جمله جنبه های زیرساختی 
پلــت فــرم پــل بریکس رعایت شــود و ملاحظات مناســب 
در نظــر گرفتــه شــود. همچنین مکانیســم کنسرســیومی 
می توانــد پشــتیبانی حقوقــی مناســبی بــرای پل بریکس 

ایجاد کند که باید بیشتر بسط داده شود.
فرصتی جدید برای اعضای بریکس   

، فرصتی  معاون بانک مرکزی با بیان اینکه این ســازو کار
بــرای کشــورهای شــرکت کننده بــرای اجــرای رویه هــای 
مبــارزه بــا پولشــویی و مبــارزه بــا تامیــن مالــی تروریســم 
فراهــم  را  خــود  قضایــی  حوزه هــای  در   )AML/CFT(
می کنــد، افــزود:  پتانســیل شــورای مبــارزه بــا پولشــویی و 
مقابله با تامین مالی تروریسم بریکس قابل ارتقا خواهد 
، اعضــا می تواننــد از اســتانداردها و  بــود و بــا ایــن ابتــکار
توصیه هــای بین المللــی مرتبــط بهره مند شــوند و نیازی 
بــه اتــکا بــه توصیه هــای برخــی موسســات کــه مبتنــی بــر 
ارزیابی هــای جهــت دار هســتند، نیســت و از نظــر مــدل 
عملیاتی، باید با در نظر گرفتن سبد ارزهای ملی اعضا و 
کیــد بــر اســتفاده از ارزهــای ملــی و دوری از دلار و یــورو،  تا

تسویه های درون پلتفرمی انجام شود.
کریمــی خاطرنشــان کرد: ایــران تجربیات عملیاتی دارد و 
از طریــق گــروه تخصصــی مشــخص اعــلام خواهد کرد و با 
توجه به تعریف دقیق مدل انتخابی و پیشرفت چندین 
تجربه مشــابه جهانی، انتظار می رود این طرح در زمان 
نســبتا کوتاهــی اجرایــی شــود که بر اهمیــت و فوریت پل 

کید می کند. بریکس تا
وی با بیان اینکه در این راســتا  ارزهای انتخابی یا واحد 
حســاب بایــد بــه گونه ای تعریف شــود که بــا اقتصاد همه 
اعضــا ســازگار باشــد و بتواننــد از فوایــد ارزهــای داخلــی 
استفاده کنند، گفت:  حرکت در چارچوب اصول اساسی 
بــه ویــژه امنیــت، اســتقلال، شــمول و پایــداری بــه ایجاد 
تغییراتی در نظام پولی و مالی بین المللی کمک می کند 
تــا منافــع همــه اعضــا در نظــر گرفتــه شــود و ایــن رویکــرد 
دسترســی عادلانه تــر بــه زیرســاخت های نظــام پولــی و 
مالی بین المللی را تضمین می کند که از رشــد اقتصادی 

یکنواخت تر حمایت می کند.
وی در ایــن نشســت بــا حمایــت از پیشــنهادات تیــم 
بریکــس روســیه در زمینــه شــروع تحقیقــات بر روی »پل 
بریکس« به ویژه اهداف و اصول ذکر شده در یادداشت 
مقدماتــی افــزود: بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران، 
کیــد بــر تشــکیل کارگروهــی با مســئولیت تعیین  ضمــن تا
دوره هــای تحقیــق و تدویــن پیش نویــس کاغــذ ســفید 
)white paper(  و جدول زمانی اولیه به عنوان گام بعدی 

حمایت می کند.
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مدیــرکل دفتــر حمل ونقــل مســافر ســازمان راهــداری و حمل ونقــل جــاده ای گفت: از ۶ 
مردادمــاه پیــش فــروش بلیــت اتوبوس هــای اربعیــن بــرای ســه مــرز شــمالی و از ۱۰ مرداد 
نیــز پیــش فــروش بلیــت تمــام مرزهــا آغاز می شــود. داریوش باقرجوان  بــا بیان اینکه از ۶ 
مردادماه پیش فروش بلیت  اتوبوس های اربعین  برای سه مرز شمالی تمرچین، باشماق 
و خسروی آغاز می شود، اظهار کرد: از ۱۰ مرداد ماه نیز پیش فروش بلیت همه مرزهای 
اربعین در سراسر کشور انجام می شود. وی افزود: علت پیش فروش بلیت های سه مرز 
مذکور این اســت که نیازســنجی  انجام شــود و فشــاری که روی مرزهای شــلمچه و مهران 
اســت بــه مرزهــای شــمالی کــه ظرفیــت بیشــتری دارند، بازگردانده شــود تا زائــران به طور 
همگــن از مرزهــا اســتفاده کننــد و ازدحــام  در مــرز خاصی نداشــته باشــیم. مدیرکل دفتر 
حمل ونقــل مســافر ســازمان راهــداری و حمل ونقــل جاده ای تصریــح کرد: قیمت بلیت 

اتوبوس های اربعین توسط ستاد مرکزی اربعین اعلام و در سایت ها نیز به صورت رسمی 
منتشــر خواهد شــد. وی در پاســخ به این ســوال که چه تعداد اتوبوس برای جابه جایی 
مســافران در ایــام اربعیــن نیــاز اســت؟ گفــت: در حــال حاضــر مجموعــا ۱۴ هزار دســتگاه 
اتوبــوس داریــم کــه از ایــن تعــداد تنهــا ۷۰۰۰ دســتگاه می توانند در شــبکه باشــند و مابقی 
یا برای صنایع و پتروشــیمی ها هســتند یا ســن ناوگان به اندازه ای اســت که نمی توانند 
مســافت بــالا را پیمایــش کننــد. بــرای اینکــه بتوانیم جابه جایی خوبی داشــته باشــیم و 
کمترین عارضه یا ازدحام رخ دهد نیاز داریم که در کنار این ۷۰۰۰ دستگاه، ۲۰۰۰ دستگاه 
نیز برای ماموریت اربعین اضافه شود. همچنین ۳۰۰۰ دستگاه نیز برای سفرهای داخلی 
ک عمومی آنها  داریم. از طرفی از ارگان ها و سازمان  نیز درخواست کردیم که از ناوگان پلا

که به عنوان سرویس پرسنل مشغول به کار است در ایام اربعین استفاده شود.

پیش فروش بلیت 
 اتوبوس های اربعین 

از 2 روز آینده

 ستاد اربعین 
 قیمت ها را 

اعلام می کند

    

گزارش »اسکناس« از آسیب های نادیده گرفتن جایگاه روستاها در تصمیمات کلان اقتصادی

خطر افول اقتصاد روستایی
همیشــه مــی گوینــد کــه شــهر قــوی زمانــی 
کــه  داشــت  خواهــد  پایــدار  اقتصــادی 
روســتاهایش بــه لحــاظ اقتصــادی قــوی 

باشند.

نهضت چاه کنی   
محمــد تقی رضوانی کارشــناش کشــاورزی  
ضمــن بیــان اینکــه در ابتــدای انقــلاب می 
خواســتیم همــه چیــز را خودمــان تولیــد 
کنیــم در نتیجــه نهضت چاه کنی و توســعه 
کشــاورزی کلید خورد، گفت: این امر ســبب 
شــد کــه تعــداد چــاه های آب در کمتــر از دو 
سال در استان سمنان دو برابر شود و حالا 
به جایی رسیده که جای سالمی در استان 
وجــود نــدارد و همــه جــا بــرای یافتــن آب 

حفاری شده است.
رضوانی با بیان اینکه در یک باریکه آبخوان 
شــاهرود که از شــمال این شــهر و صحرای 
جلالــی آغــاز و تــا نزدیکــی های دهملا پیش 
می رود فقط به تنهایی هزار چاه وجود دارد، 
ابراز کرد: ما ۱۰۰ واحد آب از زمین برداشتیم و 
۱۰ واحد آب به جای آن واریز کردیم تا خیلی 
زود چهره خشکسالی و کمبود منابع آبی در 

دهه هشتاد خودش را به ما نشان دهند.
ریاســت  دوران  در  اینکــه  بیــان  بــا  وی 
جمهوری خاتمی حتی جشن خودکفایی 
گندم گرفته شد و در استان سمنان ۱۲۰ هزار 
تن گندم تولید می شــد در صورتی که امروز 
گــر خریــد تضمینــی گنــدم مــا از ۷۰ هــزار تن  ا
کید  بیشــتر شــود باید جشــن ملی گرفت، تا
کرد: باید عنایت داشــت که از ســال ۸۴ تا ۹۲ 
اشــتغال بخش کشــاورزی کشورمان نصف 
شــده یعنی ســهم کشاورزی از ۲۳ درصد به 

۱۲ درصد کاهش یافته است.
این کارشناس کشاورزی با بیان اینکه اولین 
ضربه مهلک به افول بحث کشاورزی به دلیل 
کــم آبــی بــه روســتاها وارد شــد، ابراز داشــت: 
موج مهاجرت روســتایی دوم از روســتاها به 
شهرها در این مقطع رخ داد موجی که ابتدا 
با صنعتی شــدن شــهرها در دوران پهلوی و 
کمبود نیروی کار شکل گرفته بود و حالا برای 
دومیــن بــار یــک موج عظیم از خالی شــدن 
روســتاها را می توانیم ببینیم تا جایی که در 
روستاهای بیارجمند مانند کلاته مری، اسب 
کشان، تلخ آب و ... یا اصلا کسی زندگی نمی 
کند یا جمعیت آن زیر ده نفر پیرمرد و پیر زن 
هستند این اتفاق تلخی است که هرگز شاهد 
آن نبودیم زیرا بیارجمند ۶۰ سال قبل برنج، 

کو و کوکنار کشت می کرد! تنبا

خالی شدن منابع آب   
این خالی شــدن روســتاها از جمعیت مولد 
ثــروت و خشکســالی کــه کم کم کشــاورزی و 
دامداری را تحت الشعاع قرار داد، بر اقتصاد 
روستاهای استان سمنان و طبیعتاً شهرها 
هم تاثیر گذار بود به طوری که کارشناسان 

عقیده دارند یکی از مهمترین عوامل تلاطم 
شــاخص هــای اقتصــادی، همیــن کاهش 
قدرت روستاها به لحاظ اقتصادی و تولید 
است تا جایی که اصلا چرخه اقتصاد استان 

سمنان عوض شده است.
مهــدی کریمــی کارشــناس اقتصــادی مــی 
گویــد: در گذشــته روســتا تولیــد کننــده بود 
و شــهر مصــرف کننــده یعنــی روســتاها، از 
محصــولات زراعــی و باغــی و حتــی دامــی و 
گوشــت و لبنیــات شــهر را تامیــن می کردند 
و در نتیجه شهر مصرف کننده محصولات 
تولیدی روستاهای استان سمنان بود کما 
اینکــه خریــد لبنیــات از روســتاها در خاطــر 
کنان دامغان و شاهرود و سمنان است. سا
وی بــا بیــان اینکــه بــا بــروز مشــکلات عدیده 
در اقتصاد روســتایی، تصمیمات نادرســت، 
خشکسالی و ... شاهد هستیم که این چرخه 
کید کرد: امروز روستایی  برعکس شده است، تا
ها هستند که نیازهای خودشان را از شهرها 
تامیــن مــی کننــد و برای خرید به شــهرها می 
آیند و این نشان می دهد که به وضوح روستا 
جایگاه تولید محور خود را به جایگاه مصرف 
کننده محصولات شــهری داده و تا زمانی که 
این چرخه اصلاح نشود، مشکلات اقتصادی 

ما در استان حل نخواهد شد.

همه چیز تغییر کرد!   
به گفته یکی از کارشــناس اقتصادی طبق 
آمارهــای موجــود چرخه جمعیتی اســتان 
ســمنان از ۶۰ درصد به ۴۰ درصد )شــهری و 
روستایی( در ابتدای انقلاب اسلامی به ۷۸ 
درصــد ۲۲ درصــد در ســال ۱۴۰۰ تغییــر کرده 
اســت و ایــن نشــان مــی دهــد کــه جمعیت 
روســتایی ما در ۴۵ ســال اخیر نصف شــده 
اســت. کافــی اســت بدانیــم کــه بیارجمنــد 
زمانی ۹ هزار جمعیت داشــت که کل شــهر 
شــاهرود جمعیــت ۲۱ هــزار نفــری را تجربــه 
می کرد حالا بیارجمند چهار هزار و ۵۰۰ نفر 
جمعیت دارد و شاهرود ۲۱۰ هزار نفر! لذا چه 
بر سر اقتصاد روستایی ما آمده است و برای 

برون رفت از این وضعیت باید چه کرد؟
محمد رضا یوسفی که دانش آموخته رشته 

اقتصاد و اهل شهرســتان شــاهرود اســت، 
ضمــن بیــان اینکــه نادیــده گرفتــن جایگاه 
روســتاها در تصمیمــات کلان اقتصــادی 
در اســتان ســمنان یکی از دلایل این افول 
کیــد کــرد: تــا زمانــی کــه اقتصــاد  اســت، تا
روســتایی ما دچار افول باشــد، نمی توانیم 

شهرهای قوی از اقتصاد داشته باشیم.
یوسفی با بیان اینکه شما شاهد هستید که 
قیمت گذاری و ارز ترجیحی و داستان های 
آن در کنار ممنوعیت واردات و رانت ارز های 
دولتی و ... چه بر سر نهاد های دامی آورد تا 
جایی که گوشت از ۱۴۵هزار تومان در سال 
۱۴۰۰ به ۷۴۰ هزار تومان در ســال ۱۴۰۳ تغییر 
قیمت داد، گفت: همه چیز هم خشکسالی 
نیست بسیاری کشورها با خشکسالی روبرو 

هستند چرا مشکلات ما را ندارند؟
وی با بیان اینکه مهمترین ضربه بر اقتصاد 
روســتایی کشــورمان از بابــت تصمیمــات 
نادرســت اقتصــادی اســت، افــزود: اقتصاد 
روســتاها متاســفانه رها شده و کسی دلسوز 
آن نیســت و در نتیجــه بــا همــان روند در ده 
سال آینده اصلا مفهومی به نام روستا جود 
نخواهد داشــت زیرا شــرایط زندگی دیگر در 

روستاها وجود نخواهد داشت.

بدون آب نمی شود زندگی کرد   
این کارشناس با بیان اینکه بدون داروخانه 
و میوه فروشی می توان زندگی کرد ولی بدون 
کید کرد: باید دقت داشت  آب نمی توان، تا
که موضوع ما امروز کم آبی نیست بلکه بی 
آبی است که جنوب دامغان و شاهرود به آن 
مبتلا است لذا اصلا نمی شود انتظار داشت 
کــه مــردم بومی در روستاهایشــان بمانند و 
مهاجرت نکنند زیرا آنها هم انسان هستند 

و می خواهند زندگی کنند.
یوســفی ادامه داد: لذا مهاجرت دو ضرر به 
اقتصاد می رســاند یک روســتا خالی شــده و 
جمعیت مولد دیگر ندارد که گندم و گوشت 
تولیــد کنــد و دو شــهر متحمــل بــار افــرادی 
مــی شــود کــه تمــام مهارتشــان دامــداری و 
کشــاورزی اســت که به درد شــهر نمی خورد 
لــذ بایــد بــه ســراغ مشــاغل کاذب و ... بروند 

پس وضعیت بهتر که نمی شود هیچ، بدتر 
هم خواهد شد.

گــر برنامه ای  وی افــزود: دولــت چهاردهــم ا
مدون و عاجل را برای روستاها آماده نسازد، 
با مشــکلات جدی در ســال های آتی روبرو 
خواهیم بود از ســوی دیگر باید کســانی که 
کمه  منابع آبی را غارت و مصرف کردند محا
شــوند زیرا خیانت های بزرگی به کشــورمان 
کردند از طرف دیگر باید حتی با صدها هزار 
میلیارد تومان و یا حتی میلیارد ها دلار هم 
شــده تامین آب روســتاهای مرکزی کشور از 
جمله سمنان، خراسان ها، اصفهان و یزد و 

کرمان و ... را در دستور کار قرار داد.

از آب مهمتر نداریم!   
خســرو رفیقــی کــه در واقــع دبیــری روابــط 
عمومی انجمن آب کشور را هم بر عهده دارد 
و نام آشــنایی در صنعت آب نیز محســوب 
می شــود چندی قبل در شــاهرود بود و در 
نشســت آب بــرای صبــح کــه مشــروح آن در 
خبرگــزاری بازار اســتان ســمنان نیــز بازتاب 
یافــت اعــلام کــرد: امــروز هیچ چیزی مهمتر 
کید می  از آب در کشورمان وجود ندارد و تا

کنم هیچ چیز؛
رفیقی ضمن انتقاد از فقدان رویه مشترک 
بیــن دســتگاهی در حــوزه آب بیــان کرد: در 
حالــی کــه کشــاورزی و صنایــع مــا در حــال 
نابود شدن است یکباره در شاهرود شهری 
با این تنش آبی کارخانه فولاد می سازند! دو 
هزار کیلومتر ســاحل در جنب کشــور داریم 
کارخانه هــای آب بــر را بــه شــاهرود و دشــت 

کویر و اردکان، اصفهان و یزد آورده ایم.
وی بــا بیــان اینکــه عــدم هماهنگــی بیــن 
کشــور ماننــد وزارت  ارگان هــای مختلــف 
صمت، نیرو، کشاورزی و… مشکل بزرگ ما 
در حوزه آب بوده است، ابراز کرد: هیچکدام 
از ایــن ارگان هــا در ســال های اخیــر حــرف 
دیگــری را قبــول نداشــته اســت و حــالا بــه 
اوج بحران رســیده ایم که قرار اســت دو هم 
جمــع شــویم و بدانیــم کــه باید چه کنیم آن 
هم در صورتی که خیلی فرصت ها از دست 
رفتــه اســت. همــه اینها نشــان مــی دهد که 
امروز بدون روستا، شهرهای مان در استان 
ســمنان نمی تواند رشــد و توســعه پیدا کند 
و بدون آب هم روســتاها بی معنی هســتند 
حال باید دید که آیا دولت چهاردهم در این 
زمینــه رویــه ای درســت را در پیــش خواهــد 
گرفت متاسفانه باید گفت در دو دهه اخیر 
تمــام دولــت هــا بدون اســتثنا هیــچ برنامه 
عملیاتی درستی را برای حمایت از اقتصاد 
مولــد روســتاها و جلوگیــری از خشکســالی 
نداشتند و اوج هنر دولتمردان ما در استان، 
اعطای وام مشــاغل خانگی به روســتاییان 
بــود تــا کیــف چرمــی بدوزنــد و بفروشــند در 
صورتی که رسالت شان تولید گندم، عدس، 

گوشت و شیر است نه کیف چرمی!

ح شد: در گفت وگو با کارشناس حوزه مسکن مطر

 اوضاع مسکن بحرانی است
 در آستانه آغاز به کار دولت چهاردهم، پرسش هایی مطرح است از جمله این که دولت مسعود 
پزشــکیان چگونــه می توانــد وضعیــت بــازار مســکن را بهبــود ببخشــد و چــرا بازار مســکن ایران در 
، به ندرت دوران غیر ملتهب را تجربه کرده اســت؟ بیت الله ســتاریان، کارشــناس  ســال های اخیر

حوزه مسکن و تحلیلگر اقتصاد مسکن به این پرسش ها پاسخ داده است:
بیت الله ستاریان گفت: »مشکل مسکن، مشکلی نیست که با تغییر دولت ها به سرعت قابل حل 
باشد یا دولت جدیدی که سر کار می آید تصور کند می تواند با همین ساختار معیوب، مشکلات 
را حل کند. حقیقت این است که در دولت های دوازدهم و سیزدهم، هیچ یک از آقایان روحانی 
و رئیســی، برنامه قوی تری، نســبت به یکدیگر در حوزه مســکن ارائه نداده بودند. چون هر یک 
سر کار آمدند، وارد یک ساختار یا قالب اقتصادی مشخص مشغول به کار شدند. غافل از آن که 

این قالب ساختاری از اساس غلط است. 
جالب این که همین قالب اقتصادی اشتباه، مدافعانی هم دارد. در بحث اقتصاد دولتی، قاعدتا، 
بخش خصوصی نباید مشکلی برای فعالیت داشته باشد. پس مشکل اقتصاد ما کجاست و چرا 
نمی توانیــم در بخــش خصوصــی تولیــد داشــته باشــیم؟ وقتی صحبت از تولیــد می کنیم، برخی از 
اقتصاددان ها صحبت از مصرف ارز می کنند. اما بحث ما این نیست. بحث اصلی در مسکن ما 
این است که با توجه به اقتصاد بسته و محدودمان، توانایی های محدودی هم داریم. مشکل 

وقتــی تشــدید می شــود کــه بــا توجــه بــه نــرخ جمعیــت، نیــاز مــا به مســکن به حدی بالا اســت که 
نمی شود نیاز های بخش مسکن را نادیده گرفت.«

، مستهلک می شود، خانوار های جدید می آیند و  وی افزود: »هر سال بخشی از مسکن در کشور
نیاز های تامین مســکن کشــور نیز روند صعودی پیدا می کند. همه این ها باعث می شــود حدود 
۱ میلیون الی ۱ میلیون و دویســت مســکن لازم داشــته باشــیم که این وضعیت حداقل تا ۲ دهه 
گر نرخ جمعیت افزایش پیدا کند، این وضعیت تشدید  آینده نیز ادامه خواهد داشت. همچنین ا
می شــود. در این شــرایط آقای پزشــکیان چه کار می تواند انجام دهد؟ آیا می خواهد اعلام کند 
که دولت چهاردهم برای ســاخت مســکن وام می دهد؟ یا زمین با تســهیلات ارائه می کند؟ خب 
گر قرار باشد کاری انجام شود، باید  این تجربه را در دولت های قبلی داشتیم و جوابی نگرفتیم. ا
آن هایی که محکم ایستاده اند و نمی خواهند هیچ تغییری در کشور ایجاد شود را از ارکان قدرت 
گر آقای پزشکیان، دخل و تصرف لازم، در کل اقتصاد را انجام ندهد  کنار بگذاریم.« وی افزود: »ا
، طــلا و ... موفــق نباشــد، در بخــش مســکن هــم موفقیتــی کســب نخواهد کرد.  و در حوزه هــای ارز
آن روزی در بخش مســکن تحول را تجربه می کنیم که درک کنیم، ۵۰ ســال اســت اشــتباه حرکت 
می کنیم. ما ۵۰ سال است با یک مانیفست قدیمی پیش می رویم که غلط است، باید به سمت 

آزادسازی اقتصاد حرکت کنیم.
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جامعه

 معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش 
خبر داد؛

 اعلام نتیجه نهایی آزمون دبیری 
در ماه جاری

شهره دانشیار / گروه جامعه
آزمــون اســتخدامی وزارت آمــوزش و پــرورش ویــژه رشــته 
شــغلی دبیــری و هنرآمــوز - ســال ۱۴۰۳ روز جمعــه ۲۸ 
اردیبهشــت ۱۴۰۳ برگــزار شــد. در مجمــوع ۳۸۱ هــزار و ۲۴۶ 
متقاضی ثبت نام کرده  بودند که ۶۸ درصد متقاضیان زن 
و ۳۲ درصــد مــرد بودنــد؛ قــرار اســت ۲۴ هــزار و ۸۸۹ نفــر در 
این آزمون استخدام شوند.محمدمهدی کاظمی معاون 
آمــوزش متوســطه وزارت آمــوزش و پــرورش در خصــوص 
آخریــن وضعیــت آزمــون اســتخدام دبیر و هنرآمــوز، اظهار 
کرد: تقریبا فرایند ارزیابی تکمیلی به اتمام رسیده است؛ به 
غیر از مواردی که احیاناً جامانده باشند. وی با بیان اینکه 
تقریباً ۲۹ تیر فرایند ارزیابی تکمیل شــد، گفت: بیش از ۷ 
هزار کانون تشکیل شد و ارزیابی ها به پایان رسیده است.
کاظمی با اشاره به اینکه منتظریم کار ارزشیابی شایستگی 
عمومــی یعنــی گزینــش بــه پایان برســد، افــزود: امیدواریم 
بتوانیــم نتیجــه نهایــی را قبــل از پایــان مــرداد اعلام کنیم.
همچنیــن رجبعلــی برزویــی؛ رئیــس دانشــگاه فرهنگیان 
درباره جذب بدون کنکور دانشــجو معلمان در دانشــگاه 
فرهنگیــان اظهــار کــرد: مهر ماه امســال ۳ هــزار دانش آموز 
بدون کنکور وارد دانشــگاه فرهنگیان می شــود و تلاش بر 
این است تا دو هفته آینده فراخوان مربوطه اعلام شود.وی 
افزود: دانش آموزان در ۹ استعداد بدون کنکور به دانشگاه 
فرهنگیان وارد می شوند که عبارت است از: راه یافتگان به 
المپیادهای ملی و دارندگان مدال های کشوری المپیادها 
با تأیید باشگاه دانش پژوهان جوان؛ برگزیدگان مسابقات 
رسمی قرآنی، فرهنگی ـ هنری و ورزشی، در سطوح استانی 
و کشــوری، بــا تأییــد معاونــت مربوطه در وزارت یا ســازمان 
رســمی مســئول؛ برگزیــدگان جشــنواره ها و رویدادهــای 
رقابتــی معتبــر بنیــاد ملی نخبــگان )بخــش دانش آموزی 
جشــنواره جــوان خوارزمــی، روبــوکاپ آزاد ایــران و ماننــد 
آن(، جشــنواره های فنــی مهارتــی و المپیــاد ملــی مهارت و 
مانند آن، برگزیدگان مســابقات ملی  دانش آموزی )مانند 
جشــنواره پژوهش ســراهای دانش آموزی و...( و مسابقات 
رســمی ســازمان ملی پرورش اســتعدادهای درخشــان در 
ســطح ملی، برگزیدگان مســابقات و جشــنواره های معتبر 
ملی حوزوی با تأیید بنیاد ملی نخبگان، سمپاد، معاونت 

مربوطه در وزارت یا سازمان رسمی مسئول.

راهکاری برای محافظت از لوازم 
خانگی در این روزهای پرنوسان

محمد محبی
ج رئیس اتحادیه صنف الکتریکی های کر

با شروع فصل گرما استفاده از وسایل سرمایشی 
افزایــش یافتــه و تمــام وســایل برقــی از ســاعت ۱۰ 
صبح تا شــش بعد ازظهر در ســاعات اوج مصرف 
وارد مدار می شــوند بنابراین افزایش کار وســایل 
برقــی در ایــن ایــام باعث افــت ولتاژ برق در منازل 
شــده و ایــن افــت ولتــاژ می تواند به وســایل برقی 
آســیب وارد کنــد. از ایــن رو نیــاز اســت کــه بــرای 
وســایل برقی از محافظ های اســتاندارد استفاده 
شــود.تهیه محافــظ اســتاندارد با توجــه به گرانی 
وسایل برقی خانگی و لزوم نگهداری ایمن از آنها، 
گر بخواهند  یک اقدام ضروری است. همچنین ا
بــرای وســایل برقــی خــود در برابــر نوســانات برق 
یــک حالــت بیمــه و ایمن ایجاد کنند، بهتر اســت 
که نســبت به نصب ترانس در منزل اقدام شــود.

نوســانات بــرق یکــی از اتفاق هــای معمــول در 
ســاعات اوج مصــرف اســت و زمانــی کــه ولتاژ برق 
کمتــر یــا بیشــتر از حــد نرمــال قــرار گیــرد، لــوازم 
خانگــی در معــرض آســیب قــرار گرفتــه و ممکــن 
اســت هزینه های زیادی در پی داشــته باشــد، از 
این رو نصب یک ترانس در منزل علاوه بر کنترل 
ولتاژ ورودی، بر طول عمر دســتگاه ها و وســایل 
خانگی برقی می افزاید.بهتر اســت در زمان  پیک 
مصــرف از لــوازم برقــی پــر مصــرف و پــر کار مثــل 
ماشــین لباسشــویی، ماشــین ظرفشــویی و جارو 
برقی اســتفاده نشــود. این مدیریت زمان و کار با 
لــوازم خانگــی هــم از نظر اینکه به وســایل خانگی 
فشار نمی آورد و هم از لحاظ کمک به برق شهری 
مفید خواهد بود و به شرکت توزیع برق این امکان 
را می دهد که بتواند پایداری شبکه را برای تمامی 
مشــترکین حفظ کند.شــهروندان ســعی کنند در 
مــورد خریــد وســایل خانگــی و خنــک کننــده بــه 
برچســب انرژی آنها توجه کرده و وســایلی را تهیه 
کننــد کــه مصــرف انــرژی آنها A یا A+ باشــد. وقتی 
از وســایل برقــی و کولرهــای پــر مصــرف اســتفاده 
می شــود به کابل ها و ســیم کشــی برق هم فشــار 
وارد شــده و  ممکــن اســت کابــل و ســیم ها تــوان 

تحمل این مقدار مصرف برق را نداشته باشند.

زهرا حبیب پور / گروه جامعه
فرمانده کل انتظامی کشــور اظهار کرد: امســال با موافقت 
کشــور عــراق، زائــران می تواننــد از همــه مرزهــای کشــور از 
جملــه مرزهــای زمینــی، دریایــی و هوایــی بــرای این ســفر 
معنوی اقدام کنند. سردار احمدرضا رادان  با بیان اینکه 
امســال مرز دریایی هم با موافقت کشــور عراق برای تردد 
زوار در ایــام اربعیــن اضافــه شــده اســت، گفــت: مــردم می 
تواننــد از طریــق طــرح صــدور گذرنامــه »در خانه تا خانه« 
از طریــق نــرم افــزار کاربــردی »پلیس من« اطلاعات خود را 
وارد کرده تا گذرنامه زیارتی به درب منازل آنان ارسال شود، 

ایــن نــوع گذرنامــه زیارتــی اســت و بــا ارزان تریــن قیمت به 
مبلغ ۶۵۰ هزار ریال با پنج سال اعتبار صادر می شود.وی 
با بیان اینکه همچنین متقاضیان سفر اربعین می توانند 
کز پلیس به علاوه ۱۰ و  برای دریافت گذرنامه عادی به مرا
گذرنامــه مراجعــه و اقــدام به ثبت نــام کنند، افزود: توصیه 
ما مردم کشور و متقضایان سفر اربعین این است که اقدام 
برای صدور گذرنامه را به روزهای پایانی منتهی به اربعین 
موکــول نکننــد تــا با مشــکلی در این زمینه مواجه نشــوند.

وی، گفت: امسال سامانه سجاد نیز برای تسهیل در تردد 
زوار در مرزهای ورودی کشــور عراق فعال شــده و چند روز 

دیگر به طور کامل زیر بار خواهد رفت و بر این اساس مردم 
و زائران ایرانی در مرزهای کشــور با ایســتایی چهار تا پنج 
ثانیــه از مرزهــای کشــور خــارج و با همین میزان ایســتایی 
نیــز تواننــد وارد کشــور عــراق شــوند.وی با اشــاره بــه اینکه 
گذرنامه هــای زیارتــی پنج ســال اعتبــار دارند و زمان اعتبار 
ایــن گذرنامــه از زمــان صــدور محاســبه می شــود، افــزود:  
در مرزهــای هفت گانــه بــرای تــردد زوار اربعیــن، هیچ گونــه 
خدماتــی در زمینــه صــدور گذرنامه ارائه نمی شــود،مردم 
باید در شــهرهای خود محل ســکونت خود برای ثبت نام 

و دریافت گذرنامه اقدام کنند.

فرمانده کل انتظامی کشور خبر داد؛

گشودن یک مرز جدید برای تردد زائران اربعین

انرژی 4

پرســنل شــرکت بهره بــرداری متــرو بعــد از گذشــت ماه هــا 
پیگیری اما همچنان با مشــکلات زیادی در حوزه حقوق 
و دســتمزد مواجه هســتند. همچنین علیرغم رای دیوان 
عدالــت اداری مــورخ شــهریور ۱۴۰۲ و بخشــنامه وزارت کار 
مورخ بهمن ۱۴۰۲ که مبنی بر این اســت، ماخذ محاســبه 
فــوق العاده هــای قانونــی از قبیل اضافه کار، جمعه کاری و 
نوبتکاری مزد باشد و نه مزد مبنا، اما همچنان متاسفانه 
مدیــران شــرکت بهــره برداری و شــهرداری تهــران حاضر به 
اجــرای قانــون و پرداخــت حــق و حقــوق کارگران نیســتند. 
همچنین کارکنان مترو با مشــکلات دیگری از جمله عدم 
به روز رسانی طرح طبقه بندی مشاغل بعد از گذشت سه 
ســال از پایان مهلت قانونی آن و عدم قراردادهای رســمی 

مواجه هستند.

بارها درباره حقوق و دســتمزد پرســنل شــهرداری و    
شرکت های تابعه تذکر داده ایم

کمیســیون عمــران و  جعفــر تشــکری هاشــمی، رئیــس 
حمل ونقــل شــورای شــهر تهــران درباره مشــکلات حقوق 
و دســتمزد راهبــران متــرو گفــت: »دربــاره اصــلاح مقــررات 
بودجــه ای شــهرداری تهــران در بخــش حقوق و دســتمزد 
پیگیری های زیادی از سوی شورا صورت گرفته و در صحن 
شورا در این خصوص تذکر داده شده است.ما این مشکلات 
را نه فقط برای همکاران مان در شرکت مترو بلکه به نوعی 

از همیــن گزارش هــا را در شــرکت واحــد اتوبوس رانــی هــم 
داریم. همچنین در مورد پرســنل رســمی شــهرداری تهران 
نیز چنین مشــکلی وجود دارد. ما در این زمینه تذکراتی را 
در صحــن شــورا ارائــه کرده ایــم. مدیران شــهرداری نیز قول 
داده اند که این موضوعات را رفع کنند.اواخر سال گذشته 
شــهردار محترم تهران خبر داد که حقوق و دســتمزدها در 
حال ترمیم اســت، اما آن چیزی که ما شــاهد هســتیم این 
اســت کــه همچنــان پرســنل نســبت بــه ایــن موضــوع ابراز 
نارضایتــی دارنــد. در هــر صــورت شــورا پیگیر اصلاح حقوق 
و دستمزد کارکنان شهرداری تهران چه افرادی که رسمی 
هســتند و چــه افــرادی کــه دارای قــرارداد بــوده و یا پرســنل 
شرکت های تابعه شهرداری است«.وی درباره رای دیوان 
عدالــت اداری مبنــی بــر اینکه براســاس رای دیوان عدالت 

اداری مورخ شهریور ۱۴۰۲ و بخشنامه وزارت کار مورخ بهمن 
۱۴۰۲ باید ماخذ محاســبه فوق العاده های قانونی از قبیل 
اضافه کار، جمعه کاری و نوبتکاری مزد باشــد نه مزد مبنا 
اما این موضوع از سوی شرکت بهره برداری مترو و شهرداری 
تهران رعایت نمی شــود، گفت: »حتما رای هیات عمومی 
دیــوان عدالــت اداری بــرای همــه لازم الاجرا اســت و کســی 
نمی تواند از آن طفره برود. به هرجهت با توجه به اینکه ما 
این گزارشات را در گذشته نیز داشته ایم و از شرکت مترو برای 
ما این گزارشــات ارســال شــده اســت، قطعا این موضوعات 
از مطالباتی اســت که ما از طریق شــورا پیگیری می کنیم«.
همچنین ناصر امانی دیگر عضو شورای شهر تهران درباره 
مشکلات و مسائل شغلی راهبران مترو گفت: »تعدادی از 
رهبران مترو هنوز قرارداد رسمی مترو ندارند و همچنان به 
صورت قرارداد موقت مشغول به کار هستند.از ابتدای این 
کراتی  دوره من همچنان پیگیر این موضوع هســتم و مذا
صورت گرفته است و معاونت برنامه ریزی، توسعه سرمایه 
انســانی و امور شــورا شــهرداری تهران اعلام کرده اســت که 
تبدیل وضعیت این افراد در دســتور کار شــهرداری تهران 
قــرار دارد و بــا یــک شــرایطی ایــن افــراد را کــه قــرارداد موقت 
گر قــرارداد این  هســتند بــه قــرداد دائــم مترو تبدیل کنند.ا
افراد اصلاح شــود حقوق و مزایای این افراد اصلاح خواهد 
شد. معاون شهردار به ما این قول را داده است و امیدواریم 

این اتفاق بیفتد«.

ترمیم حقوقی  که کمبودها را کم نکرد

فعالیت راهبران مترو روی ریل نارضایتی
یادداشت جامعه زیر ذره بین

 رقابت شانه به شانه اروپا با چین 
برای گاز روسیه

بــا گذشــت بیــش از ۲ ســال از آغــاز جنــگ اوکرایــن، اروپــا 
همچنــان بــا چیــن بــرای عنــوان بزرگتریــن واردکننده گاز 
روســیه از طریق خط لوله، رقابت می کند.، این وضعیت 
همزمــان، منعکس کننــده موفقیت هــا و شکســت های 
کرملیــن اســت.حتی پــس از اعمــال تحریم هــای متعــدد 
غــرب، روســیه همچنــان حجــم قابــل توجهــی گاز را بــه 
کشــورهای منتخــب اروپایــی عرضــه می کنــد و این مقدار 
کنــون، افزایــش یافتــه اســت.   در ســال میــلادی جــاری تا
بــا ایــن حــال، مســکو هیچ معامله جدیدی برای تســریع 
رشد فروش خود به چین، فراتر از آنچه پیش از فروپاشی 
بزرگترین بازار صادراتی اش برنامه ریزی شده بود، انجام 
نــداده اســت.طبق محاســبات بلومبــرگ بــا اســتناد بــه 
جریان های گاز روســیخ از طریق اوکراین و خط لوله ترک 
اســتریم، عرضه گاز از طریق خط لوله توســط گازپروم به 
معــدود مشــتریان باقــی مانــده در اروپــا، در فاصله ژانویه 
تــا ژوئــن، بــه ۱۴.۶ میلیــارد متر مکعب رســید. این رقم به 
میــزان چشــمگیری، کمتــر از فروش ســالانه حــدود ۱۳۰ تا 
۱۷۵ میلیارد متر مکعب به این منطقه قبل از آغاز جنگ 
اوکرایــن اســت.با ایــن حــال، محاســباتی کــه بــر اســاس 
داده هــای گمــرک چیــن و بــرآورد قیمــت وزارت اقتصــاد 
روســیه بــوده اســت، نشــان می دهــد ایــن میزان بــا ۱۵.۲ 
میلیــارد متــر مکعبــی کــه غول گازپروم در نیمه اول ســال 
جاری به چین ارسال کرده، قابل قیاس است.محاسبات 
کنون، به صورت  نشان می دهد که از ابتدای سال ۲۰۲۴ تا
ماهانه، اروپا و چین به نوبت، بزرگترین خریدار گاز روسیه 

از طریق خط لوله بوده اند.

افزایش ناترازی برق با گرمایش بی سابقه زمین

دست و پنجه نرم کردن کشورها با گرما 
فاطمه صفری دهکردی / گروه انرژی 
ناترازی برق در ایران و کشور های همجوار 
همچنــان وجــود دارد اما این موضوع بی 
ربط به افزایش گرمایش زمین نیست. به 
گفته کارشناســان گرمای فعلی کره زمین 
تقریبــا در تاریــخ ســابقه نــدارد. چنــدی 
است که در حال گذران گرم ترین روزهای 
سال هستیم؛ گرمایی که نه فقط در ایران 
بلکه در کشــورهای همســایه نیز رخ داده 
و به بحران ناترازی برق دامن زده اســت؛ 
به عنوان نمونه کشورهای همسایه نظیر 
ترکیــه و عــراق این روزهــا با بحران ناترازی 
برق دست و پنجه نرم می کنند به گونه ای 
کــه در هفته هــای گذشــته مــردم ایــن دو 
کشــور هــم خاموشــی را تجربــه کردنــد.در 
ایــن بیــن افزایــش دو درجــه ای دمــا نیــز 
بــر افزایــش مصــرف برق دامن زده اســت؛ 
رئیــس  کاویانپــور  گفتــه محمدرضــا  بــه 
مؤسســه تحقیقــات آب، مــاه گذشــته در 
تاریــخ و ســابقه دمــای کــره زمیــن، یکــی 
از گرم تریــن ماه هــا بــه ثبــت رســیده و این 
در حالــی اســت کــه در مــاه جــاری نیــز در 
امتــداد ۱۲ مــاه گذشــته میلادی گرمایش 
کــره زمین همچنــان ادامه دارد.کاویانپور 

کــره زمیــن نســبت بــه قبــل از  می گویــد: 
انقــلاب صنعتــی ۱.۶۳ درجه ســانتی گراد 
افزایــش دمــا را ثبــت کرده اســت و ایران بر 
اساس رکوردهای جهانی در سال گذشته 
۱.۰۳ ســانتی گراد افزایش دما را نســبت به 
میانگیــن بلنــد مــدت تجربــه کرده اســت 
و پیــش بینــی می شــود در ســال جــاری 
ایــن عــدد افزایش یابــد. تغییرات اقلیمی 
بــه معنــای افزایــش دما اســت امــا در کنار 
آن معنــای دیگــری نیــز دارد که مربوط به 
جریانات سیلابی می شود؛ برای مثال در 
هفته های اخیر در هندوستان با بالاترین 

افزایــش دمــای هوا شــاهد وقوع ســیلاب 
بودیــم. همچنیــن در کانــادا بارندگــی ۱۰۰ 
میلی متری در تورنتو رخ داد این در حالی 
اســت کــه در عین حــال در بخش هایی از 
این کشــور شــاهد آتش ســوزی جنگل ها 
بودیم.وی با بیان اینکه تغییرات اقلیمی 
ذوب  ســیلاب،  چــون  پارامترهایــی  بــا 
شــدن یخچال های طبیعی و بارش های 
مقطعی همراه اســت، تصریح می کند: در 
روزهای گذشته اروپا با دمای حدود ۴۰ تا 
۴۵ درجــه گرم تریــن دوران خود را به ثبت 
رســاند، ایــن شــرایط در خاورمیانــه نیــز از 

کــم  جملــه کشــورهای عربــی و ایــران حا
بــوده و بــر ایــن اســاس در کنــار افزایــش 
ظرفیــت تولیــد برق، لازم اســت برای عبور 
کیــد ویــژه ای بــر  موفــق و بــدون بحــران تا
موضــوع ســازگاری و همــکاری مــردم و 
گیــرد. صــورت  انــرژی  مصرف کننــدگان 

گرمــای بــی ســابقه هــوا غیرقابــل کتمــان 
اســت امــا حتــی بــا این وجــود هم مصرف 
کشــور قابــل اغمــاض  انــرژی در  بــالای 
نیست؛ برخی کارشناسان علت این امر را 
قیمت ارزان حامل های انرژی می دانند، 
بــه طــوری کــه مصــرف انــرژی در ایــران به 
تنهایــی از نصــف مصــرف ۲۷ کشــور عضو 
اتحادیه اروپا بیشــتر اســت. به عبارتی در 
ایران به اندازه ۶۰ درصد اتحادیه اروپا )۲۷ 
کشــور عضو اتحادیه اروپا هســتند( انرژی 
مصــرف و بــر همیــن مبنا نیــز ناترازی برق 
بالــغ بــر ۱۷ هــزار مگاوات برآورد می شــود.
امــا موضــوع به همین جا ختم نمی شــود 
و متولیــان اعتقــاد دارند میزان تولید برق 
نیز در ایران کم است؛ آمار نشان می دهد 
کــه در حــال حاضــر ظرفیت اســمی تولید 
کشــور ۹۳ هــزار و ۳۲۰ مــگاوات  بــرق در 

است .

بین الملل

مدیرعامــل شــرکت توانیــر گفــت: تقاضــای مصرف برق کشــور باز هم جابجا شــد و خبر روز
عدد ٧٨ هزار و ۱۰۶ مگاوات در تاریخ صنعت برق کشور ثبت شد. مصطفی رجبی 
مشهدی، مدیرعامل شرکت توانیر با اشاره به ثبت آخرین رکورد تقاضای مصرف 
برق کشور که در بیستم تیرماه به میزان ٧٧ هزارو ٥١٤ مگاوات ثبت شده بود، گفت: 
مصرف برق در کشور به طرز خیره کننده ای در حال افزایش است که می تواند به 
دلیل اســتقرار گنبد حرارتی و مصرف بی رویه و غیراصولی وســایل سرمایشــی در 
کید بر اینکه میزان تقاضای مصرف برق  کشور باشد. مدیرعامل شرکت توانیر با تا
کشــور در ٢٩ خرداد برای نخســتین بار درســال جاری نصاب ســال گذشــته را جابه 
جــا کــرد گفــت: تقاضــای مصــرف برق در نیمه تابســتان ســال گذشــته در ١٥ مرداد 
۱۴۰۲ بــا تقاضــای ٧٣ هــزارو ٤٦٧ مــگاوات شکســته شــد کــه بعــد از ثبت این نصاب 

جدیــد ٥ بــار دیگــر رکوردهــای مصــرف بــه فاصله کوتاه یکی پس از دیگری ســبقت 
گرفت و صنعت برق را متعجب کرد.سخنگوی صنعت برق در ادامه  تصریح کرد: 
با تلاش همه نیروهای متخصص و عملیاتی صنعت برق خوشبختانه شبکه برق 
کشور پایدار است اما برای تامین برق پایدار برای کلیه مشترکین لازم به همکاری 
و مشــارکت مردم در مصرف برق اســت.مدیرعامل شــرکت توانیر در عین حال به 
هموطنــان توصیــه کــرد بــه راهکارهای ســاده مدیریت مصرف و اســتفاده صحیح 
از وســایل سرمایشــی که عامل اصلی افزایش غیر اصولی مصرف برق اســت توجه 
بیشتری کرده و برای تداوم برق رسانی به مواردی چون تنظیم وسایل سرمایشی 
روی ٢٤ درجه و یا استفاده از دور کند کولرهای آبی که منجر به کاهش ۲۰ درصدی 

مصرف برق می شود، توجه داشته باشند.

مدیرعامل شرکت توانیر 
خبر داد؛

ثبت رکورد 
بی سابقه 78 هزار 
مگاواتی تقاضای 

مصرف برق
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استفاده از میعانات گازی به عنوان 
ک واحدهای پتروپالایشگاهی خورا

محمدحسین سیف اللهی مقدم / گروه انرژی 
اقدامات انجام شده توسط مسئولان وزارت نفت دولت 
ســیزدهم در خصــوص مصــرف میعانــات گازی موجب 
شــده اســت تا مشــتریان خارجی میعانات گازی، ایران 
را دســت خالــی تــرک کننــد.در آخرین روزهــای فعالیت 
دولــت دوازدهــم یکــی از مشــکلاتی کــه صنعــت نفت با 
آن دست به گریبان بود موضوع تولید و ذخیره سازی 
میعانات گازی بود. میعانات گازی محصولی اســت که 
هنــگام اســتخراج گاز بــه دســت می آیــد بــه دلیــل آنکه 
رابطــه مســتقیمی بــا تولیــد گاز دارد بایــد این محصول 
از چاه تخلیه شــود تا امکان برداشــت بیشــتر گاز وجود 
داشته باشد.در سال های آخر فعالیت دولت دوازدهم 
روزانه چیزی حدود ۵۰۰ هزار بشــکه میعانات گازی در 
کشور تولید می شد اما به دلایل مختلف از جمله نبود 
مشــتری و یا عدم امکان اســتفاده در داخل کشــور این 
میعانــات بایــد یــا در نفتکــش هایی ذخیره می شــد و یا 
اینکه باید این محصول با ارزش ســوزانده می شــد چرا 
گر از چاه ها تخلیه نمی شدند عملاً کشور با حبس  که ا
گاز مواجه شــده و یا تولید گاز کاهش پیدا می کرد. چه 
بســا که برای مقطعی نیز این اتفاق رخ داد و تولید گاز 
نیــز کاهــش یافت.بــا روی کار آمــدن دولــت ســیزدهم 
مسئولان وزارت نفت در کوتاه مدت دنبال راه کارهایی 
کرات برای  بــرای خلاصــی از ایــن وضعیــت بودنــد و مذا
فروش میعانات گازی ذخیره سازی شده روی آب آغاز 
شــد بــه طــوری کــه در مــدت زمان کوتاهــی حجم قابل 
توجهی از این میعانات صادر شد.اما کار به همین جا 
ختم نشد و با تدابیری که در وزارت نفت اندیشیده شد 
ک  بخشی از میعانات گازی تولید شده به عنوان خورا
مــورد  پتروشــیمیایی  و  پتروپالایشــگاهی  واحدهــای 
اســتفاده قرار گرفت و این تدابیر موجب شــد که امروزه 
دیگر شاهد انباشت میعانات گازی روی آب نباشیم و 
هزینه های هنگفتی بابت ذخیره سازی میعانات گازی 
پرداخــت نکنیم.امــروز به گواه آمارهای رســمی چیزی 
حدود ۸۰۰ هزار بشکه در روز میعانات گازی تولید و در 
داخل کشــور مصرف می شــود و حجم اندکی نیز صادر 
می شــود. اخیراً مشــتریان خارجی برای خرید میعانات 
گازی به ایران آمده بودند که دست خالی ایران را ترک 
کردنــد زیــرا دیگر میعانــات گازی مازادی برای صادرات 

وجود نداشت.
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 حوزه های چهارگانه 
مدیریت منابع انسانی چیست؟

حــوزه هــای چهارگانــه در مدیریــت منابــع انســانی یــک 
ســازمان ۴ مورد زیر اســت که به وظایف کلی واحد منابع 
انســانی اشــاره می کنــد. آشــنایی بــا این حوزه هــا برای هر 
مدیر HR بسیار ضروری است.۱. برنامه ریزی خشت اول 
عملکــرد مدیریت:برنامــه ریــزی منابع انســانی به عنوان 
یکــی از حــوزه هــای چهارگانــه مدیریــت منابــع انســانی 
فرایندی است که معین  می کند سازمان برای رسیدن به 
اهداف خود به چه تعداد کارمند با چه قابلیت هایی برای 
گر برنامه منابع  چــه مشــاغلی و در چــه زمانــی نیــاز دارد؟ا
بشــری بــدون توجــه به اســتراتژی ســازمان انجام شــود، 
شکست اهداف و استراتژی ها قطعی است. استراتژی ها 
باید با به کارگیری افراد مناسب در زمان مناسب محقق 
شــوند. هــر نــوع برنامــه ریــزی در ســازمان فراینــدی دارد 
کــه بایــد براســاس آن انجــام شــود. فراینــد برنامــه ریــزی 
برای منابع انســانی به صورت زیر اســت:۲. ســازماندهی 
)تحلیــل شــغل(:در ســازمان ها نیروهــای انســانی بــرای 
کننــد و  تحقــق اهــداف ســازمان باهــم همــکاری مــی 
مدیران با طراحی ســاختار ســازمانی تلاش های کارکنان 
و بخش های مختلف سازمان را به سمت تحقق اهداف 
جهت می دهند. طراحی ساختار سازمانی معمولا مبتنی 
بر وظایف یا محصولات یا مخاطب صورت می گیرد.یکی 
از مهم تریــن اقدامــات Hrm کــه جــزو حــوزه هــای منابــع 
انســانی محســوب می شــود، مشــخص کردن وظایف هر 
شغل است. مشخص کردن وظایف هر شغل نقش بسیار 
مهمی در سازماندهی نیروهای انسانی دارد؛ بدین معنی 
که کارها و وظایف و مراحل انجام آن برای نیروی انسانی 
کاملا شفاف و کلیه اقدامات و فرآیندهای لازم برای تولید 
محصول یا خدمات سازمان گام به گام مشخص باشد.۳. 
امور کارکنان:رسیدگی به امور کارکنان یکی دیگر از حوزه 
های چهارگانه مدیریت منابع انسانی است. این بخش 
به اندازه ای مهم هست که در بعضی سازمان ها به جای 
گــزاره »مدیریــت منابع انســانی« از عبارت »مدیریت امور 
کارکنــان« اســتفاده می شــود.۴. هدایت:هدایــت منابــع 
انسانی با استفاده از نرم افزارهای مختلفی انجام می شود 
کــه بــرای ارزیابــی عملکــرد کارکنــان وجــود دارد. ایــن کار 
که  توسط فردی در سازمان با عنوان شغلی مدیر پروژه )
زیر مجموعه مدیر منابع انسانی است( انجام می شود. 
مدیــر پــروژه حرفــه ای اســت کــه فعالیت های ســازمان را 
به عنوان پروژه های کوچک در نظر گرفته و این پروژه ها را 

سازماندهی، برنامه ریزی و اجرا می کند.

بانک و بیمه

 مهر تائید سهامداران بیمه رازی 
به عملکرد ۱۴۰۲

 ســهامداران شــرکت بیمــه رازی 
مهــر تائیدی بــر عملکرد ۱۴۰۲ این 
شــرکت در مجمع زدند و رای آری 
بــه برنامه هــا و راهبردهــای ۱۴۰۳ 
مدیرعامــل ایــن شــرکت دادنــد.

مجمع عمومی عادی ســالانه صاحبان ســهام شــرکت 
بیمه رازی با حضور بیش از ۷۴ درصد سهامداران برگزار 
شــد.در ایــن جلســه علیرضــا حجتــی- مدیرعامل این 
شــرکت بــا اشــاره بــه گــزارش هیات مدیره گفت: شــرکت 
بیمه رازی طی شــش مرحله افزایش ســرمایه از ســرمایه 
۱۴ میلیــارد تومانــی بــه بیــش از ۱۹ هــزار میلیــارد ریــال 
رســیده و ایــن در حالــی اســت کــه توســعه کمــی و کیفی 
عملیات هــای بیمه گــری و حرکــت در مســیر فنــاوری 
همواره در دســتور کار شــرکت بیمه رازی بوده اســت.او 
ادامــه داد: عملکــرد شــرکت بیمــه رازی بیانگر حرکت رو 
به رشد آن دارد و در سال ۱۴۰۲ این شرکت با ثبت رشد 
۶۴ درصــدی حــق بیمــه نســبت به مدت مشــابه ســال 
۱۴۰۱، ۵ درصــد از رشــد حــق بیمــه صنعــت جلوتر بوده و 
ایــن موضــوع در حالــی بــه ثبت رســیده که ســهم از بازار 
شرکت بیمه رازی همزمان با شروع همه گیری ویروس 
کرونــا تــا بــه امــروز بــا افزایــش ۰٫۶ درصــدی همــراه بوده 
اســت.مدیرعامل بیمه رازی با بیان اینکه ۲٫۲۷ درصد 
از سهم بازار صنعت بیمه در سال ۱۴۰۲ متعلق به شرکت 
رازی بوده است، یادآور شد: شرکت بیمه رازی به عنوان 
اولیــن شــرکت بخش خصوصــی صنعت بیمه به عنوان 
یکی از بازیگران اصلی رشــته های هواپیما و مهندســی 
شــناخته می شــود و ســهم قابــل توجهــی از بــازار را در 
اختیــار دارد.حجتــی تصریــح کرد: شــرکت بیمه رازی در 
ســال ۱۴۰۲ رشــد قابــل توجهــی در تولیــد حــق بیمــه 
( به ثبت  رشته های آتش سوزی، حوادث و زندگی )عمر
رســانده اســت.او از توجــه ویــژه شــرکت بیمــه رازی بــه 
قبولــی اتکایــی اشــاره کــرد و گفــت: در ســال های ۱۴۰۱ و 
۱۴۰۲ شــرکت بیمــه رازی ۱۷۵ میلیــارد تومــان قبولــی 
اتکایــی داشــته کــه تنهــا ۸۰۰ میلیــون تومــان خســارت 
کــرده اســت. بابــت ایــن عملکــرد بیمــه ای پرداخــت 

مدیرعامــل بیمــه رازی در انتهــا بیان کرد: شــرکت بیمه 
رازی طــی ۵ ســال گذشــته توانســته رتبــه یــک توانگری 
مالی را از آن خود کند و در کنار آن در ســال مالی ۱۴۰۲، 
رشــد ۶۴ درصدی حق بیمه را نســبت به مدت مشــابه 

سال ۱۴۰۱ به ثبت رسانده است.

دومین نشست کمیسیون راهبری 
 توسعه نوآوری در صنعت بیمه 

برگزار شد

با حضور معاون توسعه و نوآوری بیمه مرکزی و اعضای 
کمیســیون راهبری توســعه نوآوری در صنعت، دومین 
جلســه ایــن کمیســیون در بیمــه مرکــزی برگزار شــد.در 
این جلسه طرح و بررسی پیشنهاد نحوه و صدور مجوز 
شــرکت فناور بیمه ای، ارائه گزارش کمیته کارشناســی 
نوآوری در خصوص درخواست های ثبت شرکت فناور 
بیمه ای ارسالی مورد بحث قرار گرفت.شایان ذکر است 
در ایــن جلســه کلیــات آییــن نامه نحــوه و صدور مجوز 

شرکت فناور بیمه ای مورد تایید اعضا قرار گرفت.

 مجمع عمومی عادی سالیانه 
شرکت بیمه تجارت نو برگزار شد

 صورت هــای مالــی شــرکت بیمــه 
تجارت نــو منتهــی بــه ۲۹ اســفند 
بــه  عمومــی  مجمــع  در   ۱۴۰۲

تصویب رسید.
مجمــع عمومــی عــادی ســالیانه 
صاحبــان ســهام شــرکت بیمــه تجارت نــو ســاعت ۱۴ 
یکشــنبه ۳۱ تیرمــاه ســال جاری بــا حضــور بیــش از ۹۱ 
درصد از صاحبان ســهام، حســابرس مستقل و بازرس 
قانونــی، نماینــدگان بیمــه مرکــزی و ســازمان بــورس و 
، رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شــرکت  اوراق بهادار
بیمه تجارت نو در سالن همایش ها مجموعه فرهنگی 
تربیتــی شــهید مفتــح واقــع در خیابــان شــریعتی برگزار 
شد.در ابتدا عملکرد و اقدامات این شرکت از شهریور 
۱۴۰۲ تا کنون ارائه شد و پس از ارائه گزارش هیأت مدیره 
و گزارش حســابرس مســتقل و بازرس قانونی و پاســخ 
به سوالات مطرح شده سهامداران، صورت های مالی 
سال مالی منتهی به ۲۹ اسفند ۱۴۰۲ توسط سهامداران 

به تصویب رسید.

صــورت هــای مالــی منتهــی بــه ســال 
۱۴۰۲ بیمــه آســیا بــرای ســومین ســال 
متوالی، بدون بند حسابرســی مهم به 
تصویب مجمع عمومی رســید.مجمع 
عمومــی ســالیانه بیمــه آســیا بــا حضور 
۸۶ درصــد از ســهامداران، مدیرعامل 
و اعضــای هیــأت مدیــره، نماینــدگان 
بیمه مرکزی، سازمان بورس و سازمان 
حسابرســی، در ساختمان شماره یک 
بیمــه آســیا برگــزار شــد و صــورت هــای 
مالی منتهی به ســال ۱۴۰۲ این شــرکت 
بدون بند حسابرســی مهم به تصویب 

رسید.
بنــا بــر ایــن گــزارش، محمدرضــا عربــی 
مزرعــه شــاهی رییــس هیــات مدیــره 
و رییــس مجمــع عمومــی بیمــه آســیا 
در ایــن جلســه از تــلاش کلیــه اعضــای 
هیــات مدیــره، معاونیــن مدیرعامــل، 
مدیران، کارکنان و شبکه فروش بیمه 
آســیا بابــت عملیــات موفقیــت آمیــز 
ایــن شــرکت در ســال ۱۴۰۲ قدردانــی 
بادیــن،  کرد.مســعود  و سپاســگزاری 
نایــب رئیــس هیــات مدیــره و مدیــر 
عامــل بیمــه آســیا نیــز در ســخنانی بــا 
اشــاره به عملکرد ممتاز بیمه آســیا در 

سال ۱۴۰۲ و تصویب صورت های مالی 
این شرکت بدون بند حسابرسی مهم 
بــرای ســومین ســال متوالــی، اظهــار 
داشــت: این موفقیت ارزشــمند یقینا 
در نتیجه همراهی سهامداران و تدبیر 
هیــات مدیــره، مدیــران فنی و کارکنان 
پرتلاش و شــبکه فروش توانمند بیمه 
آسیا به دست آمده است و صمیمانه از 
ایــن همراهــی و همدلی خانواده بزرگ 
بیمه آسیا تشکر و قدردانی می کنم.در 

ادامه برگزاری مجمع، مسعود بادین با 
استناد به گزارش ارائه شده از فعالیت 
هــای شــرکت توســط هیــأت مدیــره به 
مجمع و سهامداران، تولید حق بیمه 
ایــن شــرکت در ســال ۱۴۰۲ را ۲۹۲ هــزار 
میلیــارد ریــال اعــلام کــرد و گفــت: بــا در 
گرفتــن الگــوی اصــلاح ســاختار  نظــر 
پرتفــوی بیمــه ای تولیــد حــق بیمــه با 
۵۰ درصد رشد همراه بوده است .بنابر 
این گزارش، مدیر عامل بیمه آســیا در 

ارتباط با پرداخت خســارت شــرکت در 
سال ۱۴۰۲ اظهار داشت: بیمه آسیا در 
سال گذشته با اولویت پرداخت دقیق 
و ســریع خســارت هــا، اعمــال ریســک 
ســنجی مناســب و نظــارت دقیق،۱۸۱ 
هــزار میلیــارد ریــال خســارت بــه بیمــه 
گــذاران و زیــان دیــدگان پرداخت کرده 
اســت.ارائه گزارش حســابرس و بازرس 
قانونی از عملکرد بیمه آســیا در ســال 
۱۴۰۲ ، پاسخگویی رییس هیات مدیره، 
مدیر عامل و معاون مالی و اقتصادی، 
تصویب صورت های مالی ســال ۱۴۰۲، 
تصویب بودجه مســئولیت اجتماعی، 
انتخاب ســازمان حسابرسی به عنوان 
حســابرس و بــازرس قانونــی و انتخاب 
روزنامــه اطلاعــات بــه عنــوان روزنامــه 
گهــی هــای  کثیرالانتشــار بــرای درج آ
بیمــه آســیا، از تصمیمــات این مجمع 
عمومــی بود.مجمــع عمومــی عــادی 
ســالیانه بیمــه آســیا در روز یکشــنبه 
ســالن  در  جــاری  ســال  تیرمــاه   ۳۱
اجتماعات ساختمان شماره یک این 
شــرکت برگــزار گردیــد و از طریــق پایگاه 
اطلاع رسانی بیمه آسیا نیز پخش زنده 

مراسم فراهم شده بود.

مجمع عمومی عادی ســالانه شــرکت بیمه آرمان )ســهامی عام (، روز یکشــنبه ۳۱ 
تیرماه ۱۴۰۳ با حضور بیش از ٨٢ درصد سهامداران برگزار و صورتهای مالی منتهی 
به ۲۹ اســفند ۱۴۰۲ به تصویب رســید.مجمع عمومی عادی ســالانه شــرکت بیمه 
کثریــت ســهامداران شــرکت، اعضــای هیات مدیــره، مدیرعامل  آرمــان بــا حضــور ا
،نمایندگان محترم بیمه مرکزی جمهوری اســلامی ایران،  شــرکت فرابورس ایران 

و همچنین حســابرس و بازرس قانونی این شــرکت در محل ســالن اجتماعات ســاختمان 
مرکــزی شــرکت بیمــه آرمــان برگــزار و امــکان مشــاهده آن بــه صورت زنــده در اختیار تمامی 

ســهامداران حقیقی شــرکت قرار گرفت. خاطر نشــان می شــود در مجمع فوق که 
بــا حضــور عمــده ســهامداران برگــزار شــد، صورت های مالی شــرکت بیمــه آرمان با 
۳۱۵٫۶۸۸ میلیون ریال ســود، به تصویب صاحبان ســهام رســید گفتنی اســت این 
مجمع به ریاست دکتر رضا آقا بابایی رئیس هیئت مدیره شرکت بیمه آرمان، برگزار 
شد و پس از ارائه گزارش هیئت مدیره و قرائت گزارش حسابرس مستقل و بازرس 
قانونی و پاســخ به ســوالات مطرح شــده ســهامداران، صورت های مالی ســال مالی منتهی 

به ۲۹ اسفند۱۴۰۲ توسط سهامداران به تأیید رسید.

در مجمع عمومی عادی سالیانه:

صورت های مالی ۱۴۰۲ بیمه آسیا تصویب شد

آرمان)سهامی عام( به تصویب صاحبان سهام رسید صورت های مالی شرکت بیمه 

اخباراخبار

کز ملکی ســازمان تامین اجتماعی همچنان یکی   مســئله کمبود نیروی انســانی در مرا
از چالش های حوزه درمان مســتقیم این ســازمان محســوب می شــود. در همین راســتا 
مهــدی ناقوســی )مدیــرکل درمــان مســتقیم ســازمان تأمیــن اجتماعــی(، در پاســخ به 
ســوالاتی پیرامون آخرین اقدامات این ســازمان در حوزه اصلاح تعرفه ها و پرســنل کادر 
درمان این سازمان، توضیحاتی ارائه داد. وی اظهار کرد: سازمان تامین اجتماعی با در 
اختیار داشتن حدود ۸۰ بیمارستان ۵ مرکز جراحی محدود و سرپایی و بیش از ۳۲۰ مرکز 
سرپایی و با بهره گیری از حدود ۴۷ هزار نفر کادر درمانی و پشتیبانی در حوزه درمان به 
بیمه شدگان خدمت رسانی می کند. لذا تامین منابع انسانی کارآمد و مجرب همواره از 
دغدغه های این سازمان است. ناقوسی ادامه داد: در سال های اخیر به منظور حفظ 
کز اقداماتی به شرح زیر صورت گرفت: اول: اخذ مصوبه  و نگهداشت کادر مورد نیاز مرا

تبدیل وضعیت پزشــکان قراردادی به پیمانی که پس از حدود ۷ ســال نزدیک به ۷۰۰ 
نفــر پزشــک متخصــص و عمومــی مشــمول ایــن مصوبه قرار گرفتند. در ســال جاری نیز 
۳۰۰ نفــر از همــکاران بــا اســتفاده از ایــن ضابطــه تبدیــل وضعیــت خواهند شــد. دومین 
اقدام ما، اخذ مصوبه بکارگیری پزشــکان متخصص و پرســتاران جهت جبران کســری 
نیروی انسانی بوده است. همچنین سومین اقدام مجموعه مدیریت درمان سازمان، 
اختصاص ردیف فوق العاده ویژه به کارکنان رسته بهداشتی درمانی و تغییر رسته کارکنان 
منشی از اداری به بهداشتی درمانی جهت افزایش انگیزه بوده است. وی با اشاره به سایر 
اقدامات انجام گرفته از سوی مدیران تامین اجتماعی برای افزایش تعداد نیروهای این 
سازمان در حوزه درمان بیان کرد: برگزاری آزمون استخدامی در فروردین ماه سال جاری 

از طرف سازمان جهت تامین قسمتی از افت نیروی انسانی است. 

سازمان  تامین اجتماعی برای 
حفظ نیروی کادر درمان چه 

اقداماتی انجام داده است ؟

کمبود نیروی 
انسانی  چالش 
سازمان تامین 

اجتماعی

دانستنی ها

ژه
ویـ
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ــب

خ

5کسب و کار

المیرا عبداللهی / گروه  کسب و کار 
کاری و  مهــارت همدلــی در همه جــا ازجملــه در فضــای 
ســازمان ها کاربــرد بســیاری دارد. در دنیــای رقابتــی امــروز 
ســازمان ها برای داشــتنِ محیط کاری پویا و موفق باید به 
منابع انسانی شان توجه و تلاش کنند سازمان تنها یک فضا 
برای روابط کاری خشک برای کارکنان نباشد. مهارت های 
زیــادی در زنــده و ســرحال نگــه داشــتنِ محیــط کار وجــود 
دارد کــه همدلــی ســازمانی یکــی از مهم تریــن آن  هاســت و 
نقــش مهمــی در توســعه و بهــره وری ســازمان دارد. شــاید 
بتوان گفت هیچ استراتژی مدیریت ریسک بدون فرهنگ 
ســازمانی همدلانه موفق نمی شــود. در این مقاله تصمیم 
داریم به بررسی اهمیت همدلی در سازمان، تأثیرات مثبت 
آن بر عملکرد و روابط میان کارکنان و راه هایی بپردازیم که 
بــه تقویــت همدلــی در ســازمان ها کمــک می کنــد. همدلی 
ســازمانی بیشــتر به اســتفاده از همدلی در روابط ســازمانی 
)بیــن مدیــران و کارکنــان و بیــن کارکنــان باه( اشــاره داشــته 
و نقــش اساســی در بهبــود ارتباطــات، ایجــاد همــکاری و 
همفکری، کاهش تعارضات و افزایش رضایت شغلی کارکنان 

دارد.
چرا همدلی در سازمان اهمیت دارد؟   

 به طورکلــی مهارت هــای ارتباطــی در روابــط بیــن فــردی 
همیشــه اهمیــت داشــته و دارنــد و باعــث بهبــود روابــط 
می شــوند. درصورتی که مدیران، رهبران و کارکنان ســازمان 
مهارت همدلی را بلد باشــند و از آن اســتفاده کنند، شــاهد 
محیط کاری دوستانه، کاهش استرس های شغلی، افزایش 
رضایت شــغلی کارکنان و درنهایت رشــد و توســعه ســازمان 
خواهیم بود.کارمندانی که با مدیران خود ارتباطی مبتنی 
بر همدلی دارند، در مقایسه با کسانی که چنین ارتباطی را 
کمتر تجربه می کنند، مشارکت بیشتری در کارهای سازمانی 

دارنــد.در ادامــه ایــن بخــش بیشــتر بــه جزئیــات اهمیــت 
همدلی در سازمان می پردازیم.

    بهبود ارتباطات   
همدلــی ســازماین بــه کارکنــان و مدیــران کمــک می کنــد تا 
بهتــر باهــم ارتبــاط برقرار کنند؛ زیرا باعث می شــود کارکنان 
احساس شنیده و درک شدن داشته باشند و بهتر بتوانند 

مسائلشان را حل کنند.
    ایجاد همکاری موثرتر   

همدلی در سازمان به کارکنان کمک می کند همکاری بیشتر 
و موثرتــری باهــم داشــته باشــند. در محیــط کاری همدلانه 
کارکنــان احســاس می کننــد برای یکدیگر اهمیت داشــته و 
درنتیجه به یکدیگر اعتماد می کنند. نتیجه این کار تحقق 

اهداف سازمانی است.

    کاهش تعارض   
تعــارض به معنــی اختــلاف نظــر بیــن دو یا چند طرف اســت 
و همدلــی بــه کاهــش تعــارض در محیــط کار کمک می کند. 
تعارض جایی به وحود می آید که توافق وجود نداشته باشد. 
در تعارض هرکدام ار طرفین به دنبال تامین نیاز خودشان 
هســتند.در محیــط کاری کــه همدلی وجــود دارد، کارکنان 
تــلاش می کننــد تــا دیدگاه هــای یکدیگــر را درک کننــد. این 
امر باعث می شــود راحت تر اختلاف نظراتشــان را مدیریت 
کرده و بدون ایجاد تعارض به توافق برسند. منظور از توافق 

کردن راه حلی است که نیاز همه در آن تامین شود. پیدا
    افزایش رضایت شغلی   

همدلــی بــه افزایش رضایت شــغلی کارکنــان کمک می کند. 
کارکنانــی کــه احســاس می کننــد در محیــط کار خــود مــورد 
همدلی قرار می گیرند، از کار خود رضایت بیشــتری دارند و 

احتمال ماندگاری آن ها در سازمان بیشتر است.
مزایای همدلی در سازمان چیست؟   
    کاهش استرس و اضطراب در محیط کار   

همدلی به کاهش استرس و اضطراب در محیط کار کمک 
می کند. کارکنانی که در محیط کار خود احســاس همدلی 
می کنند، احساس امنیت و حمایت بیشتری دارند. این امر 
باعــث می شــود کــه کارکنــان راحت تر با مشــکلات خود کنار 

بیایند و کمتر دچار استرس و اضطراب شوند.
    افزایش خلاقیت و نوآوری

همدلــی بــه افزایــش خلاقیــت و نــوآوری در ســازمان    

کمک می کند. کارکنانی که در محیط کار خود احســاس 
همدلــی می کننــد، راحت تــر باهــم ایده هایشــان را بــه 
ک می گذارند. این امر باعث می شــود که کارکنان  اشــترا
راحت تر از ایده های یکدیگر استفاده کنند و خلاقیت و 

نوآوری در سازمان افزایش پیدا کند.
    بهبود سلامت جسمی و روانی کارکنان   

همدلــی بــه بهبود ســلامت جســمی و روانــی کارکنان کمک 
می کند. کارکنانی که در محیط کار خود احســاس همدلی 
می کنند، کمتر دچار بیماری های جسمی و روانی می شوند.

    چگونه در سازمان خود همدلی را تقویت کنیم؟   
بهتــر اســت بدانیــد همدلــی یــک فرهنــگ اســت و نیازمند 
ساخت ذهنیت مناسب. برای تقویت همدلی در سازمان، 

می توانید از راهکارهای زیر استفاده کنید:
    آموزش همدلی   

آمــوزش همدلــی بــه کارکنان، به آن ها کمک می کند مهارت 
همدلــی را اصولــی و درســت یــاد بگیرنــد. ایــن آموزش هــا 

می تواند شامل آموزش های نظری و عملی باشد
    ایجاد فرهنگ همدلی در سازمان   

ایجاد فرهنگ همدلی در سازمان، مستلزم ایجاد ارزش ها 
کید دارنــد. این ارزش ها  و باورهایــی اســت کــه بــر همدلی تا
و باورهــا بایــد در سیاســت ها، رویه هــا و رفتارهای ســازمانی 

منعکس شوند.
 حمایت از همدلی در سازمان   

ســازمان باید از کارکنانی حمایت کند که از مهارت همدلی 
خود برای بهبود روابط کاری استفاده می کنند. این حمایت 
می تواند شامل ارائه پاداش های مادی و معنوی باشد.این 
حمایت می تواند شامل دادنِ پاداش های مادی و معنوی 
باشد.برای حمایت از کارکنانی که همدلی می کنند، به آن ها 

پاداش بدهید.

چرا همدلی در سازمان اهمیت دارد؟

محیط  کاری پویا با همدلی سازمانی
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تلاش بی نتیجه ۱ ساله برای صدور 
صورت حساب الکترونیک موبایل

بــا وجــود گذشــت حــدود یکســال از زمانــی کــه وعده 
صدور صورت حســاب الکترونیک برای فروشــندگان 
تلفــن همــراه توســط مســئولان وزارت صمــت داده 
شــد، همچنــان نتیجــه ای در ایــن زمینــه حاصــل 

نشده است.
به گزارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تســنیم، قرار 
برایــن بــود تــا شــرایطی فراهم شــود تا با اســکن کردن 
کــد IMEI تلفن هــای همــراه عــلاوه بــر نشــان دادن 
مشــخصات تلفــن همــراه، قیمــت منصفانــه آن نیــز 
بــه مصرف کننــدگان نمایــش داده شــود. ایــن امکان 
موضوع وعده ای است که از سوی امین کلاهدوزان 
مدیــر کل دفتــر توســعه تجــارت الکترونیــک وزارت 
صمــت مطــرح شــد و حــدود یکســال از آن می گــذرد. 
وی در اردیبهشــت ماه ۱۴۰۲ گفته بود که زیرســاخت 

اتصال و تست آن انجام شده است.
در بهار سال ۱۴۰۲ نیز وعده داده شد که هزار تا ۱۵۰۰ 
واحــد جدیــد بــه ســامانه مربوط وارد شــوند. محمد 
مهــدی بــرادران معــاون وزیــر صمــت در آبــان ســال 
۱۴۰۲ در ایــن خصــوص گفتــه بــود کــه ابهامــی در ایــن 
زمینه وجود ندارد و می توان آن را به سرعت اجرایی 
کیــد کــرده بــود که در صــورت آماده بودن  کــرد. وی تا
زیرســاخت ها مشــکلی برای اجرایی شــدن آن وجود 
نــدارد. وی در آذر مــاه ســال ۱۴۰۲ وعــده اجــرای ایــن 
طرح در دو ماه بعد و سپس وعده اجرا در اوایل سال 

۱۴۰۳ را مطرح کرد.
گذشــته ۴ مــاه از ســال ۱۴۰۳، همچنــان  بــا وجــود 
نیســتیم.  طــرح  ایــن  رســیدن  نتیجــه  بــه  شــاهد 
معــاون وزیــر صمــت در اردیبهشــت مــاه ســال ۱۴۰۳، 
وعــده داده اســت کــه تــا ســه مــاه بعد)مــرداد مــاه( 
عمــده واردکننــدگان، توزیع کننــدگان، بنکــداران و 
فروشندگان تلفن همراه، صورت حساب الکترونیک 

را در اختیار خریدار نهایی قرار خواهند داد.
با وجود آنکه تقریباً زمانی تا پایان آخرین وعده داده 
شده از سوی وزارت صمت نمانده، بررسی های صدا 
و ســیما نشــان می دهــد کــه  فروشــندگان تلفن هــای 
همراه اساســاً اطلاعی از این طرح ندارند چه برســد 
بــه آنکــه بخواهنــد صورت حســاب الکترونیک صادر 
بــرای  الکترونیکــی  کننــد. صــدور صــورت حســاب 
تلفن های همراه از ســوی معاون اول رئیس جمهور 
ابــلاغ شــده و تکلیــف وزارت صمــت به عنــوان متولی 
ایــن حــوزه اســت، بــا ایــن وجــود تــا کنــون خبــری از 

عملیاتی شدن آن نیست.

دردسرهای ارز ترجیحی همچنان ادامه دارد

 ممانعت از ثبت سفارش واردات 
نهاده های دامی

عضــو هیــات نماینــدگان اتــاق ایــران بــا بیــان اینکــه 
واردات نهاده های دامی در دو ماه گذشــته تســهیل 
شــده، امــا چنــد روز اســت کــه بــا مانــع ثبت ســفارش 
مواجه و دچار مشــکل شــده اســت؛ گفت: به خاطر 
کمبود واردات، ذرت ۲۰۰ تا ۳۰۰ تومان افزایش قیمت 
داشــته و واردات از بعضــی از کشــورها توقیــف شــده 

است.
حسین مهدی زاد، عضو هیات نمایندگان اتاق ایران 
گفت: درخواست ما این است که همزمان با حذف ارز 
ترجیحی متقابلا قیمت دستوری هم برداشته شود، 
بــا ایــن اقــدام بازار رقابتی می شــود، کیفیت محصول 
افزایش می یابد و بهترین محصول به دست مشتری 

می رسد.
گــر قــرار باشــد ازر ترجیحــی حــذف و  وی افــزود: امــا ا
قیمت گــذاری دســتوری همچنــان برقرار باشــد، هم 

تولیدکننده و هم مصرف کننده ضرر می کنند.
مهــدی زاد ادامــه داد: دولــت چهاردهــم بایــد توجه 
، واردات  داشــته باشــد کــه مــا در زمنیــه دام و طیــور
غ گوشتی  نهاده ها، پیمان سپاری ارزی، صادرات مر
غ در ســه ســال گذشــته ضررهای ســنگینی  و تخم مر
را متحمــل شــده ایم و انتظــار تســهیل در ایــن مــوارد 

را داریم.
عضو هیات نمایندگان اتاق ایران تصریح کرد: تامین 
امنیت غذایی مردم در اختیار وزارت جهاد کشاورزی 
اســت و وزیــر کشــاورزی واقعــا می توانــد یــک رئیــس 
جمهور را به فراز قله ها و یا به رکود برساند، بر همین 
اســاس رئیس جمهــور بایــد نگاه ویــژه ای به انتخاب 

وزیر جهاد کشاورزی داشته باشد.
به گفته وی، بیشترین چالشی که در حال حاضر در 
حوزه کشاورزی با آن مواجه هستیم، بحث رفع تعهد 

ارزی و قیمت گذاری دستوری است.
مهدی زاد همچنین گفت: واردات نهاده های دامی 
در دو ماه گذشــته تســهیل شــده، اما چند روز اســت 
که با مانع ثبت ســفارش مواجه و دچار مشــکل شــده 
است؛ به خاطر کمبود واردات، ذرت ۲۰۰ تا ۳۰۰ تومان 
افزایش قیمت داشــته و واردات از بعضی از کشــورها 

توقیف شده است.
وی گفت: قرار است طی یک هفته تا ده روز آینده این 
موضوع، تعیین تکلیف شود. مسئولین می گویند به 
دلیــل افزایــش واردات از واردات نهاده هــا جلوگیــری 
گر میزان واردات  شده است اما سوال ما این است که ا
بالا بوده، چرا قیمت ذرت افزایش یافته اســت. عضو 
هیــات نماینــدگان اتاق کاشــان بیان کرد: بیشــترین 

واردات ذرت از دو کشور برزیل و روسیه است.

گزارش 

»اسکناس« از اثرات حذف ارز ترجیحی واردات برنج گزارش می دهد

از دست دادن اعتبار جهانی در صورت تداوم مشکلات ارزی
کیــد بــر اینکــه  دبیــر انجمــن تولیدکننــدگان و تامین کننــدگان برنــج ایرانــی بــا تا
حذف ارز ترجیحی از برنج در حال حاضر اصلا انتخاب درستی نیست، درباره 
افزایــش قیمــت برنــج اظهار کــرد: در صورت افزایش تقاضای برنج های خارجی 
ممکــن اســت شــاهد افزایــش قیمــت جهانی باشــیم که در ایــن صورت افزایش 
گر شرایط عادی باشد تا پایان سال افزایش قیمت  قیمت خواهیم داشت، اما ا

چشمگیری اتفاق نخواهد افتاد.
کالاهــای اساســی و   محمــد مخبــر تصویبنامــه هیــأت وزیــران در خصــوص 
داروی مشــمول واردات بــا ارز ترجیحــی را در تاریــخ ۸ اردیبهشــت ابــلاغ کرد که 
بــر اســاس ایــن مصوبــه در بخــش کالاهای اساســی اقلام گوشــت تــازه یا یخ زده 
گوســاله و گوســفند، گنــدم، جــو، ذرت دامــی، دانــه ســویا، دانــه کلــزا، دانه پنبه، 
دانه آفتابگردان برای روغن کشــی، دانه گلرنگ، برنج، روغن خام و پالم، شــکر 
تصفیه شده، »کنجاله های سویا، پنبه، آفتابگردان، کلزا و گلرنگ«، »کودهای 
سوپرفسفات، کلرورپتاسیم، سولفات پتاسیم، مونوفسفات آمونیوم و فسفات 
دی آمونیــم« و نهایتــا مولدهــای دام و طیــور و آبزیــان و مــواد ژنتیکــی مشــمول 

دریافت ارز ترجیحی می شود.
اما به تازگی سازمان برنامه و بودجه پیشنهادی را مبنی بر حذف ارز ترجیحی 
برنج وارداتی با هدف حمایت از تولید داخل در جلسه ۳۰ تیرماه ۱۴۰۳ کمیسیون 
کمیسیون فرعی( مطرح کرد؛ اما با توجه به اینکه حمایت  اقتصاد هیئت دولت )
از تولید داخل و تنظیم بازار از طریق مدیریت زمانی واردات توسط وزارت جهاد 
کشــاورزی صــورت خواهــد گرفــت، تصمیم گیری در این خصوص در برهه فعلی 

ضروری تشخیص داده نشد و پیشنهاد یادشده از دستور خارج شد.
کید انجمن واردکنندگان برنج  یکی از دلایل اصلی رد این پیشنهاد که مورد تا
ایــران نیــز بــود، مصــادف شــدن آن با آغاز فصل ممنوعیــت واردات برنج بود که 
طبیعتاً انتظار می رفت با حذف ارز ترجیحی برنج در این مقطع، جهش قیمتی 
و همچنین بروز کمبود در هر دو نوع برنج وارداتی و ایرانی رخ دهد و با انتقال 
، مصرف کننده بیشــترین  تقاضــای برنــج بــه کالاهــای جایگزیــن و التهــاب بــازار

آسیب را ببیند.

حذف ارز ترجیحی از واردات برنج قابل انجام است؟   
بــا اینکــه پیشــنهاد حــذف ارز ترجیحــی بــرای واردات برنج به پایــان دوره فصل 
برداشــت برنج موکول شــد، دبیر انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج 
ایرانــی- معتقــد اســت:  در صــورت اجرایــی شــدن ایــن تصمیــم  بایــد از بخــش 

خصوصی کمک گرفته و این آمادگی به بازار و مردم نیز داده شود. 
مســیح کشــاورز  درباره ثبات قیمت برنج در صورت حذف ارز ترجیحی از این 
محصول اظهار کرد: چندی پیش در کارگروهی که در سازمان برنامه و بودجه 
برگزار شد، این طرح را بررسی کردند که ارز ترجیحی حذف شود چقدر قیمت 
برنج افزایش می یابد. طی روزهای گذشته نیز این موضوع به عنوان پیشنهاد 

اقتصادی به هیات دولت رفت و آقای جهرمی این طرح را از دستور کار خارج 
کردند و در چند رســانه نیز به آن اشــاره شــد، ولی در مجموع این امر به راحتی 
که در حال حاضر فصل برداشــت برنج ایرانی اســت و از  اجرایی نمی شــود چرا
طرفــی نیــز دوره ممنوعیــت واردات آغــاز می شــود؛ بنابرایــن در صــورت اجرای 
ایــن تصمیــم  بایــد از بخــش خصوصــی نیز کمک گرفتــه و همچنین این آمادگی 

به بازار و مردم داده شود. 
کید کرد: در حال حاضر دوره ممنوعیت  شروع شده و از ۲۰۰ هزار تن ثبت   وی تا
سفارش در تیرماه  فقط ۱۰۰ هزار تن وارد شده و حتی در مجموع با واردات ۳۸۰ 
هزار تن در چهارماه نخست سال که نسبت به زمان مشابه سال قبل کاهشی 
بــوده اســت. هیــچ توجهــی بــه پیشــنهادات بخــش خصوصی مبنی بــر واردات 
قبل از دوره ممنوعیت به میزان حداقل ۶۰۰ هزار تن و یا کاهش دو ماهه دوره 
ممنوعیــت نشــد کــه بیشــترین لطمــه در بــازار بــا کمبــود و افزایــش قیمت برنج 

خارجی، برنج ایرانی با افزایش قیمت و رکود وارد شد.
دبیــر انجمــن تولیدکننــدگان و تامین کننــدگان برنــج ایرانی گفت: با توجه به 
اینکه روزهای پایانی دولت سیزدهم است، فعلا این تصمیم گرفته نخواهد 
گر در حد یک گزینه  شد و بر عهده وزارت جهاد آینده گذاشته خواهد شد. ا
نیــز مطــرح باشــد، منابــع ارزی مــا مشــکل دارد و در تامیــن آن هــا بــا مشــکل 
مواجه هستیم. حدود پنج ماه است که ارزی برای برنج هایی که وارد کشور 
شــده تعلــق نگرفتــه و دولــت بایــد درباره این موضــوع به صورت جدی فکر و 
همچنین تلاش کند که مشکلاتی که در زمینه ارتباطات جهانی وجود دارد، 
کــه مــا تــا حدی می توانیم از اعتبار خودمان اســتفاده کنیم و  حــل شــود چرا

بیش از این ممکن نیست. 
کشاورز گفت: با تداوم شرایط فعلی، اعتبار جهانی خود را نیز از دست می دهیم 

و ممکن است دیگر به صورت اعتباری به ما برنج نفروشند. به نظر من مطرح 
کردن این موضوع در حال حاضر چندان مناسب نبود، اما در فرصت مناسب 
بایــد بــا توجــه بــه منابــع موجود در کشــور درباره این کالای اســتراتژیک تصمیم 

جدی گرفته شود. 
وی افزود: در صورتی که منابع ارزی به موقع تامین شــود و کافی باشــد، به 
دلیل اینکه این کالای اساسی مصرف عمومی دارد، دولت باید از این طریق 
بــه مــردم یارانــه دهــد و بتــوان از طریــق ارز ترجیحــی بــه مــردم کمــک کرد که 
گر در دولت آینده نیز امکانات ارزی  قیمت تمام شده آن کالا بالا نرود ولی ا
بــا ایــن محدودیــت مواجه شــود، باید تصمیم گیری شــود کــه آیا به تالار دوم 
برود یا نه؟ در زمینه نحوه تخصیص ارز و وضعیت بازار نیز از نظر میزان نیاز 
بــه واردات بــا توجــه بــه تولیــد داخــل وعرضه آن به بــازار و قیمت برنج ایرانی 

می توانند اظهار نظر کنند. 
دبیــر انجمــن تولیدکننــدگان و تامین کننــدگان برنــج ایرانــی تصریــح کــرد: بــه 
دلیــل اینکــه در حــال حاضــر ارز ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومانــی با تاخیر و پس از چند ماه 
تخصیــص پیــدا می کنــد، واردات برنــج از طریــق اعتبار بخــش خصوصی انجام 
می شود. هزینه انتقال ارز به این شیوه و حتی خواب سرمایه و سودی که باید 
بــه خارجی هــا کــه از منابــع واردکننــده اســت، بابت این پول داده شــود موجب 
کنون در بنادر  می شــود کــه قیمــت تمــام شــده کمــی افزایش یابد. قیمتی کــه تا
بــوده ۴۶ هــزار تومــان اســت کــه بــه پخش عمده رســیده او پس از آن ســودهای 
خود را دارد تا به دســت مصرف کننده برســد و ممکن اســت بین ۲۰ تا ۳۰ درصد 

قیمت آن افزایش یابد. 
وی افزود: در صورتی که قیمت تعیین شــده وارد تالار دوم شــود ممکن اســت 
قیمت آن حتی کمتر از میزان تخصیص یافته شود. اما نکته مهم این است که 
ک قرار دهیم قیمت ارز تفاوت چندانی با ارز  گر این تاخیر در تخصیص ارز را ملا ا
که هزینه های سربار آن زیاد است. از طرفی نیز مسئله روانی  تالار دوم ندارد چرا
جامعه نیز درباره این مســئله وجود دارد. زمانی که برنج گران می شــود نگرانی 
مردم جامعه را به همراه دارد. امیدواریم که دولت سعی کند منابع ارزی خود را 
تامین کند و به موقع تخصیص دهد که حتی قیمت تمام شده نیز کاهش یابد. 

در نیمه دوم سال قیمت برنج افزایش خواهد داشت؟   
کشــاورزی در پایان درباره افزایش قیمت برنج در نیمه دوم ســال تصریح کرد: 
تا اول آذرماه ما در دوره ممنوعیت واردات هســتیم. در ســه ماه پایان ســال نیز 
قطعــا در بــازار تقاضــا ایجــاد می شــود و بــا توجــه به ممنوعیــت و محدودیتی که 
وجود داشــته این تقاضا به ســمت کشــورهای صادرکننده معطوف می شــود و 
در صورت افزایش تقاضا ممکن اســت شــاهد افزایش قیمت جهانی باشــیم که 
گر شــرایط عادی  در این صورت اســت که افزایش قیمت خواهیم داشــت؛ اما ا

باشد تا پایان سال افزایش قیمت چشمگیری نخواهیم داشت.

تعرفه واردات موبایل اعلام شد
عضــو هیئــت مدیــره انجمــن وارد کننــدگان موبایــل از 
تعرفــه جدیــد تلفــن همــراه در ورودی گمــرکات کشــور 

خبر داد.
رضــا قربانــی عضــو هیئــت مدیره انجمــن وارد کنندگان 
موبایــل گفــت: حقــوق ورودی گمــرک  حاصــل از جمع 
دوتا عدد که نخست حقوق و عوارض گمرکی و دیگری 
ســود بازرگانی اســت محاســبه می شــود زمانی که کالا از 
طریق مســافری وارد کشــور می شــود ســود بازرگانی آن 

ضربدر ۲ می شود. 
تمامــی  بــرای  گمرکــی  عــوارض  و  حقــوق  افــزود:  او 
ورودی هــای گوشــی یکســان اســت ولــی آن چیــزی کــه 
تغییر می کند سود بازرگانی می باشد و این سود بازرگانی 
زمانــی کــه ضربــدر دو می شــود جمــع آن حقوق ورودی 

خواهد شد.
 قربانــی گفــت: ســال قبــل گوشــی های بــالای ۶۰۰ دلار 
جمــع و حقــوق عــوارض گمرکــی آن ۱۵ درصد برای رویه 
تجاری بود، در کمســیون ماده ۱ همیشــه قبل ســال با 
تشــکیل جلســه عوارض گمرکی و ســود بازرگانی را برای 
سال جدید محاسبه می کند متاسفانه امسال حقوق و 
عوارض تلفن همراه بالای ۶۰۰ لار نه تنها اول سال تعیین 
نشد بلکه تا ۲۰ خرداد به طول انجامید، این تعرفه قرار 

بود چندین برابر افزایش یابد.
او بیان کرد: باید به موقع تعرفه گوشی تلفن همراه اطلاع 
رســانی می شــد که متاســفانه انجام نشد بالای ۶۰۰ دلار 
برای گوشی های غیر از برند اپل ۲۸ درصد تعرفه تجاری 
مشــخص شــد. قربانی گفت:گوشی های بالای ۶۰۰ دلار 
از روز گذشــته به تعرفه ســال قبل به ۱۵ درصد برگردد و 

رویه مسافری این گوشی ها ۳۰ درصد شد.

وزیر صمت:

»ری را« خودروی کاملا ایرانی است
وزیــر صنعــت گفــت: در دولــت ســیزدهم و در راســتای 
تحــول صنعــت خــودرو اقدامــات شایســته ای صــورت 
گرفت. علی آبادی وزیر صنعت در آخرین جلسه هیئت 
دولت ســیزدهم اظهار کرد: در راســتای تحول صنعت 
خــودرو اقدامــات شایســته ای صــورت گرفــت. توجــه 
ببشتری به کیفی سازی و مهندسی توجه بیشتری شد.
وزیر صنعت بیان کرد: در این دوره تصمیم گرفته شــد 
که ساخت داخل را به سمت قطعات اصلی سوق دهیم 

تا قیمت ها کاهش پیدا کند.
کیــد شــد  او گفــت: در ایــن دوران بــه مالکیــت ایرانــی تا
به این معنا که به ســمت مونتاژ ماشــین های خارجی 
حرکــت نکنیــم و بــه همیــن دلیــل نشــان »ری را« کامــلا 
ایرانــی اســت و نــگاه را به خــودروی ایرانی تغییر خواهد 

داد.

اخبار صمت

مدیرعامــل اتحادیــه دام ســبک گفــت: 
گوســفندزنده ۳۰۰ تــا  کیلوگــرم  نــرخ هــر 
۳۲۰ هــزار تومــان بــوده و نســبت به هفته 
گذشــته افزایش قیمتی نداشــت اما نرخ 

گوشت قرمز در حال تغییر است.
مدیرعامــل  دادرس،  صــدر  افشــین 
اتحادیــه دام ســبک دربــاره قیمــت دام 
زنده اعلام کرد: نرخ هر کیلو گرم گوسفند 
زنــده بیــن ۳۰۰ تــا ۳۲۰ هــزار تومــان بوده و 
نســبت به هفته گذشــته افزایش قیمتی 
نداشته است؛ اما نرخ تغییر می کند زیرا 
قیمــت جــو در بــازار حــدود ۱,۰۰۰ تومــان 

افزایش یافته است.
وی افــزود: دلیــل افزایــش قیمــت جــو 
در بــازار هــم بــه افزایــش تعرفــه واردات 
بــر می گــردد. بــر اســاس ابلاغیــه افزایش 
تعرفــه واردات جــو، واردکننــدگان مکلف 
شــده اند مابه التفــاوت ایــن قیمــت را از 
ابتــدا ســال بپردازنــد در حالــی کــه تعرفه 
واردات جــو هفتــه گذشــته دچــار تغییــر 

شد.
وی ادامــه داد: افزایــش تعرفــه واردات 
باعث شده تا نرخ جو تولید داخل نیز در 
بازار افزایش قیمت داشــته باشــد؛ علاوه 
بر اینکه در ۱۰ روز گذشــته جو به ســختی 

در بازار پیدا می شد.

تأمین بازار تا 6 ماه آینده   
وزیر جهاد کشاورزی در مراسم افتتاحیه 
ک دام  بیست و سومین نمایشگاه خورا
و صنایع وابسته اعلام کرد تا ۶ ماه آینده 

ک دام تأمین است. خورا
مدیرعامــل اتحادیــه دام ســبک کشــور 
بــا بیــان اینکــه افزایش قیمت جو ســبب 
افزایش محصول نهایی همچون گوشت 
و شــیر می شــود، اظهار کرد: این موضوع 
در کنــار بخشــنامه ۲ مــاه قبــل، مبنــی بر 
صفر شــدن تعرفه واردات گوشت، تولید 
را در کشــور بــا چالــش مواجــه می کنــد و 

قیمت تمام شده افزایش می یابد.
کــه برخــی  کــرد: در حالــی  وی عنــوان 
مدیــران دولتــی شــعار حمایــت از تولیــد 
می دهنــد در عمــل بــا برنامه ریــزی کــه 
دارنــد بــه این بخش بیشــتر آســیب وارد 

می کنند.

خریــد     تــا  جــو  تضمینــی  خریــد  از 
حمایتی

پیــش تــر رئیــس بنیــاد ملی گنــدم کاران 
در گفت وگــو بــا مهر بــه گلایه عنوان کرده 

بود نرخ جو تولید داخل امســال نســبت 
به ســال گذشــته بســیار پایین اســت در 
حالی که قیمت تمام شــده آن بالاســت. 
صدر دادرس در پاسخ به این گلایه بیان 
کرد: سیاست گذاری و برنامه ریزی وزارت 
جهاد کشــاورزی نباید به گونه ای باشــد 
کــه در راســتای حمایــت از یــک بخــش 
بــه ســایر بخش هــا آســیب وارد شــود. 
کــه نــرخ محصــول  در چنیــن مواقعــی 
در بــازار نســبت بــه قیمــت تمــام شــده 
پایین تــر اســت دولــت بایــد ورود کــرده و 
خریــد تضمینــی کنــد. در خصــوص جــو 
هنوز قیمت خرید تضمینی ســال زراعی 
۱۴۰۲-۱۴۰۳ اعلام نشده و عنوان می شود 
خرید حمایتی انجام می شود. در چنین 
چرخــه ای طبیعــی اســت وقتــی قیمــت 
تمام شــده تولید داخل افزایش می یابد 
اولیــن راه حــل از نــگاه برخــی مســؤولان 

واردات است.
وی در ادامــه گلایه هــا عنــوان کرد: حتی 
با واردات این چرخه اشــتباه ادامه پیدا 
می کنــد. مســؤولان بخــش دامــی وزارت 
از واردات دام مولــد  کشــاورزی  جهــاد 
می گویند اما وقتی این دام وارد و گوشت 
و شیر تولید شود و قیمت تمام شده بالا 

باشــد با قیمت گذاری دســتوری دامدار 
ناچار است دام را به کشتارگاه بفرستد.

گرهای واردات دام مولد    اما و ا
بــر اســاس اعــلام مرکــز آمــار ایــران، در 
صنعتــی،  گاوداری هــای  اقــلام  بیــن 
کمتریــن تــورم نقطــه بــه نقطــه مربــوط 
بــه شــیر )۵.۹ درصــد( و بیشــترین آن 
گاو تلیســه )۱۰۵.۵ درصــد(  مربــوط بــه 
اســت. گاو تلیســه گاو ماده با یک شــکم 
گاو مولــد  بــه عنــوان  کــه  بــوده   زایــش 

محسوب می شود.
بــه گفتــه مدیرعامل اتحادیه دام ســبک 
رویــه فعلــی در بــازار گوشــت قرمــز ســبب 
شــده تا قیمت گاو تلیســه هم بالا برود و 
بــا واردات نیــز ایــن چرخه اشــتباه ادامه 
گــر گاو مولــد وارداتی دو  پیــدا کنــد؛ زیــرا ا
منظوره، گوساله نر به دنیا بیاورد با روند 
فعلی بازار گوشت و واردات، روی دست 
دامــدار می مانــد و کمکی بــه تنظیم بازار 
گر شــیر این گاو مولد  گوشــت نمی کند و ا
به بازار عرضه شــود با قیمت دســتوری، 
دامــدار متضــرر می شــود. در ادامــه ایــن 
مســیر فقــط ارز بــدون نتیجــه مطلوب از 

کشور خارج می شود.

گوشت قرمز از تولید تا بازار چرخه معیوب 

معاون وزیر صمت با بیان اینکه وزارت صمت به دنبال تغییر 
تعرفــه واردات خودروهــای کارکــرده نیســت، گفــت: ترجیــح 
می دهــم دربــاره زمــان واردات اولیــن خــودروی کارکــرده بــه 

، عدد و زمان اعلام نکنم. کشور
 مهدی ضیغمی رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران درباره 
میــزان ارز پیش بینــی شــده بــرای واردات خودروهــای نــو و 
کنون حدود ۱.۸  کارکرده، توضیح داد: برای خودروهای نو تا
میلیارد دلار ثبت ســفارش صورت گرفته که امکان تأمین ارز 
کره با بانک مرکزی هستیم که این عدد  را دارد اما در حال مذا

به ۲.۸ میلیارد دلار افزایش دهیم.
وی تصریــح کــرد: میــزان ارز برای واردات خودروهای کارکرده 
هنوز مشــخص نشــده اســت، دوشــنبه شــب با بانک مرکزی 
جلســه داشــتیم و در تلاش هســتیم تا محل، منشــأ و حجم 
ارز موردنیاز برای واردات خودروی کارکرده را مشخص کنیم.

شرایط واردات چیست؟

بر اساس این گزارش، خلاصه ای از شرایط واردات خودرو بر 
اســاس آئین نامه اجرایی ماده ۱۱ قانون ســاماندهی صنعت 
، آئین نامه واردات خودرو مصوبه  خودرو، یا به بیان ساده تر

هیأت وزیران در تاریخ ۲۴ تیرماه ۱۴۰۳ به شرح زیر است.
*ارز   

ایــن آئیــن نامــه ارز بــا منشــأ خارجی، ارز حاصــل از صادرات و 
سرمایه گذاری مشروط به تأیید بانک مرکزی را برای واردات 

خودروهای کارکرده مجاز اعلام کرده است.
*شرایط فنی   

ســن مجــاز خــودرو بــرای واردات در ایــن آئین نامه بر اســاس 
ســال مندرج در VIN خودرو وارداتی در زمان ورود به کشــور 

بیش از ۳ سال و کمتر از ۵ سال باشد.
خودروهای مورد نظر برای واردات باید مورد تأیید ســازمان 
ملی ایران و علاوه بر آن دارای یکی از تاییدیه های »فهرست 
ک شناســایی«،  تأییــد نــوع«، » تاییدیــه کلــی خودرو روی پلا

»گواهی منطبق بر استاندارد E-MARK«،»گواهی انطباق 
عمومی کشورهای حاشیه خلیج فارس )GCC( « و یا خودرو 

از برندهای معتبر اتحادیه اروپا، ژاپن و کره جنوبی باشد.
بــر  منطبــق  بایــد  همچنیــن  ســواری  ســبک  خودروهــای 
اســتاندارد آلایندگــی محیــط زیســت کشــور یعنــی یــور و۵ و 
بالاتر باشــند. واردات خودروهای با حجم موتور بالای ۲۵۰۰ 

سی سی و فرمان راست ممنوع است.
شــرکت های واردکننده دارای تاییدیه شــبکه خدمات پس از 
فروش از وزارت صمت به شرط ارائه ضمانت خدمات پس از 
فروش می توانند نسبت به ثبت سفارش خودروهای وارداتی 

اقدام کنند.
همچنیــن شــرکت های حمــل و نقــل مــورد تأییــد وزارت راه و 
شهرســازی نیــز صرفــاً بــه منظور تأمیــن خودروهای مورد نیاز 
شــبکه حمل و نقل کشــور می توانند نســبت به ثبت ســفارش 

خودروهای تجاری اقدام کنند.

معاون وزیر صمت:

زمان واردات اولین خودروی کارکرده مشخص نیست
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معاون تربیت بدنی وزیر آموزش و پرورش در مشهد:

تربیت مقدم بر تعلیم بوده و مقدمه تربیت، سلامت است
مشهد / سارا رحمتی

صــادق ســتاری فــر در افتتاحیــه اولیــن 
معلمــان  دانشــجو  ســالیانه  همایــش 
مراقبین بهداشت مدارس سراسر کشور 
کــه بــا حضــور مدیــر کل دفتــر ســلامت و 
پــرورش  و  آمــوزش  وزارت  تندرســتی 
آمــوزش و پــرورش خراســان  ،مدیــرکل 
رضــوی و بــه میزبانــی اســتان خراســان 
هیثــم  ابــن  ســالن  محــل  در  رضــوی 
بهشــتی  شــهید  فرهنگیــان  دانشــگاه 
مشهدمقدس برگزار شد، گفت: ۱۶سال 
بود که دغدغه جذب مراقبین ســلامت 
وجــود داشــت امــا این اتفــاق نمیفتاد تا 
امســال کــه بــا عنایــت امــام رضــا)ع( و بــا 
تفاهــم دو وزارت خانــه آمــوزش و پرورش 
و بهداشت؛ امروز برای ۱۶ دانشگاه از ۳۲ 
اســتان کشــور دانشــجومعلمان مراقــب 

سلامت داریم.
ســتاری فــر افــزود: حــال ببینیــم نقــش 
شــما بــه عنــوان معلــم و مراقب ســلامت 
چیســت؟ خداوند در آیه ۳۱ ســوره بقره 
مــی فرمایــد: خــدا اســماء را بــه انســان 
آموخــت و بعــد به ملائکه عرضه داشــت؛ 
در آیه ۳ و ۴ سوره الرحمن میفرماید خدا 
انســان را خلــق کــرد و ســپس بــه او بیــان 
آموخت؛ یا آیه ۴ و ۵ سوره علق می فرماید 
خــدا آنچــه را انســان نمــی دانســت بــه او 
آموخــت؛ معلــم اول خود خدا و معلمان 

بعدی پیامبرانند.
وی ادامــه داد: طبــق ســخن قــرآن تزکیه 
و تربیــت بــر تعلیــم تقــدم دارد و مقدمــه 

تربیــت ســلامت اســت. بــه دانــش آمــوز 
بیمار نمی توان درس آموخت.

وزیــر  و ســلامت  بدنــی  تربیــت  معــاون 
آموزش و پرورش بیان کرد: همه سعادت 
هــا و شــقاوت هــای جامعــه از مدرســه 
گــر میخواهیــم آینــده جامعــه را  اســت، ا
ببینیم، امروز معلم و مدرسه را ببینیم.

ســتاری فــر گفت: ترســیم کننــده فردای 
جامعه امروز مدرســه اســت. سلامت جز 
با آموزش در جامعه نهادینه نمی شود و 
امنیت جامعه جز با تربیت نیروی سالم 
تامین نمی شــود؛ این نقش شماســت. 
شــما یک نقش اساســی در ســاخت یک 

تمدن بزرگ و جامعه اسلامی دارید.
وی ادامه داد: مشکلات از بی توجهی به 
آمــوزش و پــرورش بــه وجود می آید، تک 

ساحتی و تک بعدی نباید تربیت کرد.
ســتاری فــر افرود: ســند تحــول بنیادین 
میگویــد دانــش آمــوز بایــد در ۶ ســاحت 
تربیــت شــود کــه یکــی از ایــن ســاحت ها 
ســاحت زیســتی و بدنی اســت. باید روی 
ســلامت بچــه هــا کار کــرد و مهــم تریــن 
کید  عنصر آن معلم است. معاون وزیر تا
کــرد: معلمــان دیگر با معلمان دانشــگاه 
فرهنگیــان بســیار فــرق مــی کننــد، شــما 
فاصلــه ســنی کمــی بــا بچــه هــا داریــد که 
خود تاثیرگذاری شــما را بیشــتر می کند، 
کوچکترین حرکت شــما الگوی او اســت، 
دانش آموزان با مشاهده یاد می گیرند.
ســتاری فــر گفــت: شــما بورســیه آموزش 
و پــرورش در دانشــگاه علــوم پزشــکی 
هســتید، شــما خط شــکن و الگوی این 

موضــوع هســتید. وی خاطرنشــان کرد: 
کشــورهای برتــر دنیــا در زمینــه آموزش و 
پــرورش و ســلامت و امنیــت هــم برترنــد 
و ایــن نشــان دهنــده اهمیــت آمــوزش و 

پرورش و سلامت است.
کنون  معاون وزیر گفت: با وضعیت هم ا
چاقــی دانــش آمــوزان در حــوزه تعلیــم و 
کارکردن در آینده دچار مشکل می شویم 
چون در حال حاضر ۳۰ درصد بچه های 
ما چاقی دارند و چاقی جمعیت با رشــد 

اقتصادی رابطه عکس دارد.
کــرد: شــما مراقــب ســلامت  وی بیــان 
آینده سازان این جامعه هستید، شبکه 
و تشکیلاتی در دانشگاه بسازید تا هرچه 
بیشــتر و بهتــر بتوانیــد بــه مــردم محروم 
خدمــت کنیــد. ماننــد ســفیران دانــش 
آمــوزی مــا کــه در این چندســال فعالیت 
هــای بزرگــی داشــته انــد. شــما پرچم دار 

سلامت نسل آینده هستید.
ســتاری فــر عنــوان کــرد: برنامــه درســی 
ســلامت در حــال وارد شــدن بــه برنامــه 
درســی دانــش آمــوزان اســت. همچنین 
مهــارت آمــوزی کمــک های اولیه باید در 

مدرسه انجام شود.
وزیــر  و ســلامت  بدنــی  تربیــت  معــاون 
آمــوزش و پــرورش در پایــان گفــت: نظام 
آموزشی ما تا به حال حافظه محور بوده 
و در برنامــه هفتــم توســعه دیگــر کارنامه 
عــددی وجــود نــدارد، کارنامــه رشــدی، 
کارنامــه ســلامتی، کارنامــه مهارتــی و ... 

وجود دارد.

کید کرد:  مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران تأ

ح طبقه بندی مشاغل برقراری عدالت مزدی با طر
مازندران/گــروه اســتان هــا: مدیــرکل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی مازندران بر اجرای طرح 
طبقه بندی مشاغل در کارگاه های بالای ۵۰ 
کید کرد. نفر با هدف برقراری عدالت مزدی تأ
علــی باقــری در اولیــن جلســه شــورای اداری 
اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران 
بــا اشــاره بــه اینکــه عملکــرد بســیار خوبی در 
چند سال گذشته توسط این اداره کل ثبت 
شــده اســت که حاصل تلاش همه همکاران 
اســت، اظهــار کــرد: وضعیــت ارائه خدمت به 
مــردم اســتان بایــد هــر روز پیشــرفت داشــته 

باشد.
وی با اشــاره به اینکه در حوزه های اشــتغال، 
، تعــاون و اجتماعــی  ، بازرســی کار روابــط کار
از برترین هــای کشــور هســتیم، از رتبــه برتــر 
کشــوری تحقــق اشــتغال و همچنیــن جذب 
منابــع اعتبــاری تبصره ۱۸ قانون بودجه خبر 

داد.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران 
تعاونی هــای  تعیین تکلیــف  ضــرورت  بــر 

کید کرد و افزود: جذب  غیرفعال در استان تا
منابــع اعتبــاری بــرای بخــش تعــاون بایــد 

کثری باشد. حدا
ایــن مســئول ادامــه داد: بــا توجه بــه افزایش 
کم ســابقه تســهیلات بــرای بخــش تعــاون، 
خــط اعتبــاری ۸ هزار میلیارد تومانی ســطح 
کشــور بــرای ایــن بخــش فرصت خوبــی برای 

تعاونگران و مردم است
باقری با اعلام اینکه تعاونی ها برای استفاده 
از ایــن تســهیلات بایــد در ســامانه جامــع 
کننــد،  ثبت نــام  کشــور  تعــاون  هوشــمند 
خاطرنشان کرد: در بحث تعاونی های سهام 
عدالت نظارت قانونی و مستمر صورت گیرد.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه در حــوزه روابــط کار 
هیئت هــای حــل اختلاف کار باید اســتقلال 
داشته باشند، گفت: باید به نامه های دیوان 
عدالــت اداری در ســریع ترین زمــان ممکــن 

پاسخ درست داده شود.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران 
بــر اجــرای طــرح طبقه بنــدی مشــاغل در 

کارگاه هــای بــالای ۵۰ نفــر بــا هــدف برقــراری 
کید کرد و افزود: در بازرســی  عدالت مزدی تا
از کارگاه هــای پرخطــر بایــد شــاهد افزایــش 
روزافــزون در راســتای پیشــگیری از حــوادث 

ناشی از کار باشیم.
این مسئول بیان کرد: در حوزه اشتغال باید 
کز مشاوره کارآفرینی و کاریابی ها  از ظرفیت مرا

به نفع مردم استفاده شود.
باقــری بــا اشــاره بــه اینکه جســتجوی شــغل 
ظرفیــت بزرگــی اســت کــه بایــد کارجویــان و 
کارفرمایــان بــرای ثبت نــام در آن اقدام کنند، 
تصریــح کــرد: در بحــث مشــاغل خانگــی بــا 
توجه به رشــد کم ســابقه اعتبارات مربوط به 

آن نیازمند ایجاد بازار فروش هستیم.
مــکان  هســتیم  درصــدد  داد:  ادامــه  وی 
بازارهایی در شهرســتان ها برای این دســت 
از محصــولات ایجــاد کنیم که اتفاقات خوبی 

در حال انجام است.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران 
گفــت:در حــوزه جوانــی جمعیــت اقدامــات 

فرهنگی موثر باید صورت گیرد.
فرماندار بابلسر نیز در این جلسه گفت: قطعاً 
کار در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی بسیار 
تخصصی و گسترده است و از اهمیت بالایی 

برخوردار است.
مجتبــی قلی پورباقــری افزود: مدیریت حوزه 
اشــتغال اهمیت این اداره را در ســطح کشــور 

چندین برابر کرده است.
وی تصریح کرد: کســب رتبه اول اشــتغال در 
ســطح کشــور در اســتان مازنــدران نشــان از 
فعالیت ویژه مجموعه دولت در استان دارد.

گروه استان ها :  رانندگان ناوگان حمل و نقل 
برون شهری از اوایل مرداد، براساس اطلاعات 
الکترونیکــی اســناد حمــل در مســیر واقعــی 
حمل بار و مسافر، سهمیه سوخت یارانه ای 

دریافت می کنند.

 یکــی از رویکرد هــای عملــی و اجرایــی وزارت 
بــه  ســیزدهم  خدمتگــزار  دولــت  در  نفــت 
منظــور اجــرای عدالت اجتماعی، اختصاص 
سهمیه سوخت یارانه ای به رانندگان ناوگان 
حمل و نقل برون شــهری براســاس اطلاعات 
الکترونیکــی اســناد حمــل در مســیر واقعــی 
حمــل و بــه منظــور جلوگیــری از مهاجــرت 
کارت های هوشمند سوخت و انحراف عرضه 

خارج از شبکه توزیع است.
شــکاف قیمتی زیاد بین داخل و کشــور های 
همجــوار زمینــه انحــراف ســوخت و قاچــاق 
نفت گاز را به این کشــور ها فراهم کرده اســت. 
در ایــن شــرایط کامیــون داران بــرون شــهری 
بــرای دریافــت ســوخت موردنیــاز خــود در 

جاده های مواصلاتی کشور با مشکلاتی روبرو 
شــده بودند که شــرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده هــای نفتــی ایــران برای تأمین و توزیع 
مستمر سوخت به ویژه نفت گاز بررسی های 

کارشناسی لازم را به عمل آورده است.
یکــی از راهکار هــای شــرکت ملــی پالایــش و 
پخــش فرآورده هــای نفتــی ایــران بــه منظــور 
اجــرای سیاســت های غیرقمیتــی و توزیــع 
عادلانــه ســوخت در دولــت ســیزدهم بــرای 
کنترل و جلوگیری انحراف سوخت، تخصیص 
سهمیه سوخت نفت گاز کامیون داران فقط 
در مســیر حمــل بــار و مســافر اســت. بــر ایــن 
اســاس اطلاعــات الکترونیکــی بارنامــه و در 
صورت وضعیت حمل، ســامانه مورد اشــاره 

امــکان ســوختگیری فقــط در جایگاه هــای 
عرضــه ســوخت قرار دارنــد فراهم می کند. به 
گر مسیر کامیون و یا وسیله نقلیه  طور مثال ا
ســنگین از مبدأ شــهر بندرعباس به مقصد 
شــهر تهران باشــد، امکان سوختگیری صرفا 
در جایگاه هــای عرضــه ســوخت ایــن مســیر 
وجــود داشــته و تحویــل ســوخت در ســایر 
جایگاه های خارج از این مســیر امکان پذیر 

نخواهد بود.
این طرح تحت عنوان تخصیص سوخت در 
مسیر حرکت بر اساس اطلاعات الکترونیکی 
اســناد حمل به تدریج از اوایل مرداد امســال 
در یک گروه ناوگان در ســطح کشــور اجرایی و 

سپس به سایر گروه ها تعمیم خواهد یافت

از اوایل مرداد انجام می گیرد؛

ح تخصیص سهمیه نفت گاز ناوگان حمل برون شهری  اجرای طر

شهردار فردیس:

 نظارت بر ناوگان خودرویی 
شهرداری فردیس هوشمند می شود

کبر حیدری / فردیس ا
شــهردار فردیس گفت: با هدف کنترل و نظارت بیشــتر 
و جلوگیــری از تخلفــات احتمالــی، سیســتم هوشــمند 
پایــش نــاوگان خودرویــی شــهرداری در همه حوزه ها، 

راه اندازی شود
محمدرضا احمدی نژاد در نشست بررسی فرآیندهای 
انجــام امــور خدمــات شــهری و عمرانــی شــهرداری 
فردیــس بــر لــزوم تســریع در اجــرای ســامانه هوشــمند 
کیــد و  پایــش نــاوگان خودرویــی خدمــات شــهری تأ
اظهارکرد: کلیه تجهیزات نرم افزار و سخت افزارسیستم 
هوشمند پایش ناوگان خودرویی خدمات شهری باید 
ظرف یک ماه تأمین شود. خودروها به ردیاب متصل 
شــوند و کار معطــل نمانــد. سیســتم هوشــمند بایــد 
قابلیت گزارش گرفتن داشته باشد و به اسناد مربوطه 

پیوست شود.
وی افــزود: بــه منظــور جلوگیــری از تخلفــات احتمالی، 
پایــش و نظــارت بــر خودروها به صورت سیســتم محور 
و هوشــمند باید انجام شــود. باید پروتکل و فرم واحد 
بــرای قراردادهــای پیمــان در حــوزه هــای مختلــف 
شــهرداری پیش بینــی شــود و شــرط تاییــد صــورت 
سیســتم  در  تأییــد   ، پیمانــکار قــرارداد  در  وضعیــت 
مانیتورینگ شــهرداری باشــد و فهرســت بها بر اســاس 

خروجی سیستم هوشمند پسماند پرداخت شود.
شــهردار فردیــس بــا بیــان اینکه با هدف نظارت بیشــتر 
و جلوگیــری از تخلفــات احتمالــی، تجهیز خودودروها 
و  دانســت  ضــروری  )GPS(را  ردیــاب  سیســتم  بــه 
گفــت: سیســتم مانیتورینــگ بایــد بــه صــورت واحد در 
شــهرداری متمرکز شــود و کلیه خودروهای شــهرداری 
از جملــه اتوبــوس هــا و خودروهــای پیمانــکاران  بــه 
سیســتم ردیــاب مجهــز شــوند. این موضــوع به عنوان 

یکی از شروط در  قرارداد پیمان گنجانده شود.
وی با بیان اینکه احصای مساحت معابرقابل تنظیف  
بــا کســب حجــم فضــای ســبز در دو منطقه شــهرداری 
بــرای تهیــه صــورت وضعیــت هــای جدیــد خدمــات 
شــهری ضــرورت دارد؛ افــزود: مســاحت معابــر منطقه 
۲ شــهرداری فردیــس بــر اســاس نقشــه یــک دو هــزارم 
مشــخص شــده اســت. احصای مســاحت معابر  ظرف 

۱۰ روز باید در منطقه یک هم انجام شود.
احمدی نژاد گفت: دوره آموزشــی تهیه و رســیدگی به 
صورت وضعیت ها، نحوه تهیه اسناد مناقصه با فرمت 

جدید برای کارکنان ظرف ۱۰ روز برگزار شود.
ایــن نشســت قــرار اســت در  ۱۰ روز آینــده مجــددا برگــزار 
شــود و کلیــه واحدهــای مرتبــط در خصــوص اجــرای 

وظایف تعیین شده، گزارش کار ارائه کنند.

معرفی اورژانس شهری احداث شده 
توسط شرکت نفت و گاز آغاجاری 

بعنوان پایگاه برتر کشوری 
خوزســتان /گروه اســتان ها: پایگاه اورژانس شــماره ۲ 
شهری امیدیه احداث شده توسط شرکت بهره برداری 
نفــت و گاز آغاجــاری بــا انجــام ۳۰۴ عملیــات طــی ۴ ماه 

بعنوان پایگاه برتر کشوری معرفی شد.
رئیس ایمنی،بهداشــت و محیط زیســت شرکت نفت و 
گاز آغاجاری با اعلام این خبر بیان کرد: پایگاه اورژانس 
۲ شــهری امیدیه در اواخر ســال ۱۴۰۲ با رویکرد کاهش 
حــوادث و نجــات جــان بیماران توســط شــرکت نفت و 
گاز آغاجاری راه اندازی و در اختیار شــبکه بهداشــت و 

درمان شهرستان امیدیه قرار گرفت.
مهنــدس علــی شــکیبا کیــا عنــوان کــرد : بــا همکاری 
شهرســتان  درمــان  و  بهداشــت  مجموعــه  خــوب 
امیدیــه و اقــدام بموقــع در اجــرای عملیــات نجــات 
جــان بیمــاران ایــن پایگاه با انجــام ۳۰۴ عملیات طی 
۴ ماه و ارزیابی صورت گرفته از آن بعنوان پایگاه برتر 

کشوری معرفی کردید.
علــی شــکیبا کیــا افــزود : از زمــان راه انــدازی این پایگاه 
توســط شــرکت نفــت و گاز آغاجــاری تیــم اورژانــس بــه 
جهت درمان و اقدامات پزشکی به ۸۴ بیمار تصادفی 
، ۹ بیمار قلبی ،۷ سقوط از ارتفاع ، ۱۵ بیمار گرما زده و 
....... اعزام شده اند که در مجموعه ماهیانه به حدود 

۸۰ بیمار رسیدگی شده است.
شــرکت  زیســت  محیــط  و  ایمنی،بهداشــت  رئیــس 
آغاجاری کاهش زمان رسیدن به محل حادثه و نجات 
جاده مصدومین حوادث ترافیکی و شــغلی برای کلیه 
شــهروندان و خانــواده هــای کارکنــان را از اهــداف راه 

اندازی این پایگاه بر شمرد.

 نشست هم اندیشی مدیران 
 شرکت برق منطقه ای خراسان 

با رئیس کمیسیون اصل ۹۰
مشهد / سارا رحمتی

با حضور مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خراســان و 
تعدادی از معاونین و مدیران این شــرکت نشســتی با 
رئیــس کمیســیون اصــل ۹۰ و نماینــده مردم مشــهد در 

مجلس شورای اسلامی برگزار شد.
در ایــن نشســت محمــودی بــه اقدامــات شــرکت طــی 
ســالهای اخیر اشــاره داشــت و گفت: روند رو به رشدی 
بــا تــلاش همــکاران در زمینــه هــای توســعه و بهســازی 
شــبکه انتقال و فوق توزیع در راســتای تحقق شــاخص 
های  صنعت برق کشور ایجاد گردیده است و قطعا این 
اقدامــات و فعالیــت هــا تــا رســیدن به نقطــه مطلوب با 
جدیت پیگیری خواهد شد.  وی افزود: طرح فاینانس 
کــه بــا تــلاش مجدانــه کارکنــان شــرکت بــرق منطقه ای 
خراســان و حمایت های  حجت الاســلام والمســلمین 
پژمانفر به ثمر رسید در نوع خود بی نظیر است که ان 
شــالله منشــا برکات بســیاری برای مردم شــریف مشهد 
خواهد شــد و امیدواریم  همچون گذشــته با همراهی 
و حمایت های نمایندگان محترم در مجلس شــورای 
اســلامی، چالــش هــای پیــش رو صنعت برق خراســان 
مرتفــع گــردد .  وی در ایــن راســتا ، باهــدف تامیــن بــرق 
مطمئن و پایدار برای شهرک های صنعتی، به مشکل 
تامیــن زمیــن برای احداث پســت ۴۰۰ کیلوولت کاویان 
اشــاره نمود و خواســتار حمایت نماینده مردم مشــهد  
بــرای رفــع موانــع جهــت ســرعت بخشــیدن بــه فرآیند 
احداث این پست  شد.   همچنین محمودی با اشاره 
بــه چالــش هــای موجــود در خصــوص حقــوق و مزایــا و 
مســائل معیشــتی کارکنــان شــرکت هــای بــرق منطقــه 
ای، در جهت حفظ و نگهداشت سرمایه های انسانی 
صنعت برق خواستار حمایت بیشتر نمایندگان مردم 
در مجلــس شــورای اســلامی  شــد و بــه نمایندگــی از 
کارکنان  شرکت از رئیس کمیسیون اصل ۹۰ درخواست 

گردید موضوع مالیات بر حقوق  پیگیری شود. 
محمــودی بــه حساســیت اســتان هــای خراســان و 
بالاخــص شــهر مشــهد و رکوردهــای جدیــد پیک های 
مصــرف بــرق بــه دلیــل هــوای بســبار گــرم و همچنیــن 
حضــور میلیــون هــا زائــر در ایــام مــاه های محــرم و صفر  
اشاره داشت و گفت: پروژه های مختلفی با هدف گذر 
موفق از پیک تابستان ١۴٠٣ بهره برداری گردیده است و 
کنون به همراهی مردم نیازمندیم که با مصرف بهینه  ا
مــا را یــاری کننــد تــا از ایــن دوره اوج مصرفی با موفقیت 

گذر کنیم.

طی سه ماه نخست سال جاری؛

 بیش از 35۰۰ مشترک جدید 
به خانواده گاز پیوستند

گلستان/ گروه استان ها: مدیرعامل شرکت گاز استان 
گلستان گفت: با اجرای عملیات گازرسانی در سه ماهه 
نخســت ســال جاری، بیش از ۳۵۰۰مشــترک جدید در 

این استان از نعمت گاز طبیعی برخوردار شده اند.
علــی طالبــی اظهــار داشــت  بــاج اتصــال ایــن تعــداد 
مشــترک جدید به شــبکه گاز طبیعی، علاوه بر افزایش 
رفــاه و آســایش خانوارهــا، زمینه هــای لازم برای رشــد و 

توسعه اقتصادی منطقه نیز فراهم شده است. 
 مدیرعامــل شــرکت گاز اســتان گلســتان بیــان کــرد: در 
حال حاضر ۱۰۰ درصد خانوارهای شــهری و ۹۸ درصد 
خانوارهــای روســتایی از نعمــت گاز طبیعــی بهره منــد 
هســتند.  وی این اقدامات را حاصل زحمات کارکنان 
گاز در همــه نقــاط اســتان دانســت و افــزود:  شــرکت 
ک پذیری تا پایان ســال به سمت وســویی پیش  اشــترا
خواهد رفت که اســتان را به پیوســتن به اســتان های 

سبز کشور هرچه بیشتر نزدیک کند

مردم صرفه جویی کنند؛

 میزان مصرف برق گلستانی ها 
در مرز هشدار

گلســتان/گروه اســتان ها: میزان مصرف برق مشترکان 
گلستانی نسبت به روز های عادی ۴ برابر افزایش یافته 
اســت کــه مدیریــت مصــرف را ضروری می کنــد. با اعلام 
ایــن خبــر گفــت: میــزان مصــرف برق در شــرایط عادی 
حــدود ۴۰۰ مــگاوات در شــبانه روز  اســت کــه در حــال 
حاضــر بــا افزایــش چهــار برابــری بــه هــزار و ۶۰۰ مگاوات 
رسیده است. احمد موسوی افزود: میزان مصرف برق 
مشــترکان اســتان تابســتان امســال از مرز هشدار عبور 
کــرد و میانگیــن مصــرف بــرق در دوران پیــک پارســال را 
شکســت. او بــا بیــان اینکــه ۸۰ درصــد بــرق اســتان را 
مشترکان خانگی مصرف می کنند ادامه داد: دو هفته 
بســیار گرم پیش روی گلســتان قرار دارد و توصیه ما به 
مــردم صرفه جویــی در مصــرف بــرق اســت.وی با بیان 
اینکــه مــردم در صــورت مصــرف بــرق بالاتــر از الگــوی 
مصــرف بایــد هزینــه هنگفتــی بپردازنــد، اضافــه کــرد: 
مشــترکانی که نســبت به ســال گذشــته ۱۵ درصد برق 
کمتــری مصــرف کننــد و به پویــش »با انرژی« بپیوندند 
قبض برق آنها رایگان شده و در قرعه کشی ۳۰۰ دستگاه 
خودرو شرکت داده می شوند.موسوی ساعت ۱۲ تا ۱۸ 
را زمان اوج مصرف برق اعلام و به مردم توصیه کرد در 
راســتای صرفه جویی در مصرف برق از لوازم پرمصرف 
برقــی ماننــد اتــو، ماشــین ظرفشــویی و لباسشــویی 

استفاده نکنند.

اخبار

اخبار
ســمنان/گروه اســتان ها: مدیرکل امور مالیاتی اســتان ســمنان طی اطلاعیه ای از 
ســازمان امور مالیاتی کشــور الزام به تســلیم اظهارنامه صاحبان مشــاغلی که فرم 
مالیــات مقطــوع موضــوع تبصــره ماده )۱۰۰( قانون مالیات های مســتقیم برای آنها 
تــا تاریــخ ۱۰ مردادمــاه ۱۴۰۳ جهــت تعییــن وضعیــت مالیاتــی ســال ۱۴۰۲ در ســامانه 

my.tax.gov.ir بارگذاری نشودخبر داد .
دکتــر حســین پــور اعــلام کــرد : در خصــوص مشــمولان تبصــره مــاده ۱۰۰ قانــون 
مالیات های مســتقیم، اظهار داشــت: طبق دســتورالعمل ســازمان، ســقف فروش 
کی ۳۶ میلیــارد تومــان و  مشــمولان تبصــره مــاده ۱۰۰ بــرای پرونده هــای اشــترا

پرونده های عادی ۱۸ میلیارد تومان است.

دکتر حسین پور اظهار داشت : در رابطه با افرادی که مشمول تبصره ۱۰۰ نباشند، 
بیــان کــرد: چنانچــه فــروش اشــخاص مذکــور بالاتــر از ۱۸ میلیــارد تومــان )بــرای 
حساب های مشارکتی بالاتر از ۳۶ میلیارد تومان( است، اظهارنامه پیش فرض بر 
اساس اطلاعات فروش و درآمد خالص ابرازی و اطلاعات مندرج درپایگاه اطلاعاتی 
سازمان تهیه شده و از طریق درگاه خدمات الکترونیکی سازمان در اختیار مودیان 
قرار می گیرد. ایشــان در خصوص نحوه بارگذاری اطلاعات مشــمولان تبصره ماده 
۱۰۰ در ســامانه، بیــان کــرد: بــه صــورت مرحلــه بــه مرحلــه اطلاعــات افــراد در حــال 
بارگذاری اســت و این افراد می توانند در صورت بارگذاری اطلاعات تا ۱۰ مردادماه 

سال جاری، نسبت به تکمیل فرم و نحوه پرداخت مالیات اقدام کنند.

روابط عمومی اداره کل امور 
مالیاتی استان سمنان خبر 

داد:

بارگذاری مرحله ای 
اطلاعات مشمولان 

تبصره ماده ۱۰۰ ق.م.م
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فناوری

 موبایل خاص سامسونگ 
برای ورزشکاران المپیکی

سامســونگ که اخیراً نســخه ی المپیک گلکســی زد 
فلیــپ ۶ را رونمایــی کــرده بــود، توزیــع ایــن گوشــی را 

بین ورزش کاران آغاز کرده است.
سامســونگ در رویداد آنپکد خود نســخه ی ویژه ی 
گوشــی هوشــمند گلکســی زد فلیپ ۶ با تم المپیک را 
رونمایــی کــرد. این گوشــی به عنــوان هدیه به تمامی 
ورزش کاران شــرکت کننده در بازی هــای المپیــک و 

پارالمپیک پاریس ۲۰۲۴ اهدا می شود.
طبــق اعــلام سامســونگ، توزیــع نزدیــک بــه ۱۷ هزار 
دســتگاه نســخه ی المپیــک گلکســی زد فلیــپ ۶ بــه 
ورزش کاران آغاز شــده اســت و آن ها می توانند حتی 
پیــش  از عرضــه ی رســمی، از ایــن گوشــی تاشــدنی 

استفاده کنند.
نســخه ی المپیــک گلکســی زد فلیــپ ۶ از رنــگ زرد 
سفارشــی بهــره می بــرد و لوگــو بازی هــای المپیــک و 
پارالمپیــک ۲۰۲۴ پاریــس در پنــل پشــتی آن حــک 
 eSIM شــده اســت. علاوه برایــن، روی هــر دســتگاه
اپراتور Orange با ۱۰۰ گیگابایت دیتای ۵G به صورت 

پیش فرض نصب شده است.
 Samsung( سامســونگ کیف پــول دیجیتــال خــود
بــه  رایــگان  دسترســی  کارت  بــا  نیــز  را   )Wallet
ســرویس های حمل ونقــل عمومــی بــرای هریــک از 
گوشــی های زد فلیــپ ۶ المپیــک شــارژ کــرده اســت. 
ایــن شــرکت در بیانیــه ی مطبوعاتــی اش اعــلام کــرد 
کــه تعــدادی از اپلیکیشــن های مرتبط با المپیک نیز 
به صورت پیش فرض روی گوشی ها نصب شده اند.

کتاب صوتی برای شمای تیزهوش تر نوشتهٔ سانجی گوپتا و ترجمهٔ امیررضا علی 
زاده اســت. گویندگــی ایــن کتــاب صوتــی را مهدیه راشــدی فر انجــام داده و رمانو 
آن را منتشر کرده است؛ راهنمایی کامل برای حافظه و مغز سالم. کتاب صوتی 
برای شمای تیزهوش تر برابر است با کتاب کاری ۱۲هفته ای که بر پایهٔ تحقیقات 
علمی و ایده های کتاب پرفروش »ذهن باهوش را حفظ کنید« بنا شــده اســت 
تا به شما کمک می کند با گنجاندن عادات ساده و مؤثر در زندگی روزمرهٔ خود، 
به طور قابل توجهی عملکرد شناختی خود را ارتقا دهید. گفته شده است که با 
انجام تمرینات مغزیِ هدفمند، می توان به مرور زمان قدرت حافظه و تمرکز خود 
را افزایش داد و با یادگیری تکنیک های مدیریت اســترس و اضطراب، می توان 
وضــوح ذهنــی و قــدرت تفکــر خــود را ارتقا بخشــید؛ همچنین می تــوان با اتخاذ 
عادات سالم در زمینهٔ رژیم غذایی، خواب و ورزش، سطح انرژی و انگیزهٔ خود را 
در طول روز افزایش داد و با یادگیری تکنیک های مقابله ای مؤثر، به طور مؤثرتری 
با چالش ها و فشارهای روزمره کنار آمد. با سانجی گوپتا و راهنمای کامل او برای 
داشــتن حافظه و مغزی ســالم همراه شــوید. این کتاب صوتی را به دوســتداران 

مطالعه درمورد راه های رسیدن به حافظه و مغز سالم پیشنهاد می کنیم.

راهنمایی کامل برای حافظه و مغز سالم؛ 

 » کتابی »برای شمای تیزهوش تر

معرفی کتاب

 روش انتقال 
تب دنگی

پشه آئدس شبیه پشه های 
معمولی با لکه های سفید 
 روی پاها و بدن است که 

می تواند ویروس تب دانگ 
را منتقل کند. این پشه 

بیشتر در طول روز انسان 
را می گزد و تب دانگ از 

 انسان به انسان منتقل 
نمی شود.

اینفوگرافی

عکس نوشتعکس نوشت

تپه ماهور های تخم مرغی شکل هزار دره در شمال ترکمن صحرا در استان گلستان است که در مسیر آرامگاه خالد نبی قرار دارد./ مهر

فناوری

شــرکت مولیر )Moleaer( در حالی پیاده ســازی فناوری 
نانوحباب در رودخانه میدل فورک کرو است تا با کمک 

این فناوری کیفیت آب را بهبود دهد.
بخــش حوضــه رودخانــه میــدل فــورک کرو نــام منطقه 
کــه شــامل رودخانه هــا  آبخیــزی در مینه ســوتا بــوده 
و کانال هــای آبــی اســت کــه در نهایــت بــه یــک دریاچه 
می ریــزد. ایــن دریاچــه کوچــک کــه زمانــی بــرای شــنا 
کنــون بــه عنــوان محلــی  و ماهیگیــری محبــوب بــود، ا
بــرای اجــرای یــک پروژه آزمایشــی انتخاب شــده اســت 

و مســؤولان ایــن منطقــه امیدوارنــد کــه بــا پیاده ســازی فناوری نانوحبــاب، 
گردشــگری محلی مربوط به این منطقه دوباره احیا شــود. از فناوری نانو در 
احیاء دریاچه تاد در آتاتور  مینه سوتا استفاده می شود؛ جایی تقریباً در ۸۵ 
کسیژن آن در حال بهبودی  مایلی غرب توئین سیتی که با این فناوری سطح ا
اســت. کارکنــان منطقــه حــوزه آبخیــز رودخانه میدل فورک کــرو و نمایندگان 
شرکت مولیر این سیستم را در ۳ ژوئیه راه اندازی کرده اند. از این فناوری برای 
معکوس کردن اتروفیک استفاده می شود؛ فرآیندی که باعث شده بسیاری از 
بخش های دریاچه ها برای استفاده تفریحی نامناسب باشند. دن کوچلین، 
مدیــر منطقــه حــوزه آبخیــز این رودخانه می گوید: این پــروژه می تواند نقطه 

آغازی برای رشــد برای منطقه باشــد. برای ده ها ســال، 
بخشــی از آب این منطقه به دلیل انتشــار گاز ســولفید 
هیدروژن بوی بسیار بدی می دهد که این موضوع پس 
کسیژن  از آب شدن یخ ها در بهار رخ می دهد. کمبود ا
در آب در زیر یخ های زمســتانی و تجمع فســفر و ســایر 
مــواد مغــذی موجــود در رســوبات طــی ســال ها، دلیل 
کتری هــا در صــورت نبــود  اصلــی ایــن مشــکل اســت. با
کســیژن مــواد مغــذی را مصرف می کننــد و گاز بدبویی  ا
را تولیــد می کننــد. آنچــه بــه عنــوان اوتروفیکاســیون 
)Eutrophication( یا تغذیه گرایی شناخته می شود، یک فرآیند طبیعی است 
که درطول زمان ممکن است در یک دریاچه رخ دهد و طی آن مواد مغذی 
کوسیستم آبی جمع می شود. فعالیت های انسانی  نظیر فسفر و نیتروژن در ا
مانند کشاورزی، توسعه شهری و فرآیندهای صنعتی، می تواند با وارد کردن 
مواد مغذی بیش از حد به آب، این روند را تسریع کند. این اضافه بار مغذی 
منجر به رشــد ســریع جلبک ها و ســایر گیاهان آبزی می شــود و ممکن اســت 
جلبک به ســرعت ســطح دریاچه را بپوشــاند. تغذیه گرایی چالش مهمی در 
ســلامت دریاچــه بــوده کــه در ایــن میان، رشــد بیــش از حد جلبک ها ممکن 

است روی تنوع زیستی دریاچه تاثیر منفی بگذارد. 

فناوری نانو حباب به یاری یک دریاچه  در حال مرگ می آید

هوا و فضا

بــر اســاس اعــلام آژانــس فضایــی اروپــا )ESA(، در 
ســال ۲۰۲۹ یــک ســیارک بــزرگ به انــدازه برج ایفل 
بــا عبــور از مــدار نزدیــک بــه زمیــن می توانــد خطر 

ساز شود.
 ESA طبــق جدیدتریــن اخبــار نجــوم، موسســه
اروپــا بــا بررســی وضعیت فعلی ســیارک »آپوفیس 
۹۹۹۴۲« تخمین می زنند که ابن سیارک در سال 
۲۰۲۹ از کنــار زمیــن عبــور خواهــد کــرد. بنابرایــن 
آژانــس فضایــی اروپا بودجــه ای برای مأموریتی با 
نام »رامســس« اختصاص داده اســت تا با کســب 

اطلاعات کافی از این سیارک بر بستر ماهواره های GPS، احتمال مخاطره 
آمیز بودن آن را بررسی نماید.

بــر اســاس اعــلام دانشــمندان ایــن پــروژه، در ایــن مأموریــت فضاپیمایی 
به ســیارک ارســال خواهد شــد تا اطلاعاتی در مورد اندازه، شــکل، جرم و 
 Apophis چرخش آن به دست آورد و همچنین ترکیب و ساختار داخلی
را بررسی کند. این مأموریت به دانشمندان کمک می کند تا درک بهتری 
از ســیارک ها و خطــرات احتمالــی آن هــا بــه دســت آورنــد. ایــن ســیارک از 
فاصلــه ۳۲ هــزار کیلومتــری زمیــن عبــور خواهــد کــرد. هــدف محققــان به 
دســت آوردن اطلاعاتــی در مــورد ترکیــب و ســاختار داخلــی آپوفیــس و 
 همچنین جمع آوری اطلاعات در مورد مدار آن و بررســی چگونگی تغییر 

جهت آن است.
پروفســور مونیــکا گریــدی، یکــی از محققــان ایــن 
حوزه می گوید: ســیارک هایی که از نزدیکی زمین 
عبــور می کننــد می تواننــد روزی بــا زمیــن برخــورد 

کنند و فاجعه ای بزرگ به بار آورند.
گ، مدیر دفتر برنامه  طبــق اعــلام دکتــر هولگر کرا
امنیــت فضایــی ESA، تــا چنــد هــزار ســال آینــده 
هیچ ســیارکی به اندازه آپوفیس نزدیک ســیاره ما 
گر آســمان صاف باشــد،  نخواهد شــد و افزود که ا
مــردم می تواننــد آن را بــا چشــم غیــر مســلح نیــز 
ببینند. همچنین عبور آن می تواند باعث رانش زمین در ســطح ســیارک 

و وقوع برخی اخلالات جوی شود.
این سیارک در سال ۲۰۰۴ کشف شد و از آن لحظه دانشمندان را با احتمال 
برخورد با زمین در حین چرخش به دور خورشــید هوشــیار نگه داشــت. 
با این حال، در ســال ۲۰۲۱ کارشناســان قبلاً پیش بینی کرده بودند که در 
۱۰۰ ســال آینده برخوردی وجود نخواهد داشــت ، به خصوص که ناســا در 

سال های ۲۰۲۹ و ۲۰۳۶ آن را رد کرد .
آژانس های فضایی مختلفی در سطح جهان به بررسی امکان جلوگیری از 
نزدیک شدن هر سیارکی به زمین می پردازند. از جمله NASA که برنامه 
ائتلاف جهانی شبکه هشدار سیارک ها )IAWN(را راه اندازی کرده است. 

آژیر خطر به صدا درآمد

 سیارکی غول پیکر زمین را هدف قرار داده است!

گردشگری

بافت قدیم شــهر بشــرویه که متأثر از عوامل اقلیمی 
و طبیعی کویر اســت باعث شــکل گیری نوع خاصی 
از معمــاری شــده اســت. کوچــه هــای پــر پیــچ و خم، 
نمادهای کاه گلی، ســقف های گنبدی و بادگیرها از 
جمله آنها به شمار می رود. در این منطقه امامزاده 
هوگنــد و قلعــه چهــل دختــر نیــز واقــع شــده اســت. 
مهمتریــن جاذبــه هــای ایــن بخش عبارتنــد از خانه 
مســتوفی که در دروه قاجاریه ســاخته شــده اســت، 
مســجد میانده که ســبک آن شــبیه ســبک سلجوقی 

است. مدرسه علمیه میانده متعلق به دوره افشاریه، حمام میانده، باغ 
خان )قاجاریه( و ... از این میان خانه تاریخی مستوفی از جذابیت بالایی 
برخوردار اســت که به آن می پردازیم. بادگیرهای زیبا، ســاباط و تزیینات 
گی  های معماری آن می باشد.  گچی در قسمت  های مختلف خانه از ویژ
این اثر تاریخی در تاریخ ۵ تیر ۱۳۸۴ با شــمارهٔ ثبت ۱۱۹۲۰ به  عنوان یکی از 

آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.
منــزل مســتوفی در خیابــان ملاعبــدالله  تونــی  بشــروی و کوچــه مســتوفی 
شــهر بشــرویه قــرار دارد. ایــن عمــارت از جملــه بناهــای اعیانــی اســت کــه 
در دوره قاجــار ســاخته شــده و متعلــق بــه شــخصی بــه نــام مســتوفی مــی  

باشــد. ســبک معماری و بادگیرهای زیبا و ســاباط در 
جانــب شــمال شــرقی ایــن ســازه و تزیینــات گچــی در 
گی های بارز  منزل مستوفی   بخشهای دیگر بنا از ویژ

به شمار میرود. 
پــلان کلــی ایــن عمارت مســتطیل شــکل می باشــد و 
ورودی آن در میانــه ضلــع جنــوب غربــی واقــع شــده 
است. پس از ورودی دالانی کم عرض قرار دارد که به 
حیــاط متصــل میشــود. در طرفیــن دالان ورودی دو 

اتاق کوچک تعبیه شده  است . 
صحن حیاط مســتطیل شــکل با آجرهای مربع شــکل فرش شــده  اســت. 
در ضلع غربی این عمارت، ایوانی بزرگ قرار دارد که بر فراز آن ســه بادگیر 
عظیم تعبیه شده، این بادگیرها شامل یک بادگیر مستطیل شکل بزرگ 
در میانه و دو بادگیر هشــت ضلعی در طرفین هســتند. بادگیر مســتطیل 
شــکل دارای دو دروازه چشــمه در طرفیــن میباشــد و بــه فضــای درون 
ایــوان منتهــی مــی  گــردد. دو بادگیــر دیگــر بــه زیرزمینــی که در ایــوان واقع 
شــده  اســت راه دارنــد. ایــوان پوششــی مســطح دارد و در بخــش فــو قانــی 
 با دو ســتون هشــت ضلعی و دو نیم ســتون و ســه قوس گهواره  ای مزین 

شده  است.

خانه مستوفی  بشرویه؛ نمادی از خانه های اعیانی قاجاری 

پیشخوان

یادآوری یک واقعیت با درگذشت سعید راد؛ 

فقط برای پیام تسلیت دادن زرنگیم ...

نهال موسوی 
ســعید راد درگذشــت و طبق معمول ســیل پیام های 
تســلیت و ناراحتــی از ایــن فقــدان از همه طرف جاری 
شــد. از  پیــام دادن رئیــس مجلــس گرفتــه تــا رئیــس 
گران،  سازمان سینمایی، اصناف خانه سینما، سینما

همکاران و ...
اما واقعیت این اســت که زنده یاد ســعید راد حدود ۹ 
ماه در بســتر بیماری بود و در آن زمان نه هیچ خبری 
از این قضیه منتشر شد و نه کسی سراغی از او گرفت. 
فقــط دقیقــا ۲ روز قبــل از فــوت بــود که خبر نامســاعد 
بــودن حــال ســعید راد در فضــای رســانه ای و مجــازی 

کشور منتشر شد.
هوشــنگ گلمکانــی )منتقــد ســینما( در همیــن چنــد 
روز که خبر مساعد نبودن حال سعید راد منتشر شد 
گرام مجله فیلم امروز نوشــت: »روز  در صفحه اینســتا
پنجم فروردین که با جواد طوسی به عیادتش رفتیم، 
بیش از شش ماه از آغاز وضعیت وخیمش می گذشت 
و تازه رضایت داده بود که دخترش به ما خبر بدهد. 
بس که مغرور اســت و دلش نمی خواســت کســی او را 
در آن حــال ببینــد. تــا پیــش از آن، صبح ها )ســحرخیز 
می کوشــید  و  می دویــد،  ســاعت  یــک  روزی  بــود( 
ســلامت و تناســب اندامــش را حفــظ کنــد. به ســختی 
می پذیرفــت نقــش یــک پــدر را بــازی کند و همیشــه به 
کشــن برایش   کارگردان ها اصرار می کرد یک ســکانس ا

در نظر بگیرند.
]...[ سعید رادی که آن روز روی تخت دیدم، شباهتی 
بــا آن چــه کــه حتــی از ســال های اخیرش به یــاد داریم 
نبود. دلم نمی خواهد وضعیت او را در آن روز توصیف 

گر نتوانم فراموش کنم. کنم، حتی ا
پس از آن چند بار در تماس با آن آسایشگاه حالش را 
پرسیدم که شاید به عنوان یک پاسخ کلیشه ای گفتند 
)خوب است، بد نیست.( اما هفته گذشته که مسعود 
کیمیایــی و جــواد طوســی بــه عیادتش رفتــه بودند، از 
جــواد خبــر حــال ســعید راد را گرفتــم. گفت از آن روزی 

که با هم به دیدارش رفتیم بدتر است!«
واقعیت این اســت که بر اســاس همین نوشــته ۲ فعال 
رســانه ای بــا ســابقه ســینمای ایــران از ۵ فروردیــن در 
جریان مریضی و کسالت سعید راد بوده اند پس طبیعتا 

بسیاری افراد دیگر هم از این قضیه خبر داشته اند.
خانه ســینما، صنف بازیگران، وزارت ارشــاد و ســازمان 
ســینمایی، انجمــن هنرمنــدان پیشکســوت و ... در 
زمان بیماری سعید راد کجا بوده اند و چرا هیچ اقدامی 
گر هم کمکی انجام شده چرا  صورت نگرفته است؟ یا ا

هیچ کسی از آن خبر ندارد؟ 
حال که  انواع و اقسام پیام های تسلیت و عکس های 
دونفره، ســلفی و ... را دیدیم قطعا در مراســم تشــییع 
کســپاری تعــداد بســیار زیــادی بــا پیراهن هــای  و خا
مشــکی و عینک های دودی  هم ظاهر خواهند شــد، 
ولــی واقعیــت ایــن اســت کــه تمــام این اتفاقــات بعد از 

فوت سعید راد است.
ای کاش قبــل از کــوچ ابــدی او چنیــن حضــور پررنگــی 

داشتیم.
متاســفانه این رویه بســیار تکراری شــده اســت و فقط 
برای تســلیت گفتن و آه و افســوس خوردن اســت که 
حاضــر هســتیم، در زمــان بیمــاری و احتیاج هر کســی 

درگیر زندگی خودش و مشکلات خودش است.
دوباره می نویســم: فقط برای پیام تســلیت گفتن و آه 

و افسوس خوردن زرنگیم ...


